
Utenriksdepartementet. 

St. lueld. nr. 5. 
(1956) 

Norges deltakelse i De Forente Nasjoners Økonomiske og 
Sosiale Råds tyvende samling, Geneve, 5. juli til 5. august 1955 

samt New York, 5. til 15. desember 1955. 

Tilrådi,l[j fra Utenriksdepartementet 13. januar 1956 godkjent 
ved K7'Onprinsregentens resolusjon samme dag. 

(Foredratt av statsråd Ar neS k a u g.) 

Generelt. 

1. Norges representasjon. 

Vell kongelig resolusjon av 10. juni 1955 
ble Norges faste delegerte til De Forente Na
sjoner, ambassadør Hans Eng e n, oppnevnt 
som norsk representant til tyvende samling og 
J'ormann for delega'sjonen. Som alternative 
l'epresentanter bI'e oppnevnt ambassaderåd 
F;rik Don s, byråsjef Aaslaug A a s l and og 
bydisjef Per Sivle Tv ei t e. Konsulent Per 
T o b l ese n, sekretær Rolf Han c k e og 
se'krdær Asbjørn Ska r ste i n ble oppnevnt 
,"Oll! l'~'ldgivere og sekretærer for delegasjonen, 

::? Apning av saml·in~/(}n. 

Wldets 20. samling ble åpnet av forman
non, Sil' Douglas C o P l and fra Australia. I 
,"in ilpningstale fremhevet Sir Douglas at Ra
det denne gang hadde et særlig stort ansvar 
når det gjaldt å bidra tH å fremme interna
sjonalt samarbeid, siden det møtteumiddel
bart elter feiringen av De Forente Nasjoners 
lO-årsjubileum og samtidig som 4-makts-kon
feransen ville finne sted i Geneve, en konfe
ranse som kanskje V'ille bli et vendepunkt i 
historien, 

3, Chinas representasjon ·i Rådet. 

D"n s o v j e tli s k e representant tok opp 
spørsmålet om Chinas representasjon og av
ga en erklæring om at China burde represen
teres ,i Rådet av Folkerepublikkens regjering. 
Han ble stat'tet av Tsj'ekkoslovakias represen
tant. Formosa-regjeringens representant er
klærte at hans regjering var den eneste lovlige 

representant for China. Formannen meddeUe 
at de avgitte erklæringer om dette spørsmål 
ville bli tatt med i møtereferatet. 

4. Vedtakelse av dagsorden og' arbeids
ordning. 

Rådet besluttet enstemmig å necLsette' en 
koordinasjonskomite. Ambassadør Hans E n
gen ble etter forslwg fira den britiske repre
sentant den 21. juli enstemmig valgt til for
mann for denne komite. 

Den britiskle representant foreslo videre at 
rUiclet. utsatte til etn senere samling drøftelsen 
a v den fremtidige status itU den Rådgivende 
komite for internasjonale råvareavtaler (IC
CICA's) og av den Internasjonale Råvare
kommisjons virksomhet. Forslaget ble begrun
net med at detn arbeidsgruppe i Generalavtalen 
om tolltaI'lffer og handel (GATT) som drøfter 
spørsmålet om å komme fram til en interna
sjonal overenskomst om råvareavtaler, ikke 
ville få ferdig sin rapport før i september 1955. 
Fra bnitisk side fant man det vanskelig å gjøre 
seg opp noen mJem.:ing om de nevnte spørsmål 
før rapporten fra GATT's arbeidsgrulppe 
forelå. 

Forslagot møtte en del motstand, særlig 
fra den Ityrkiske delegasjon. Med 10 mot 5 
stemmer ble det imidlertid vedtatt å utsette 
dLssepunMene til RådJets 21. samLing. 3 land 
avhold seg fra å stemme. Norge stemte for 
utsettelsesforsLaget. 

Under annen del av samlingen forelå for
slag om å ta på dcug80rdenen årsrapporten fra 
ECLA og en søknad fora den tyske demokra-
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Norges cleltakelse i }'N's pkonomiske og Sosiale Råds tyvende samling. 

(i:oke rcpublikk om m~dlell1sk;ljl i UNESCO 
i tillegg Ul dc saker som gjensl\l fra føn5te 
elel a v samlingen. Begge Jisse sporsmid ble 
enstemmig tatt med pil dagsordenen. Over
settelse av dagsordenen folger som vedleg 1, 

Økonomiske salicr. 
1. Den økonomiske situasjon i verden. 

a) Generelt. 
Grunnlaget for Rådets behandling a v denne 

sak var generalsekretærens rapport om den 
økonomiske situasjon ,i verden i 1953-54 
('( World Eeonomie Report 1953--54») samt 
en spesialstudie «(bestrebelser for friEre han
deL>, (<<Quest for Freer Trade,,), som analy
sere!' hindringene fo!' den internasjonale han
del og tiltak fo!' å oppheve disse. Videre forc
lå det rapporter bl. a, om den økonomiske 
utvikling i Midt-Østen og Afrika, foruten års
rapportene fra de tre regionale økonomiske 
kommisjoner. Dessuten v,ar til behandling 
medlemslandenes svar på spørreskjemaene om 
full sysselsetting og betalingsbalansen, og se
lu'etariatets analyse av disse svar, samt en rap
port fra general'ekretæren om intenegionalt 
handelssamarbeid (<<Inter-Regional Tr'ilde Co
o[1eratiOll») . 

Debatten i Rådet ble Zlpnet medet innlegg 
:\\' generalsekretær Ham m a l' s k j i:i l d, Han 
hstslo at den voksende okonomiske st,vlke i 
verden er en utfordring til a øke besll'ebelselw 
fal' i'l nå mål:ene i De Forente Nasjoners P:lk~. 
Han pekte på at produksjonen hadde steget 
biide j de sentral-dirJgerte land og i land hvis 
økonomi er basert på fri foretaksomhet, sa
vel i de underutviklede land som i de industr,j
aliserte. 

Han understreket imidlertid at en ikke mil 
overdrive betydningen av de mål som er nådd 
i den økonomiske utvikling. Selv om man var 
kommet over den 'internasjonale økonomiske 
splitlelse som karakteriserte de første ett~l'

krig'silrene, val' det ennå bare oppnådd en 
meget begrenset økonomisk integrasjon 
verden, 

Den internasjonale overføY'ing av arbeids
kraft var således ennå helt ubetydelig, kapi
taloverføringene over landegrensene meget li
ten, og handelen var fortsatt begrenset aven 
l'ekke restriksjoner såvel av økonomiske som 
av sikkerhetsmessige grunner. 

Generalsekretæren pekte til slutt på at selv 
om det er oppnådd stor innsikt nal' det gjelder 
tilpassing a v etterspørselen til produksjons
kapasiteten i de industrialiserte land, sto det 
enn~'t meget gjen for å redusere fOI'skjellen 
mellom produksjonskapasiteten i de underut
viklete land og behovene i disse områder. 

l<;ksekuUvsekl'etæren for De Forente Na
sjoner's Økonomiske Kommisjon for Europa 

(ECE), Gunnar M y I' d a l, kom deretter i et 
kort innlegg inn på blant annet det store 
problem som de underutviklede deler av verden 
utgjorde og understreket aot både øst- og 
Vest-Europa burde kunne ekspol1tcre kapital
u tstyr i stor stil til de underutviklede om
råder. 

I innleggene fra noen av de ikke-statlige 
organisasjoner som International Federation 
of ChrisNan Trade Unions o. 1. ble det tatt til 
orde for opprettelsen aven økonomisk kom
mi'3jon for Afrika. 

Nor g e s innlegg ved ambassadør Engen 
kom som det første av innleggene fra med
lemslandene. Det norske innlegget konsen
trerte seg om nytten av det regionale sam
arbeid til fremme av den økonomdske utvik
ling i verden. Det ble pointert a't regionaJt 
samarbeid er av stor verdi i en verden som 
ennå ikke fullt ut godtar et verdensomspen
nende samarbeid, og at dette etter den norske 
regjerings mening ikke behøvet å stride mot 
FN's ide. Den gunstige økonomiske utvikling 
i Vest-Europa i lO-året eHer den annen ver
denskrig sammenliknet med den tilsvarende 
periode etter den første verdenskrj'g kunne, 
hevdet 'den norske representant, for en vesnt
lig del tilskI'ives det YleHykte regionale sam
arbeid og koordineringen av den økonomiske 
poli tikken innen OEEC. 

Det ble pekt på at FN's reg1jonale økono
miske kommisjoner delvis va-r butt hemmet 
i sitt arbeid på grunn av den politiske spen
ning i verden, men at det nå var håp om at 
denne vil blri mi'ndre. 

Den norske representant understreket videre 
at der er nødvendig med et verdensomfattende 
handels- og hetalingssystem, hvis verden 
skulle få full nytte aven internasjonal ar
beidsdeling, De store land 'hadde det største 
ansvar, fremhevet han, men pekte på a't de 
små land hadde bidmtt mer enn de større 
land Hl ekspansjonen av verdenshandelen si
den krigen. Han uttalte ,til sluH sin tilfreds
het med at Storbritannia hadde :tatt initia
tivet til et utvidet multilateralt handel- og be
talingssystem ug med at Amerikas Forente 
Stater beveget seg mot en mdndre restriktiv 
handelspolitikk. Han utta:lte også tilfredshet 
m2d Sovjets planer om å utvide øst-vest
handelen. Innlegget er gjengitt i oversettelse, 
som vedlegg 2. 

Ned er l a n cl s representant, pekte i sitt 
innlegg på at det tinternasjonale sa:marbeid i 
stor grad er hemmet av den poHtiske spen
ning mellom den kommunistiske og ikke- kom
m unistiske verden, noe som og,så,hadde ført 
til Rt en stOl' del av de økonomiske ressurser 
ble anvendt til forsvarsformål, ri stedlet for til 

_. 
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~orges deltakelse i F!':'s Økonomiske og Sosiale Råds tyvende samling, 

1Jl'c!Iing av lcvestandanlcn. DeL val' de undcr
ut viklede land som led mest under denne til
stand. Dette ble illustrert ved at ca. ~} av 
ve!'Clens befolkning levde i de underutviklede 
oml'~ldel', men yLet bar020 pst. av den sam
lede verdensproduksjonen. De 8 pst. av ver
densproduksjonen som antas anvendt til for
svarsformål, ville være ·tilstrekkelig til il øke 
levest.andarden i de underutviklede områder 
med nesten 50 pst. Han uttrykte håpet om at 
bl. a, det kommende fire-maktsmøtet ville 
lJedl'e det politiske klima. 

Nederlands representant konkluderte med 
at selv j en tid med k:dd krig hadde de rikere 
land både et moralsk ansvar og en plikt til 
il hjelpe de underutvi·klete land ved bl. a. å 
sLøtte internasjonale Jnstitusjoner' som IFC, 
SUNFED samt det tekniske hjelpeprogram
met. De underutvikl'ete land måtte på sin side 
vise en «ansvarl,jg oppførseb ved il. skape et 
klima som var gunstig for den økonomiske 
utvikling ,i alle land. 

B'ra Fra nkr i k es side ble det pekt pa 
at selv om verdens dollar-problem synes å 
være blitt noe mindr'e i den siste tid, var det 
likevel lite sannsynlig at problemet ville bli 
løst i nær fremtid. Det var fortsatt nødvendig 
at ,tilg:angen pa dollar fra De Forente Stater 
ikke stoppet opp. Det ble i denne forbindelse 
pointert at konvertibilitet ikke var et mål i 
seg selv, men bare var ønskelig så l'enge den 
ville føre til en utvid<:t handel og større grad 
av arbeidsdeling mellom landene, og uten at 
den ville hemme solidariteten mellom OEEC
landene eller sette den finansielle stabilitet 
på spill. 

Den franske representant pekte videre på 
at Frankrike i perioden 1950-54 hadde hatt 
cn kapitaleksport til områd'er i Afrika på ca. 
500 mill. dollar pr. år. Han understreket be
tydningen 'av FN's regrionale kommisjoners 
arbeid og konkluderte med at større tillit 
både ljå det politiske og økonomiske omr~lde 
mellom øst og vest ville være a v største be
tydning for den f'remtidige økonomiske u t
vikling i verden. 

Den a u stI' a l s k e representant hevdet 
at selv om en gunstig økonomisk utvikling i 
verden fortsatt ville avhenge av Amerikas 
B'orente Stater, kunne nå et større ansvar 
legges P,l Europa, og da ::;ærlig OEEC-landene, 
etter hvert som dette omr~idet vant i økono
mi::;k styrke. 

Han sa videre at det er av større betyd
ning for levestandarden og for en ekspansjon 
av den internasjonale handel a opprettholde 
et høyest mulig investeringsnivå, enn å være 
for meget opptatt av å redusere handels
restriksjonene. Det ble i denne forbindelse 

[lekt pi at rapporten om den økonomiske 
situasjon i verden la for liten vekt på inve
steringenes betydning for verdenshandelen. 
Den australske representant ønsket også at 
de offentlige investeringer måtte komme bedre 
frem i de fremtidige rapporter. Dette ville 
få okt betydning etter hvert som regjeringene 
fant det mulig å redusere rustningsutgiftene 
og kunne anvende en større del av sine mid
ler til investeringer. Australias representant 
støttet opprettelsen av Organisasjonen for 
handelspolitisk samarbeid, som han anså ville 
bli mer effektiv enn GATT. 

Han konkluderte med at etter hans mening 
ville den beste politikk være å utvide verdens
handelen under ett, uten å legge for stor vekt 
pa den interregionale handel mellom de tre 
«FN -regioner». 

Fra I n d i a s side ble det pekt på den store 
forskjell i inntekt pr. innbygger i de forskjel
lige deler av verden. Bare '18 % av verdens 
befolkning har bortimot $ 1 000 pr. hode pr. 
ar, mens 15 % har ca. $ 300 og resten, som 
bor i de underutviklede områder, bare har 
noe over $ 50 pr. hode pr. år. Dette skulle 
tilsi at Rådet burde konsentrere seg om en 
hurtig utbygging av de underutviklete land. 
l<:;n studie fra den Økonomiske Kommisjon for 
Asia og det Fjerne østen (ECAFE) viste at 
for at produksjonen skulle stige med 2 % pr. 
år i ECAFE-landene, måtte de årlige investe
ringer utgjøre $ 5000 mill. pr. år, hvorav ca. 
$ 3 000 mill. måtte komme utenfra. . 

Eksporten var økt mindre i de siste 
10 år i Asia enn i hele verden under ett, 
nemlig med 50 %. Fra 1928 til 1952 var 
økningen 125 %. Den indiske represen
tant støttet arbeidet med stabilisering av rå
vareprisene og ECE's tiltak for å fremme 
interregionale handelskonsultasjoner. Studiene 
i ECAFE om den diskriminerende fraktpoli
tikk i Asia måtte påskynnes, og fraktpolitik
ken lagt om for å fremme et maksimalt vare
bytte innen Asia og mellom Asia og den 
øvrige verden. 

Representanten fra Ame l' i k a s Forente 
Sta ter fremhevet at FN og de tilknyttede 
organer er nye og levedyktige hjelpemidler til 
fremme av internasjonalt samarbeid. Den 
okonomiske utvikling i FN's levetid hadde 
stort sett vært gunstig. Han fremholdt at 
det beste De Forente Stater kunne gjøre for 
å fremme en fortsatt gunstig utvikling i ver
den var å holde en høy aktivitet innenlands. 

Den amerikanske representant hevdet videre 
at De Forente Stater fortsatt ville delta i og 
støtte arbeidet i de internasjonale organisa
sjoner til fremme av internasjonal handel, 
bl. a. den planlagte Organisasjon for Handels
politisk samarbeid COTC), og IFC .. 
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Norges deltakelse i FN's plwnomisl<e og Sosiale Råds tyvende samling, 

Fra b l' i t i s k side ble det pekt på at 
regjeringene hadde lett for å betrakte de 
indre økonomiske problemer som viktigere 
enn de internasjonale. Regjeringenes inter
nasjonale ansvar måtte imidlertid ikke glem
mes, og man måtte prøve å få en praktisk 
løsning av problemene, noe som Rådets klare 
og saklige rapporter ga et godt grunnlag for. 

Den britiske representant erklærte videre 
at det var all grunn til å tro at prisvaria
sjonene på råvarer ville bli holdt innenfor 
grenser som kunne aksepteres av alle, og 
tvilte på at interregionale handelskonsulta
sjoner ville ha noen større verdi. Den britiske 
delegasjon støttet opprettelsen av OTC og' 
det arbeid som ble utført av den luternasjonale 
Bank (IBRD) og det Internasjonale Valuta
fond (IMF). 

Den eg y p ti s k e representant erklærte 
at jo større økonomisk styrke et land har, 
desto større er dets ansvar når det gjelder 
verdensøkonomien som helhet. De mer ut
viklete land skulle, mente han, følge en mer 
liberal politikk når det gjaldt internasjonale 
investeringer og immigrasjon fra de under
utviklete områder. 

Den s o v jet i s k e representant fremholdt 
at den kommunistiske og ikke-kommunistiske 
verden bør kunne leve side om side i fredelig 
samarbeid og pekte på nødvendigheten av il. 
minske den internasjonale spenning. Han 
understreket betydningen av et storstilet inter
nasjonalt samarbeid om utnytting av atom
energien til fredelig formål. 

Prisfluktuasjonene på råvarer fra de undel'
utviklete områder burde elimineres gjennom 
internasjonalt samarbeid. Sovjet-Samveldet 
ville fremsette et resolusjonsforslag for Rådet 
som gikk ut på at medlemmene burde ratifi
sere Havana-Chartret. Bakgrunnen var bl. a. 
at en derved kunne bruke FN som forum fol' 
å komme til enighet om felles mål nftr det 
gjaldt å fremme den internasjonale handel. 
Den sovjetiske delegerte fremhevet at ECE 
burde få spille en større rolle i arbeidet for 
å fremme det økonomiske samarbeid mellom 
de euroeiske land, og støttet forslaget om 
interregionalt samarbeid. 

En stor del av det sovjetiske innlegg kon
sentrerte seg om den senere økonomiske ut
vikling i Sovjet-Samveldet og Den Kinesiske 
Folkerepublikk. 

Fra Ven e z u e l a s side ble det pekt på 
at tollreguleringer, som var nødvendige for 
å beskytte nyopprettet industri, ikke førte 
til mindre import, men bare til en annen 
sammensetning. Venezuela støttet forslaget 
om interregionale handelskonsultasjoner og 
bestrebelsene for en ekspansjon av verdens
handelen. 

Den j u g o s l a v i s k e representant Cl'

klærte at den gunstige økonomiske utvikling 
i Europa delvis kunne tilskrives bedre sam
arbeid, delvis større grad av koordinering av 
landenes nasjonale politikk. 

Han pekte på at det fortsatt var stor for
skjell mellom landenes produksjonsnivå og 
understreket nødvendigheten av il. utbygge 
verdens produksjonsapparat, særlig i de under
utviklete områder. Forente anstrengelser 
måtte til for fL fremme den internasjonale 
finansiering, bl. a. gjennom nye organer som 
IFC og SUNFED, som kunne få økt betyd
ning etter hvert som rustningsutgiftene ble 
redusert. Jugoslavia håpet at de tiltak som 
ble satt i verk i ECE for å fremme utviklingen 
i Syd-Europa, ville føre til større samarbeid 
mellom disse land og til utvidet handel, pro
duksjon og interregional finansiering. 

Tyr k i e t s representant fremhevet ønske
ligheten aven mer korrekt tilpassing av 
verdenshandelen, samt større overføring'er av 
kapital og en liberalisering av handelen, sær

lig av handelen med matvarer. 
I en kort oppsummering av debatten be

merket gen e r a Ise kre t æ l' e n at det for 
fremtiden burde bli lagt mer vekt på disku
sjonen av de metoder som kan bidra til å løse 
verdens økonomiske problemer. Han antydet 
at i den nåværende situasjon ville en kunne 
oppnå størst fremgang ved å søke løsninger 
på en regional basis, selvsagt under forutset
ning av at dette ikke ville skade utviklingen 
i verden som helhet. Han understreket betyd
ningen av å finne midler til å øke kapital
overføringene til de underutviklete land og 
delte håpet om at rustningene i verden kunnc 
reduseres. 

Han kommenterte deretter forskjellige inn
vendinger til rapportene fra sekretariatet og 
fremhevet sammenhengen mellom på den ene 
siden økonomisk fremgang og økte kapital
overføringer, og på den annen side opphevelse 
av restriksjoner på handelen. I denne for
bindelse pekte han på at det syntes å være 
en slags tyngdelov som trakk i retning av 
økt proteksjonisme, en tendens som stadig 
og bevisst måtte motarbeides. Generalsekre
tæren understreket også sterkt betydningen 
aven balansert økonomisk fremgang. 

De fortsatte drøftelser i økonomikomiteen 
dreiet seg om virkemidler og t i l tak for 
å fr e m m e eks p ans j'o n e n a v ve r
den s han del e n. Foruten en mer generell 
debatt om disse spørsmål drøftet komiteen 
spesielt det organiserl".e samarbeid 
og spørsmålet om i n ter reg i o n a l e 
han del sko n s li l tas jon e r. 

I debatten om t i l tak e 11 e for il. fr e ln

m eve r den s han del e n ble det fremlagt 

I ,i 1·:1 
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NOl'gc~ ckltnl.;else i FN'" 01(ol1omiske og ,sosiale Råds tyvende samling. 

et felles b r i t i s k . t Y l' kis k resolusjons
utkast l,om blant annet oppfordret medlems
landene til il fortsette bestrebelsene på il 
)'edusere restriksjoner som opprettholdes på 
grunn av betalingsbalansevansker. Videre 
inneholdt det en oppfordring om å følge en 
indre ølwnomisk politikk som vil stimulere 
en utvidelse av handelen. Endelig henledet 
)'esolusjonsutkastet oppmerksomheten på for
delene ved større deltakelse i internasjonale 
utstillinger og varemesser, standardisering 
av varer og kontraktsbetingelser etc. 

Fra s o v jet i s k side ble fremlagt et for
"lag til resolusjon med anbefaling til medlems
landene om snarest mulig å redusere hind
ringene for verdenshandelen, herunder av
okaffe diskriminerende eksportrestriksjoner. 

Endelig ble det fra eg y p t i s k side frem
lagt et forslag til resolusjon som gikk ut på 
al medlemslandene bør avstå fra å føre en 
handelspolitikk som er skadelig for land hvis 
eksuort er begrenset til noen få ravarer. Det 
var særlig problemene i forbindelse med av
;;etJlingen av landbruksvarer fra overskudds
lagrene som dette forslag tok sikte på. 

Det britisk/tyrkiske resolusjonsutkastet ble 
godt mottatt selv om det etter manges mening 
Ve:!' noe snevert i sin utforming. Således 
"Ilsket enkelte av de underutviklete land il 
Ll frem ~in Clpesielle stilling n:c!' det gjaldt 
['!'iLUøl'ing-en av handelen, Det egyptiske for
,;lag ble 'ilottet fra de fleste hold, og under 
l1)'I)rtd~iel\e ble det ogs{t gitt uttrykk for at 
del burde være mulig il innarteide så vel det 
<egyptiske forslag som det sovjetiske i del 
hrilislc/lyrkiskc utJ,ast, P:l. dette grunnlag 
Ille (it, ll'l: l e,;olw;jonsulkast henvist til ('Il 

arbeidsgruppe som etter noen tids diskusjon 
la frem et resolusjonsutkast som senere ble 
\'edtatt enstemmig i økonomi komiteen og i 
E,ldet. 

Ee"olu~joncn i ::lin endelige form under
:-;ll'ekel' innledningsvis at Rådet hilser med 
;;lecle de: li'.o;"ll'el:;elsel' som gjores for il bidra 
Ul intcll1<tsjonal aVOii'enning ved blant annet 
:\ finne muligheter fOl' gradvis opphevelse av 
hindringcl' for den internasjonale hande!. Vi
den; pekes del pa at s~lVel underutviklete som 
n1(;I' utviklete land vil ha fordeler aven fort
satt ekspansjon av verdenshandelen, at en 
i'ort"att ek:lpansjon cl' avhengig av samarbeid 
over landegrensene og at en ytterligere ut
bygging av de økonomiske forbindelser lan
dene imellOEl vil fremme svsselsettini?"en 
produksjonen, levestandarden og den mell~m~ 
folkelige forståelse. Hesolusjonen går videre 
mecl il konslatere at det enniL er hindringer 
av forslcjellig slag, men at det Cl' gjort og 
fortsatl bor gjøres betydelige bestrebelser 
blant annet innenfor de internasjonale organi. 

sasjoner for å oppheve restriksjonene og sti
mulere utvidelse av handelen på flersidig 
basis. Dessuten nevnes at de regionale øko
nomiske kommisjoner allerede har nedlagt 
betydelig arbeid på dette felt, og at den han
delspolitikk og økonomiske politikk som fø
l'es av de enkelte land kan ha betydelige virk
ninger på andre lands økonomi. Etter å ha 
fremhevet at økt kapitalbevegelse kan bidra 
til en hurtigere utvikling av underutviklete 
land og derved til en ekspansjon av verdens
handelen, henstiller resolusjonen i sin opera
tive del til medlemslandene å fortsette sine 
bestrebelser for å stimulere ekspansjonen av 
verdenshandelen og særlig støtte opp om de 
allerede etablerte internasjonale organisa
sjoner som arbeider for dette formål. Som i 
det opprinnelige britisk/tyrkiske utkastet 
henstilles det til medlemslandene å søke opp
hevet de restriksjonene på vare- og tjeneste
byttet som opprettholdes av betalingsbalanse
grunner så snart deres økonomiske situasjon 
tillater det. Fra det egyptiske utkast er inn
tatt en anmodning til medlemslandene om i 
sin handelspolitikk å ta hensyn til mulige 
skadevirkninger for andre lands økonomi, og 
da i særdeleshet for de land som i sin handel 
cl' avhengig av eksport av forholdsvis få 
varer. Regjeringene blir videre oppfordret til 
:L føre ell indre økonomisk politikk som stimu
iorer et hø yt produksjons-, sysselsettings- og 
investerings-nivå og derved bidrar til en eks
pansjon av verdenshandelen, Endelig pekes 
ue;t pa de fordeler bedre voldgiftsordninger, 
større deltakelse i varemesser og standardi
sering kan medføre. Resolusjonen slutter med 
at Radet vedtar å ta spørsmålet om en eks
ljansjon av verdenshandelen opp igjen på sin 
22. sesjon, 

I norske innlegg under drøftelsene ble ut
talt at selv om det fra et økonomisk syns
punkt skulle være s tore muligheter for å 
uke verdenshandelen, blant annet handelen 
ost/vost, var det nødvendig å gå skrittvis 
[rem i avviklingen av handelsrestriksjonene. 
Det var hlant annet blitt bekreftet av erfarin
gene fra OEEC-samarbeidet. Det ble også un
derstreket at den fremgang som hadde funnet 
sted de siste ar, var oppmuntrende. Fra norsk 
side støttet man anbefalingen i resolusjonen 
om il henlltille til regjeringene a føre en indre 
økonomisk politikk som fremmer et høyt 
produksjons-, sysselsettings- og investerings
niv~1. for derved å bidra til en ekspansjon av 
verdenshandelen, og tok avstand fra forslag 
som ble fremsatt om å stryke denne hen
stilling. Det ble i denne forbindelse under
streket at en liberalisering av handelen ikke 
alltid automatisk fører til økt eksport og 
import. Det er også viktig at etterspørselen 

I 
f 

I 
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l't' til:;trl'l{kelig høy. Fra nor:;k side ble ogs,\ 
uttalt at man fortolket begrepet handel 
(trac1e) slik dct ble brukt i resolusjoncn til 
:t om faUe bade varer og tjencster. Det ble 
i dennc forbindclse vist til størrelsesordenen 
a v N orgcs skipsfartsinntekter og til at restrik
sjoner og diskriminering i internasjonal skips
fart kunne ha betydelige konsekvenser for ct 
lnnds valutainntekter. 

For avstemningen i Rådet uttalte den 
,J o v jet i s k e delegerte at han forsto at 
forste avsnitt i resolusjonens innledning refe
rerte seg til den nylig avsluttede 4-makts
konferanse i Geneve og til de direktiver som 
denne konferanse hadde gitt til utenriks
ministrene for de 4 stormakter. Den sovjet
iske delegasjon ville stemme for resolusjons
forshcg'et siden hensikten med resolusjonen 
val' ,'l styrke internasjonalt samarbeid ved å 
fjerne hindringer for den internasjonale 
handel. 

Debatten om det o l' gan ise r t esa rn
a l' b eid f o l' fl f l' e m m eve r den s
Il <l. n del e n Var foranlediget av et s o v j e t
i c, k resolusjonsutkast som henstillet til med
lemslandene å ta skritt til ft ratifisere Havana
Charteret og opprette Den Internasjonale 
~{antlel'lorganisasjon (ITO) som der Va!' for-
utsatt, 

Bortsett fra T s j e k kos lova k i a gikk 
,.1L> fleste bnd imot det sovjetiske resolusjons
forslag. Det ble hevdet at mange av de ideer 
som lå til grunn for Havana-Charteret nil. 
ikke lenger var aktuelle. Havana-Charteret 
var aldri tnl.dt i kraft og en del land hadde 
i stedet funnet det mer hensiktsmessig å ut
veksle tollkonsesjoner og ha sine handels
forbindelser delvis regulert gjennom General
avtalen for tolltariffer og handel (GATT), 
som O~)p!-;tiller gjensidig forpliktende regler 
for den internasjonale handel. Mange av de 
lcontraherende parter i GATT hadde etter 
hvert funnet ut at GATT's forpliktelser over
for de enkelte medlemmene og de fordeler 
landene hadde av avtalen, ikke alltid svarte 
til hverandre og avtalen var derfor blitt revi
dert i begynnelsen av 1955. Den represen
terte det beste som kunne oppn~ls på dette 
område under de naværende omstendigheter, 
og det ville ikke tjene noen hensikt å igno
rere hva som var hendt de siste åtte år ved 
it forsøke il gjenopplive Havana-Charteret. 

Det lIe imidlertid også pekt pa det positive i 
8ov.ict .. S~1Il1veldcts forslag og at c1et innebar en 
"torn! villighet til internasjonalt s,illlarbeid 
(}r; til a piita se,; gjenSidige forpliktelser. Det 
hk pa den annen side pointert, særlig fra 
A li S ( J' a l i a:o, DeF ore J] t c' Sta te!' S 

og Sto l' b l' i t a 11 n i a s side, at det ikke ville 
være tilrådelig av ECOSOC å ta noe endelig 
standpunkt til en verdensomspennende FN
organisasjon for den internasjonale handel, 
for den nye internasjonale handelsorganisa
sjon, Organisasjonen for Handelspolitisk Sam
arbeid (OTC), var blitt opprettet og vært i 
virksomhet en tid. 

S o v jet - Sam vel det og T s j e k k o
s lova k i a anførte til forsvar for resolu
sjons-utkastet at FN ikke hadde noe organ 
som direkte arbeidet med spørsmåJene om å 
fremme den internasjonale handel. OTC 
kunne etter deres mening ikke erstatte et 
slikt organ, idet denne for det første bare 
ville ha begrenset medlemskap og for det 
annet bare tok seg av tollspørsmål, mens 
viktige problemer som økonomisk utvikling, 
internasjonal handel med råvarer og diskri
minerende eksportrestriksjoner ikke kunne 
bli behandlet i dette organ. 

Enkelte land, blant annet A I' gen t i n a, 
kunne hverken støtte Havana-Charteret (ITO) 
eller GATT (OTC), idet begge hadde åpen
bare mangler. Argentina foreslo opprettet 
organer innen FN som først og fremst skulle 
ta sikte på en ekspansjon .av verdenshandelen 
og også tok hensyn til situasjonen i de under
utviklete land. 

F l' ank l' i k e og J u g o s l a v i a fremla 
deretter hvert sitt resolusjonsutkast, hvor 
det ble uttrykt ønske om at det ble utarbeidet 
en rapport om internasjonale organer og deres 
oppgaver når det gjaldt den internasjonale 
handel. Disse resolusjonsutkast tok sikte på 
å tre i stedet for det sovjetiske, og å gi ut
trykk for velvilje overfor Sovjet-Samveldets 
villighet til internasjonalt samarbeid. 

I den arbeidsgruppe som ble nedsatt gikk 
den norske delegasjon mot det sovjetiske 
resolusjonsutkast med den begrunnelse at 
den ikke anså det å være et praktisk forslag. 

Etter en del drøftelser kom arbeidsgruppen 
frem til et kompromissforslag som anmodet 
generalsekretæren om å utarbeide en rapport 
om internasjonale samarbeidsorganer og -for
mer for handelsspørsmål, og å sende rappor
ten til medlemslandenes regjeringer innen 30. 
april 1956. Den norske delegasjon som fant 
å kunne stemme for dette forslag for å oppnå 
enighet, gjorde oppmerksom på at den egent
lig var lite stemt for å pålegge sekretariatet 
nye byrder av den karakter som resolusjons
utkastet innebar. 

Etter at det var oppnådd enighet om tek
sten, foreslo den sovjetiske delegasjon helt 
uventet på det siste møte i arbeidsgruppen 
en ny paragraf. Denne gikk ut på at Rådet 
under sin 22. samling skulle ta opp spørs
millet 0111 å etablere et nytt organ (inter-
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JwtlUnal maehinery) for handelsspørsmal med 
adgang for alle medlemsland til il delta. For
slaget ble nedstemt i arbeidsgruppen blant 
annet ut fra den betraktning at et slikt ved
tak kunne fit uheldige følger for ratifika
sjonen av avtalen om å opprette OTC. Den 
norske delegasjon fulgte flertallet i arbeids
gruppen. Etter at forslaget var nedstemt, 
uttalte den sovjetiske delegasjon at den ville 
bringe spørsmalet opp igjen i økonomi
lwmiteen. 

Før komiteen gikk til avstemning over 
resolusjonsutkastet, ble det votert over det 
sovjet-russiske endringsforslag, som gikk ut 
pit a tilføye en ny paragraf i den operative 
del av resolusjonsutkastet. Forslaget ble for
kastet med stemmetallet 12-2--4. Den nor
ske delegasjon stemte med flertallet. Etter 
dette la den sovjetrussiske delegasjon frem 
to nye endringsforslag som var mindre vidt
gaende. Også disse ble nedstemt i komiteen, 
bl. a. med den begrunnelse at man fant det 
lite tiltalende at det ble foreslatt endringer 
på et så sent stadium av drøftelsene og etter 
at den sovjetrussiske delegasjon hadde god
tatt teksten i resolusjonsutkastet. Resolu
sjonsutkastet ble deretter vedtatt av komi
teen med stemmetallet 15---0-2, (Sovjet
Samveldet, Tsjekkoslovakia). Ecuadors repre
sentant var fraværende. 

Under plenumsbehandlingen fremsatte dell 
sovjetiske delegasjon 2 endringsforslag som 
stort sett tilsvarte det forslag den sovjetiske 
delegasjon hadde fremsatt i arbeidsgruppen 
og- i økonomikomiteen. I betraktning av den 
uklarhel som hersket med hensyn til rekke
vidden av endringsforslagene, foreslo den 
indiske delegasjon å utsette behandlingen av 
hel e resolusjonsutkastet til annen del av 
Rådets 20. samling. Dette forslag ble vedtatt 
med Htemmetallet14-0---3, 

Under annen del av samlingen behandlet 
Radct de sovjetiske endringsforslag. Fra 
b ri t i s k - ame rik ans k side ble det pekt 
pa at vedtagelsen av det første sovjetiske 
endringsforslag om tilføyelse av ordene «åpent 
for alle medlemmer av FN» ville skape det 
inntrykk at de eksisterende organer ikke sto 
apl1e for alle FN-medlemmer, hvilket ikke var 
i samsvar med virkeligheten. Det var ogsa 
helt uklart hva Sovjet-Samveldet egentlig 
ønsket {l gi uttrykk for. Av den tidligere 
debatt matte man få det inntrykk at Sovjet
Samvc!det ønsket opphevelse av GATT og 
gjenopplivelse av Havana Charteret. Dette 
var imidlertid a skru utviklingen tilbake. Det 
annet endringsforslag som ville uttalc at 
genet'alsekretærens rapport skulle utarbeides 
·med sikte pil behandling ]lå Rildets 22. sam-
1111!~' h"i~', l'l"):.i(>t'il:~'·C·I:(' :':l::1~\·t ("'('1 \ \';1)' i h(,~;t(\ 

fall overflødig da det var helt på det rene at 
rapporten kunne drøftes i forbindelse med de 
øvrige problemer vedrørende verdenshandelen 
som under enhver omstendighet ville komme 
til behandling under punkt 2 på 22. samlings 
dagsorden. Det var imidlertid ikke ønskelig 
a binde Rådet på forhånd i sin handlefrihet 
i den utstrekning som det sovjetiske forslag 
ville gjøre. 

Enkelte delegasjoner mente at det ikke 
kunne skade å vedta de sovjetiske endrings
forslag som egentlig ikke gikk ut på annet 
enn a gjøre en selvsagt ting enda klarere, 
iallfall var dette den eneste virkning av det 
første endringsforslag. 

Det ble endel debatt om den tidsfrist som 
var satt for generalsekretærens rapport om 
internasjonale samarbeidsorganer og former 
for behandling av handelsspørsmål, nemlig 
30. april 1956. Generalsekretærens represen
tant pekte på at tidsfristen var blitt satt på 
et tidspunkt da forutsetningen var at resolu
sjonen skulle vedtas på somrnersamlingen. Det 
var tvilsomt om tidsfristen nå kunne over
holdes, men rapporten ville iallfall kunne 
foreligge tidsnok for behandling på 22. sam
ling, forutsatt at rapporten bare skulle gjelde 
multilaterale organer og at den bare skulle gi 
faktiske opplysninger, ikke en analyse av 
problemene. Men utarbeidelsen av rapporten 
ville medføre endel reiseutgifter til konsulta
sjoner med angjeldende organer istedenfor 
brevveksling som tok for lang tid. Uten slike 
konsultasjoner ville han ikke kunne garan
tere rapportens kvalitet i betraktning av den 
korte tid som sto til rådighet. For å lette 
presset på Sekretariatet foreslo den britiske 
representant at fristen skulle settes til 30. 
april 1956 «eller så snart deretter som mu
lig». Dette ble vedtatt med stemmetallet 
14-0-4 mens de to sovjetiske endrings
forslag ble nedstemt med henholdsvis stemme
tallene 11-4-3 og 11-4-2. De som stemte 
for var i første tilfelle Sovjet-Samveldet, 
Tsjekkoslovakia, India og Jugoslavia, mens 
Pakistan sammen med Sovjet-Samveldet, 
Tsjekkoslovakia og Jugoslavia stemte for det 
annet endringsforslag. Norge stemte mot 
begge. Komiteinnstillingen med det britiske 
tillegg ble deretter vedtatt enstemmig. 

De batten om interregionale handelskonsulta
sjoner fant sted på grunnlag av et resolu
sjonsutkast fra In d i a, J u g o s l a v ia og 
T s j e k kos lova k i a og et fra de f ire 
l a t i n ame l' i kan s k e l and. Det før
ste utkast foreslo å be generalsekretæren, i 
:;::lll"l1'!>:id med de regionale oltOnom i 8ke kom-

MW, 
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mltlJoner, il, ta skritt for a kalle inn til eks· 
jlertkonsultasjoner for drøftelse av handelen 
mellom de tre regionale områder som dekkes 
av de tre kommisjoner. Det latinamerikanske 
forslag var litt mindre kategorisk og inne
holdt i realiteten bare et forslag om il god· 
kjenne at de regionale kommisjoner holder 
slike ekspertkonsultasjoner. 

Under økonomikomiteens behandling :lV 

dette spørsmål uttalte de fleste land sin sym
pati for ideen om interregionale handels
konsultasjoner. Det ble vist til de gunstige 
re::iultater som var oppnadd gjennom drøftel
selle mellom ekspel"ter fra 0sl·1~uropa på den 
ene siden og Vest-J3.;uropa pil den andre. Slike 
droHelser kunne blant aEnet bade "pare tid 
og penger, idet ekspertene pil forholdsvis 
kort tid kunne få et overblikk både over de 
løpende og de fremtidige handelsmuligheter 
i et stort område. Små land som ikke hadde 
råd eller anledning til å ha et bredt anlagt 
apparat for handelsdrøftelser, kunne dra spe
siell nytte av slike metoder og landene kunne 
i tide bli klar over de struktul'c'lle endringer 
i verdensøkonomien, som den økonomiske 
ekspansjon førte med seg, og dermed unng,l 
!,lmdelige tilbakevirkninger pA verdenshan· 
de len. 

Det ble fra S o v jet - Sam \. eld e t s 
Ciide hevdet at lUldet allerede p{\ dets attende 
samling hadde utsatt spørsmålet om inter
regionalt samarbeid for at man i mellomtiden 
nærmere skulle få utredet prohlemet om de 
forhold som begrenset den internasjonale 
handel, samt de problemer som var forbundet 
med iL fremme handelen innenfor og m(;llom 
forskjellige geografiske og valutamessige 
områder. Det forelå nå materiale som be
lyste disse spørsmål bl. a. i rapporten om de 
0koncmiske forhold i verden og i generalsekre
tærens rapport om interregionalt handels
samarbeid og de resolusjoner som de regio
nale økonomiske kommisjoner hadde vedtatt 
vedrørende interregionale handelskonsulta
sjoner. 

En gruppe land bl. a. Sto l' b l' i tan n i a, 
A u s t r a l i a, Ame l' i k a s For e n t e S t a
t e l' og Tyr le i a var mer eller mindre mot 
::1elve ideen om å organisere interregionale han
delf3kollSl1ltasjoner. Det ble fra disse lands side 
bl. a. hevdet at erfaringene fra drøftelsenc 
om øst/Vest-handelen ikke uten videre kunne 
o\'crfores til clro:ltelGer mellom ECE, den 
Økonomiske Kommisjon for Asia og det Fjerne 
østen (ECAFE) og den Økonomiske Eommi
:,jOll [or Latin Amerika (ECLA), Gjennom 
lJandeJskonsuItasjonene mellom ost og vest
i';ul'Opa ble det etablert kontakter mellom 
statshandelen på den ene siden og handelen 
,ijcnnom private forretningsdrivende på den 

andre, Handelen i medlemslandene i ECAFE 
og ECLA foregikk stort sett gjennom private 
forretningsdrivende. Videre ble det hevdet 
at det allerede var eller ville bli etablert inter
nasjonale institusjoner som f. eks. Det inter
nasjonale valutafond (IMF) og (OTC) som 
nettopp hadde til oppgave å ta seg av slike 
spørsmål som det var meningen å ta. opp i 
de interregionale konsultasjoner. Hele 80 % 
av verdenshandelen fant sted mellom de kon
traherende parter i GATT. 

Det ble også pekt på at hverken ECAFE 
eller ECLA uten forbehold hadde stilt seg 
positive til ideen om interregionale konsulta
sjoner, samtidig som det syntes nokså uklart 
hva man hadde tenkt å oppnå gjennom disse 
konsultasjoner, når møtene skulle finne sted, 
hvem som skulle delta osv. Det ble uttrykt 
frykt for at konsultasjonene ville kunne få 
preg aven verdenskonferanse om handels
spørsmål med et veldig apparat. og uten at 
en kunne være sikker på at resultatene svarte 
til de økonomiske offer slike konferanser 
ville føre til. Det ble også pekt på at de 
okonomiske sider av saken ikke var ofret 
tilstrekkelig oppmerksomhet, og at general
sekretæren uttrykkelig hadde understreket 
nodvendigheten av ikke å øke antallet av 
internasjonale organisasjoner eller volumet av 
dokumenter. 

Fra nkr i k e, delvis med støtte av N e
der l and, stilte seg sympatisk til tanken 
om interregionale handelskonsultasjoner, men 
ba om at det måtte gjøres grundigere for
beredelser før man satte i gang med et slikt 
nytt foretagende. Den franske delegasjon 
ville ikke stille seg i veien for slike metoder, 
selv om det for deres lands vedkommende i 
praksis ikke ville bety meget da det allerede 
på forhånd hadde et velutbygget handels
apparat. 

I arbeidsgruppen som ble nedsatt var· det 
et tydelig flertall som støttet tendensen I om 
interregionale konsultasjoner. Den austral
ske, den j)ritiske og den amerikanske delega
sjon som .var de sterkeste motstandere gikk 
derfor inn for å få formulert resolusjons
utkastet slik at også de kunne stemme for 
det. Resultatet ble et resolusjonsutkast som 
gir de regionale økonomiske kommisjoner 
fullmakt til å avgjøre om interregionale kon
sultasjoner skal holdes, og som pålegger 
generalsekretæren å organisere disse dersom 
de regionale kommisjoner uttaler seg positivt 
for slike konsultasjoner. Spesielt den britiske 
delegasjon var bekymret over de administra
tive og finansielle konsekvenser av et slikt 
vedtak, og det lyktes også. brittene å få med 
et forslag om at generalsekretæren skal legge 
frem for Rådet tiJrådninger om adIflinistrative 
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og' finansielle tilbk, den;om han allser deL 
for nodvemlig. Dermed regnet de delegaSjoner 
som var minst stemt for interregionale kon
sultasjoner, at saken i alle tilfelle m,'ttte 
komme OJlj) i nilLlet igjen pi en senere samling. 

Det endelige resolusjonsutkast var opprinne
lig lJlitt godtatt av alle delegasjoner i arbeids
gruppen, bortsett fra den australske som 
ullsket ;l innhente ny instruks, I siste instans 
la imidlert.id og'så her den sovjetiske delega
sjon frem et endringsforslag som i realiteten 
gikk ut p,;' at også Den Einesiske Folkerepu
bli Ide skulle inviteres til il delta i konsulta
sjonene. Forslaget fikk uforbeholden støtte 
av India, Jugoslavia og Tsjekkoslovakia, mens 
særlig Storbritannia og De Forente Stater 
gikk kraftig imot forslaget. Resultatet ble at 
arbeidsgruppen besluttet å oversende resolu
sjonsutkastet og det sovjetiske endringsforslag 
til økonomikomiteen uten at det var oppnådd 
enighet i arbeidsgruppen. 

Don sovjetiske representant uttalte imid
lertid i komiteen at han ikke ville forlange 
noen avstemning over sitt endringsforslag. 
Netr han ville stemme for resolusjonsfor
slaget. slik det sto, var det imidlertid ut 
fra den fortolkning at Den Kinesiske Folke
republikk ville bli invitert til il. delta i even
iudle intert'egionale konsultasjoner. Den indi
"ke og hljelckoiOlovakiske delegerte stottet 
dettc; synspunkt. Den jugoslaviske represen
tant uttalte at han støttet det russiske 
endringsforslag i arbeidsgruppen fordi også 
lalld utenom De Forente Nasjoner burde få 
være' mcd. Den amerikanske representant 
gjorde det imidlertid helt klart at den sovjet
russiske fortolkning var i strid med resolu
~>jolJsutkastet. 

l{esolusjonsutkastet ble vedtatt i økonomi
komit~en med stemmetallet 17-0-1 (Austra
lia) og i plenum med stemmetallet 16-0-1 
(Australia) . 

Etter avstemningen uttalte den sovjetiske 
delegerte, med støtte av tsjekkerne, at det 
val' av avgjørende betydning at representan
ter fra F'olkerepublikken China skulle få 
anledning til il delta i konsultasjonene når 
disse fant sted. 

Det ble også avgitt korte stemmeforklarin
ger av Storbritannia, De Forente Stater, 
Australia og China. Den britiske delegerte 
gikk ut fra at generalsekretæren ikke bare 
ville holde lUtdet underrettet om sakens 
gang, men ogs:i ta saken opp til drøftelse i 
l~i'Ldet dersom det oppsto administrative eller 
finansiellc problemer. 

!J. 1<' u I I s y s sel s ett i 11 g, 
HUVlJorten fra generalsekretæren om med

lemslandenes svar på spørreskjemaene om 

full sysselsetting og betalingsbalanse førte 
ikke til noen diskusjon i økonomi komiteen. 
Det ble heller ikke fremlagt noe resolusjons
forslag vedrørende dette punkt. Den f l' a n
s k e representant uttalte at når det ikke var 
blitt noen debatt om dette spørsmål under 
Rådets tyvende samling, måtte man ikke for
tolke dette derhen at medlemmene ikke var 
interessert i problemet, men at kanppheten 
på tid gjorde det nødvendig å innskrenke 
debatten mest mulig. En rekke representan
ter hadde for øvrig vært inne på sysselsettings
problemer i sine generelle innlegg i plenum. 

Formannen foreslo at komiteen skulle slutte 
seg til den franske representants bemerknin
ger i forståelse av at sekretariatet fortsatt 
ville arbeide med problemet om full sysselset
sing. Dette ble vedtatt, 

C. A r sr a p p o l' t fra den ø kon o m i
s k e Kom m isj o n f o I' E u l' o p a (ECE), 
den Økonomiske Kommisjon for 
A s i a o g det F j e l' n eØs ten (ECAFE) 
og den Økonomiske Kommisjon 
for L a t i 11 - Ame l' i k a (ECLA) . 

Rådets behandling av årsrapporten fra de 
tre økonomiske kommisjoner ble innledet av 
generalsekretær Ham m a I' s k j o l d, som i 
et kort innlegg pekte på den viktige funk
sjon de regionale kommisjoner hadde. Ham
mal'skjold omtalte den fremgang kommi
sjonene hadde vist og understreket at det 
ikke hi noen motsigelse i at FN tok opp 
okonomiske problemer på reg i o n a l basis. 
I denne forbindelse henviste generalsekretæ
ren til det norske innlegg i Rådet under den 
alminnelige debatt om den økonomiske situa
sjon i verden. 

Etter generalsekretæren fikk eksekutiv
sekretærene for de tre regionale kommisjonene 
ordet. Eksekutivsekretæren for ECE, My r
d a l, understreket den økende interesse i de 
østeuropeiske land for ECE's arbeid. Han 
rekapitulerte også det som var skjedd i ECE 
siden kommisjonens 10. sesjon i mars og ut
talte at en ytterligere avspenning i den polio 
tiske situasjon ville gjøre det mulig for ECE 
å påta seg nye oppgaver. 

Eksekutivsekretæren for ECAFE, L o k a
n a t han, uttalte stor tiltro til det regionale 
samarbeid i Asia og det Fjerne østen. Eks
ekutivsekretæren for ECLA, P l' e bis c h, 
pekte bl. a, på den nytte de latin-amerikanske 
land hadde av det arbeid som ble utført av 
eksperter fra høyt industrialiserte land. 
Således hadde europeiske eksperter bidratt 
meget til å fremme stålindustrien i Syd
Amerika, 

Den følgende debatt ble relativt kort. Flere 
delegasjoner hadde allerede i sine hoved-
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innlegg tidligere i debatten kommentert arbei
det til de regionale kommisjoner, og det frem
kom ikke i den avsluttende debatt vesentlig 

nye ting, 
Debatten sluttet med at Radet vedtok en-

stemmig a ta til etterretning rapportene fra 
de tre regionale økonomiske kommisjoner. 

d. NI edi ems k a p ide reg i o n a l e 
o kon o m i s k e kom m isj on e r, 

Under debatten i plenum om arsrapportenc 
fra de regionale økonomiske kommisjoner be
sluttet Ri'idet enstemmig å utsette behandlin
~;'(>n av spørsmålet om medlemskap i disse 
kommisjoner inntil Rådet skulle behandle rap
porten fra okonomikomiteen om komiteens 
]lehandling av den økonomiske situasjon i 

verden. 
Da saken kom opp, forelå 3 resolusjonsfor-

slag, Et forslag fremsatt av S o v jet -
Sam vel det gikk ut på å gi Albania, Bul
garia, Ungarn og Romania medlemskap i 
EC!;;. Et annet forslag, fremsatt i fellesskap 
av Dom ing o l' e p u b l i k ken, E c u a
d o 1', Ven e Z li e l a og A I' gen t i n [l, gikk 
ut [Ja a innby Spania til :1 delta i ECLA's 
moter, Et tredje forslag, som var fremsatt 
av Dom ing o I' e p u b l i k ken og E c u a
d o 1', gikk ut pa å gi Spania medlemskap i 

ECE. 
Den b ri t i s k e representant foreslo at 

behandlingen av disse spørsmaJ måtte bli 
utsatt til annen del av Rådets 20. samling. 
Han uttalte at denne sak var meget kontra
versiell, og at han var redd for at en drøftelse 
ville kunne skape unødig bitterhet, noe man 
muligens ville kunne unnga ved å utsette 
behandlingen. Han mente at det var stor 
mulighet for at den internasjonale atmosfære 
ville være bedre i desember når Rådet igjen 
tr:ldte sammen og henviste til at utenriks
ministrene fra Amerikas Forente Stater, 
Frankrike, Sovjet-Samveldet og Storbritannia 
blant annet var blitt anmodet om il overveie 
hvilken rolle ECE kunne spille nal' det gjaldt 
il forbedre kontakten mellom øst og vest, 

Den britiske represesentant mente at det 
ville være klokt å avvente eventuelle resulta
ler av disse overveielser før Rådet tok noen 
1JeOilutning med hensyn til medlemsskaps
:iponllnalet i ECE. Han minnet om at de 4 
()~tblokkstater allerede var konsultative med-
1emmer i ECE og deltok i alle kommisjonens 
];omiteer -- og at neste forsamling i ECE 
,'Ul'st ville finne sted våren 1956 - altsa 
I~nge etter at Rådet ville ha behandlet med
; el11sskapsspørsmalet. 

Utsettelsesforslaget gjaldt imidlertid ikke 
'<lorsmalet om medlemsskap i ECLA. 

Den britiske representant erklærte at hvis 

Radet gikk med pa a utsettel:;ehandlingen av 
sporsmalet om ECE til annen del av 20. sam
li ng, ville den britiske delegasjon ikke søke 
fl. fa behandlingen av dette spørsmål utsatt 
ytterligere. Representanten for Domingo
republikken motsatte seg at saken ble utsatt, 
mens den sovjetiske representant støttet det 
britiske forslag. Men han fremsatte samtidig 
forslag om at Rådet også måtte utsette spørs
målet om medlemsskap i ECLA. 

Etter en prosedyredebatt vedrørende hvil
ket av de to fremsatte forslag som det skulle 
stemmes over først, ble det besluttet at det 
britiske forslag hadde prioritet. Dette for
slag ble vedtatt med stemmetallet 12-1-5. 
Domingorepublikken stemte mot. Norge av
holdt seg fra å stemme. Det sovjetiske for
",lag om også å utsette behandlingen av spørs
målet om medlemsskap i ECLA, ble forkastet 
med stemmetallet 4-11-3. Norge avholdt 
seg igjen fra li. stemme. 

Den norske representant, ambassadør E n
gen, uttalte i en stemmeforklaring at Norge 
var for at alle suverene stater i Europa som 
onsket medlemsskap i ECE, skulle bli opp
tatt som medlemmer, slik at alle europeiske 
land kunne delta fullt ut i kommisjonens 
arbeid. Hvis resolusjonsforslagene var blitt 
satt til avstemning, ville den norske delega
sjon stemt for at de 5 land skulle få fullt 
medlemsskap i ECE. 

Forslaget om å innby Spania til å delta i 
ECLA's møter ble vedtatt med stemmetallet 
14-0--4. Norge stemte for dette resolusjons
forslaget. 

Under annen del av 20. samling bortfalt 
grunnlaget for Rådets videre behandling av 
saken idet de fem land automatisk var blitt 
medlemmer av ECE i og med Generalforsam
lingens vedtak om at disse land, sammen 
med 11 andre, ble opptatt som medlemmer· 
av De Forente Nasjoner. Derved ble landene 
automatisk medlemmer av ECE. 

Kort før medlemskapsspørsmålet var av
gjort i Generalforsamlingen la imidlertid 
Fra nkr i k e, Sto r b ri tan n i a og De 
For e n t e Sta ter i fellesskap frem et 
forslag om å gi adgang for den Ty s k e 
For b u n d s rep u b l i k k til å bli med
lem av ECE. Forslaget ble formulert etter 
mønster av lignende tidligere forslag om med
lamskap i ECE for land som ikke er med
lemmer av De Forente Nasjoner. 

Da Radet tok saken opp til behandling ble 
forslaget kort presentert av den britiske 
representant. T s j e k kos lova k i a s repre
sentant foreslo straks forslaget endret slik 
at den Ty s k e Dem o k r a t i s k e Rep u
b l i k k ville bli gitt adgang til å bli medlem 
av ECE på samme vilkår som den Tyske 

L 
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FOl'bulld"l'l'llU)Jlildc UiCise endringCiforCilag ble 
sloltL:L a v ;) U \' j l' L - ;) et III vel cl e t s repre
sentant som bare ville stemme for den Tyske 
Forbundsrepublikk, medlemskap i ECE hvis 
den Tyske Demokratiske Republikk samtidig 
fik adgang til kommisjonen. Han karakteri
serte tremaktsforslaget som et uttrykk for 
diskriminering og favorisering. J u g o s l a
v i a s representant fant av praktiske og 
prinsipielle grunner il. måtte stemme for 
endringsforslagene, men stillet ikke vedtakel
sen av disse som vilkar for en positiv stemme 
for hovedforslaget. Om tremaktsforslaget ut
talte han at det ga sin velsignelse til Tysk
lands fortsatte deling. I den anledning fant 
c' amerikanske representant det nødvendig 
CL .mderstreke at De Forente Staters politikk 
fortsatt var il. arbeide for en forening av 
Tyskland, men i mangel aven løsning på gjen
forellingsproblemet måtte man la den Tyske 
Forbundsrepublikk Hl adgang til å bli medlem 

ECE. Den Tyske Forbundsrepublikk val' 
anerkjent av 62 land hvoriblant såvidt han 
visste alle ECOSOC's medlemmer befant seg. 
Han henviste til at alle alminnelig anerkjente 
stater i de respektive områder var medlem 
av ECLA og ECAl<~E. Når det gjaldt den 
Tyske Demolu'atiske Republikk var forholdet 
et ganske annel, idet anerkjennelse bare 
forelA fra et uuctydelig antall stater. Den 
Tyske Demokratiske Republikk var imidlertid 
ikke helt avskåret fra deltakelse i arbeidet i 
ECI<~'s underorganer, og som kjent kunne de 
osttysku myndigheter gjøre sine synspunkter 
kjent gjennom okkupasjonsmakten like over
for ECE selv. 

De ttijukkoslovakiske endringsforslag ble 
nedstemt nlDd 13 mot 5 titemmer. De som 
stemte for forslaget var Egypt, India, Jugo
sl '.}via, Sovjet-Samveldet og Tjekkoslovakia. 

. . 'remaktsforslaget ble så vedtatt med 16 
mot 2 stemmer, (Sovjet-Samveldet og Tjekko
slovakia) . 

2. Ra'lljJortcn fra den økonO'In'islce kommisjoll 
fol' LuNn-Amerika. 

Grunnen til at behandlingen av rapporten 
ble foretatt allerede under annen del av 20. 
samling, var særlig at kommisjonen hadde 
vedtatt et arbeidtipl'ogram som krevet Radets 
godkjenning føl' det kunne settes i verk. De 
neste representanter uttalte at kommisjonen 
na val' kommet inn pa den rette vei i sitt 
arbeid og hadde funnet den rette balanse 
mellom rent studiearbeid og aktiv bistand 
til regjeringenes ar;ceid med a h0yne leve
standarden. Den ame l' i kan s k e represen
tant erklærte at han til tross for at han var 
fullt klar over viktigheten av kommisjo
llens al'beid, ikke kunne stotte en anmodning' 

i siste øyeblikk om flere penger til kommi
sjonens arbeid. Den fikk holde seg innenfor 
rammen av det foreliggende budsjett. Denne 
bemerkning var foranlediget av kommisjonens 
anmodning om en mindre tilleggsbevilgning 
for 1955 og en økning av det opprinnelige 
budsjettforslag for 1956. Før debattens av
slutning kunne undersekretæren for økonomi
ske og sosiale saker opplyse at tilleggsbevilg
ningene ikke var blitt godkjent av General
forsamlingens femte komite som kort før 
hadde hatt spørsmålet til behandling. Da 
budsjettet ikke kunne absorbere tilleggs
utgiftene, måtte kommisjonens arbeidspro
gram innskrenkes tilsvarende. 

Det ble endel debatt om denne opplysning 
hadde noen innvirkning på Rådets adgang 
til å vedta kommisjonens forslag om den 
innbyrdes prioritet mellom de forskjellige 
enkelttiltak. Det ble imidlertid oppnådd enig
het om at det ikke skulle være noe til hinder 
for å vedta forslaget idet kommisjonen selv 
var på det rene med at en omvurdering måtte 
foretas om midlene ikke strakk til. Resolu
sjonsforslaget henviste nemlig til rapporten 
som inneholdt et avsnitt om denne forutset-

ning. 
Resultatet ble at Rådet 7. desember uten 

formell avstemning vedtok kommisjonens ut
kast til resolusjon som gikk ut på å godta 
den prioritetsliste som kommisjonen hadde 
satt opp for de enkelte tiltak. 

3. Internasjonale råvareproblemer. 
Under dette punkt på dagsordenen forelå 

den første rapport fra Kommisjonen for Inter
nasjonal Varehandel (CICT). Den første rap
lJort fra kommisjonen var vesentlig viet en 
drøftelse av mandatet og forslag til forret
ningsorden og fremtidige arbeidsoppgaver . 
Kommisjonen foreslo bl. a, å holde halvårige 
møter, og a forestå utgivelsen aven del 
publikasjoner og informasjonsstoff om ut
viklingen på råvaremarkedene. Endelig fore
slo kommisjonen at den i den første tiden 
fremover vesentlig skulle legge vekt på å 
kartlegge svingningene hittil i råvareprisene 
og i omfanget av handelen med råvarer, så 
vel pa kort som på litt lengre sikt. Ved det 
materiale som den da ville få til disposisjon, 
ville den fa et grunnlag for sitt fremtidige 
arbeid med råvareproblemene. 

På den foreløpige dagsorden var også opp
fort spørsmålet om den fremtidige status til 
den Radgivende Komite for Internasjonale 
Ravareavtaler (ICCA). Det var forutsetnin
gen at Rådet herunder skulle ta standpunkt 
til hvorvidt denne komite fortsatt skulle opp
rettholdes og i tilfelle med hvilke arbeids
op[lgnver. Videre skulle Rådet i henhold til 
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den foreløpige dagsorden drøfte forholdet 
mellom kommisjonens virksomhet og det ar
beid som pågår innenfor GATT om råvare
problemene. Da Rådet under vedtakelsen av 
dagsordenen besluttet å utsette disse to spors
mål til en senere samling, ole drøftelsen av 
råvareproblemene meget kortfattet. 

Alt tidlig under drøftelsene i økonomi
komiteen fremla In d i a et resolusjonsutkast 
som gikk ut på ta rapporten til etterretning 
og ~, godkjenne den foreslåtte forretnings
orden og kommisjonens foreløpige arbeids
program. Dette utkast ble med enkelte min
dre endringer vedtatt med stemmetallet 15 
---0-1 (Amerikas Forente Stater). Argen
tina og Pakistan var fraværende. Som for
klaring på sin stemmegivning uttalte den 
amerikanske representant at De Forente 
Stater fortsatt var meget skeptisk når det 
gjaldt nytten av kommisjonen og muligheten 
for gjennom dens virksomhet å kunne stabili
sere handelen med råvarer. De Forente Stater 
kunne derfor fortsatt ikke delta i kommi
sjonen. De ville imidlertid sende en uoffisiell 
observatør til møtene og var villige til å bidra 
med opplysninger og også Il:, andre måter 
hjelpe kommisjonen i dens aroeid. Resolu
sjonen ble vedtatt i Rådet med stemmetallet 
17-0-1 (Amerikas Forente Stater). 

Under sakens behandling i økonomikomiteen 
1110 rapporten introdusert av direktør Carlson 
fra sekretariatet. Carlson pekte bl. a. på at 
llet i den senere tid hadde vært en ganske 
stOl' gned av stabilitet i råvareprisene. Han 
lcurn videre inn på forholdet til andre FN
organer og fremhevet særlig det gode sam
arbeid med De Forente Nasjoners Ernærings
og Landbruksorganisasjon (FAO). 

Under debatten fremholdt flere land den 
store betydning som studiene av pris- og 
volumsvingningene på råvaremarkedene hadde 
for de underutviklede land. Den økonomiske 
utvikling i disse land var ofte sterkt avhengig 
av eksporten av enkelte varer slik at deres 
okonomi var meget sårbar overfor svingninger 
på råvaremarkedene. Fra bl. a. s o v jet i s k 
og t s j e k kos lova kis k side ble det 
fremhevet at kommisjonen også burde ana
lysere årsakene til prissvingningene på rå
v~u'er og sammenhengen mellom prisutvik
lingen for råvarer og for ferdigvarer. Den 
tCijelckoslovakiske representant mente også at 
kommisjonen burde ta hensyn til slike fak
torer som virkningen på råvareprisene av 
overskuddslagrene av jordbruksprodukter, 
kvantitati ve restriksjoner pa den innenland
ske produksjon, eksport og import av råvarer; 
tollsatser, subsidier og andre «kunstige» til
tak som hemmer en fri internasjonal omset
!lint: av råvarer. Flere representanter, bl. a. 

den j u g o s l a v i s k e, betonte at kommi
sjonen ikke burde nøye seg med å studere 
årsakene til prissvingningene, men også ta 
opp spørsmålet om hvilke tiltak som kan 
brukes for å begrense svingningene og mildne 
virkningene av dem. Det ble fremholdt at 
en derved også kunne redusere antallet av 
de organisasjoner som arbeidet med råvare
problemene. 

Representanten for FAO pekte i sitt inn
legg på nødvendigheten aven koordinering 
og aven såvidt mulig klar avgrensing av 
kommisjonens og FAO's virksomhet. Det 
burde bl. a. sikres nær kontakt mellom' de 
to organisasjoner og gjensidig representasjon 
i møter samt en hensiktsmessig ordning med 
utveksling av dokumenter og materiale. For 
øvrig burde studier av problemer som var 
spesielle for de enkelte jordbruksvarer i størst 
mulig utstrekning foretas av FAO. Det ble 
ogsa pekt på nødvendigheten av koordinering 
med arbeidet i bl. a. GATT. Den ned e r
l and s k e representant fremholdt at det 
skulle være mulig å unng:';. dobbeltarbeid hvis 
en innenfor samarbeidet i GATT begrenset 
seg til den praktiske oppgave å arbeide for 
spesielle råvareavtaler og kommisjonen, i 
egenskap av rådgivende organ for Det Øko
nomiske og Sosiale Råd, tok seg av de teoret
iske og strukturelle sider av råvareproble
mene. 

Den norske representant, Tveite, pekte i 
sitt innlegg på ønskeligheten av å få kommi
sjonens mandat og arbeidsoppgaver klarere 
definert før kommisjonen trådte i virksomhet. 
Den hadde imidlertid i sin første rapport 
klargjort og gitt svar på flere viktige spørs
mål og fremsatt konkrete forslag. Han ut
talte videre håp om at kommisjonen i sitt 
videre virke vil dra full nytte av det arbeid 
som allerede utføres internasjonalt på disse 
felter. 

4. Finansiering av økonomisk utvikling. 

Debatten om finansiering av økonomisk 
utvikling ble innledet av M. Raymond 
Sch e y ven, som presenterte sin rapport 
om opprettelse av et spesielt FN-fond for 
økonomisk utvikling (S UN F E D). 

Scheyven minnet innledningsvis om FN's 
Generalforsamlings vedtak om å forlenge 
hans mandat 1 år slik at han sammen med 
8 eksperter kunne fortsette arbeidet med å 
undersøke mUlighetene for å få opprettet .et 
spesielt FN-fond for økonomisk utvikling og 
rapportere om dette arbeid til ECOSOC. Han 
tok utgangspunkt i den opprinnelige rapport 
fra en tidligere 9-mannskomite som blant 
o'nnet hadde anbefalt at fondet skulle gi lån 
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til ('n lavere rente enn den Internasjonale 
Bank og på lettere tilbakebetalingscetingelser. 
Han kom nærmere inn på forholdet mellom 
SUNFED og den Internasjonale Bank og 
gjennomgikk bankens innvendinger mot en 
rekke av dell forste komites forslag. 

Den nye ekspertkomiteen hadde utarbeidet 
to alternaUvc lorslag. Det første gikk ut pa 
:;t SV~Fl<:D i forste rekke skulle gi vederlags
'ril' tilskudd til prosjekter fOl' okonomisk 
\Ctvikling og ikke selv gi lim. Fondet skulle 
:';tmarl1eide intimt med den Internasjonale 
:;ank, og mens fondet ga vederlagsfrie bidrag, 
),\1nne Banken gi l å n til gjennomføringen 
av det samme prosjekt. 

Det annet alternativ gikk ut pa at SUN
FED skulle yde regulære lån til underutvil,
lede la:ld, men lånene skulle, kunne tilbake
ljc!alcs i lantakerlandets egen valuta. 

Schcy\.en fremhevet at et nært samarbeid 
mdom SU.0iFED og den Internasjonale Dank 
\' i \le Jlll'c\l'ol'e al fondet ville!' kunne benytte 
,:Ci; il.V Uankells erfaringer, og at man vil 
\lllng:l ,o, sette opp et niH, ::;tort administra-

tivt ma::;kincri, 
N:\!' det gjaldt [ondets administrative opp

bygging, erklærte Seheyven bl. a. at grunnen 
til at ekspertgruppen ikke hadde holdt seg 
lil 9-mannskomiteens anbefaling om at fon
(!ct" styre skulle ha 8-12 medlemmer, val' 
al de land "om hadde til hensikt il. bidra til 
rondet naturlig var interessert i stadig a 
folge fondets arbeid pa nært hold og kon
lrollen' at deres bidrag ble benyttet pa en 
I )as~clld(~ mil te, Ekspertgruppen hadde anbe
falt at det i styrel ::;kulle være like mange 
rClJl'Cseillanter. fra de større bidrag-sland som 
fra de andre land, og at alle styrets medlem
mer ~lk\lJle ha sC\mll1e stemmerett. Skulle de 
,;lørre bidragsydere være mot en slik balan
bert representasjon, måtte man forsøke iL 
finne frem til en annen metode som dis:"e 
land kunne akseptere. 

Ekspertgruppen hadde [oresli1tt opprettet 
en felleskomite med fondets direl~tør, De 
Forente Nasjoner:; generalsekretær og den 
fntC'l'na::;jonale Banks direktør som medlem
mer, Komiteen skulle være et nidgivencle 
orgall for fondels generaldirektør når det 
,,;j;.clc.lL utarbeidelHen av fondet::; arbeidspro
gl':W1, Schcyven fremhevet betydningen av a 
hu, VN'~; generalsekrelær med da fondet i stor 
utstrclmiiJ::;' ville samarbeide med De Forente 
Nasjoner, i første rekke med administrasjonen 
1'01' teknh,;h: bi:;land (T AA) og avdelingen for 
økonomiske og sosiale ::;akel', 

Schcyven hevdet at det val' [or tidlig i.L ta 
standpunlct til forslagene om en samordning 
:tV fon<letf; og ril.det for teknisk bistands 
(TA1\) vi l'k:;O;lll.H' Ler, 

Når dd gjaldt størrelsen av fondet, tok 
Scheyven personlig avstand fra ekspertgrup
pens anbefaling om at fondet burde kunne 
begynne sin virksomhet med en kapital som 
var betydelig lavere enn 250 mill. dollar. Han 
var overbevist om at 50 eller 100 mill. dollar 
var altfor lite til å skape en «Marshall-plan» 
for d'3 underutviklede land. Den eneste mulig
het for 8. begynne med en så lav kapital måtte 
\'ære at Generalforsamlingen eller fondets 
:it:-ne be::;luttet at man i første omgang gikk 
inn for kun il. arbeide i et bestemt geografisk 
område - for eksempel Asia, Afrika, Latin-

"\merika eller Europa. 
Scheyven ga til slutt en redegjørelse om 

sine forhandlinger med regjeringene i de land 
som han hadde besøkt for å oppnå tilsagn 
om støtte for opprettelsen av SUNFED: 
Sovjetsamveldet, Amerikas Forente Stater, 
Xederland, Danmark, Norge, Sverige, Frank
rike, Italia, Storbritannia, Belgia, Sveits og 
Den Tyske Forbundsrepublikk. De fleste land 
hadde i første runde uttalt seg positivt til 
ideen om il opprette SUNFED, men Neder
land var det eneste land som hadde stillet i 
utsikt et bidrag uten betingelser, nemlig 7 
mill. dollar. Sverige hadde ikke gitt noe 
skriftlig svar ennå. Sovjet-Samveldet ville 
nærmere studere saken. U.S.A., Storbritannia 
og Frankrike hadde ikke gitt noe skriftlig 
~val', men ville redegjøre for sitt syn overfor 
ECOSOC under den 20. samling. Fra Italia, 
Den Tyske Forbundsrepublikk, Sveits og 
Belgia forelå ennå intet svar. Det nor s k e 
sval' gikk ut pi\. at regjeringen var beredt til 
iL foreslå et bidrag til fondet forutsatt at 
de større industrielle land var beredt til fl 
(lE' l ta aktivt i dette. 

Etter Seheyvens innlegg presenterte repre
sentantene for den In ter n a s jon a l e 
Gan k for gjenoppbygging av utvikling ban
kens rapport med forslag om opprettelse av Det 
Internasjonale Finansieringsinstitutt (IFC). 
Han meddelte at 48 av bankens 56 medlemmer 
hadde uttrykkelig meddelt at de var interes
;iert i å delta i Finansieringsinstituttet, og 
hadde antydet at de ville skyte inn $ 88835000. 
Kun to land hadde foreløpig meddelt at de 
ikke ville delta i IFC på det nåværende tids
lJ unkt, nemlig China og Finnland, mens 15 
12<nd allerede hadde undertegnet avtalen om 
opprettelsen av finansieringsinstituttet. 

Debatten i Rådet dreiet seg i det alt vesent
liise om spørsmålet om opprettelsen av SUN
FED. Enkelte land, Nederland, Jugoslavia 
og de økonomisk mindre utviklede land, hev
det at SUNFED burde opprettes snarest mu
lig, og at man allerede nå skulle anbefale 
overfor Generalforsamlingen at arbeidet med 
<\ u tarl::eidc statuttene for fondet måtte bli 
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s~\\l i gi\t1g. Amerikas Forente Stater, St.or
britannia og Australia var mot opprettelsen 
:W SUNFj~D før en alminnelig nedrustning 
hadde funnet sted og frigjort kapital som 
kunne skytes inn i et fond. Norges represen
tank tok ikke ordet på dette stadium i 

debatten. 
Den ned e l' l a n c1 s k e representant hen-

viste i sitt innlegg til statsminister Faure's 
for:;lng l.wcler 4_maktskonferansen om å te
nytte innsparing fra de militære utgifter til 
okol1omiske utvikling'sareeid sa sl1"rt ned rust
ni

1
lgen var kommet i gang. Han hevdet imid

lertid at opprettelsen av SUNFED ikke kunne 
ntsettes i phvente aven alminnelig nedrust
ning. Det økonomiske utviklingsarbeidet var 
av slik betydning at man måtte gjøre noe 
straks. Derfor skulle man snarest mulig få 
etablert SUNFED, selvom fondet ville måtte 
operere med meget cegrensede midler inntil 
den lmlde krigen \'ar blitt avløst aven alminne
li;; 0g; ekte politisk avspenning. Den neder
l:lndske reprcsej1trrnt meddelte at hans regje
ring \'<'.1' rede til :\ yde sitt bidrag til SUNFED, 
"lik at fondet. kunne opprettes snarest, og 
h:w~' re-'2:.jering "'ar også rede til il yde årlige 
hic!l',lg til fondet nilr det. fo,'"t hadne begynt 
"in virksomhet. 

fl. nc1re talere som gikk inn for oi.Jpretlelsen 
:\v SUNFED snarest mulig, advarte mot å 
]lC:gynne med begrensede midler, og pekte 
pil e,t et rand pil 250 mill. dollar var som en 
c1nlpe i havet, hvis SUNFED skulle kunne 
p:\t:1 c;eg- de oPI~gavel' som var forutsatt. Det 
hk tr\lkket ;,;ammenligninger med Colombo
planen som hadde brukt dette beløp i de 
l'ørste 5 ill' i noen få land. Det ble OgSil ad
\':1 rt mot ;1 ta sikte på en virksomhet over en 
J(()rtcre periode --- for eksempel 5 år. 

11'101'e representanter lwm under debatten 
inn pil hvorledes SUNFED burde administre
res, og det fremkom innvendinger mot at 
fondet sImlle benytte seg av den Internasjonale 
nank.s administrative apparat, idet bankens 
utliu1 spolitikk nr for stram og for lite 
elastisk for de underutviklede land. 

lwnsentere seg om å yde langsiktige lån på 
gunstigere betingelser enn de vanlige forret
ningsbanker. Sovjet-Samveldet var villig til 
a delta i fondet når det ble opprettet, og det 
ville yde sitt første bidrag i form av maskiner, 
utstyr etc., siden opparbeidelsen av industrien 
i de underutviklede land var av så stor be
tydning. Han fremhevet til slutt at bidragene 
til fondet måtte komme fra nedrustning, og 
uttalte at man ikke måtte se bort fra mulig
heten for at man ville kunne nå frem til en 
alminnelig avtale om nedrustning. 

Den a u st r a l s k e representant frem
hevet at SUNFED var noe langt mer enn et 
fond, det var et nytt eksperiment som gikk 
langt utover noen investeringspolitikk som 
man hittil har benyttet seg av. Han frem
hevet at hvis SUNFED skulle ha noen hen
sikt, matte man regne med en virksomhet 
over en lengre periode - kanskje 50 år. I 
denne tiden måtte fondet regelmessig skaffes 
betydelige midler hvis det skulle kunne arbeide 
effektivt. For alle land, både for bidrags
landene og mottakerlandene ville et slikt 
omfattende prosjekt reise problemer både av 
politisk, budsjettmessig, administrativ og 
pengepolitisk natur. Man måtte arbeide seg 
fr'em mot opprettelsen av et slikt fond lang
somt og systematisk. Den australske repre
sentant fremhevet at en alminnelig nedrust
ning alltid hadde vært betraktet som en for
utsetning for at SUNFED skulle kunne opp
rettes og skulle kunne påbegynne sin virk
somhet. Han mente at det ville vært uklokt 
:\ ta skritt til å opprette SUNFED på det 
nåværende tidspunkt, og foreslo at Scheyvens 
rapport sammen med g_mannskomiteens rap
port ble sendt til alle interesserte regjeringer 
til kritisk gjennomgåelse før man tok videre 
;,;kritt mot opprdtelsen av fondet 

Det gjorde seg også gjeldende forskjellige 
o~)rfatninger om hvorvidt fondets virksomhet 
burde baseres ljå lån eller hi drag --- eller 
l:egge deler. De fleste talere som var i favør 
,l"V hnevirksomhet, hevdet dog at fondet miitte 
\-(:e :"ng"iktize lån til lav rente. 

Sovjet-Samveldets representant mente at 
oll;ll'ettelsen av et fond som SUNFED ville 
kunne spille en meget viktig rolle hvis det 
i:),' l'i1,tig administrert, og hevdet at fondet 
maUe bli en egen organisasjon innen ram
men av De Forente Nasjoner, og at det burde 
samarbeide intimt med de andre FN-organer. 
Hall gikk flterkt inn for at fonckt Skl111(' 

Den ame l' i kan s k e representant med 
delte at hans regjerings syn ikke hadde for
andret seg - at et fond som foreslått ikke 
ville kunne virke på en effektiv måte før lan
dene var i stand til å bidra med store beløp, 
hvilket ikke var mulig før kontrollert ned
rustning var et faktum og betydelige midler 
fra rustningsomkostningene var frigjort. 
Amerikas Forente Stater ville derfor på det 
nåværende tidspunkt ikke kunne bidra til et 
slikt fond. Den amerikanske representant 
advarte kraftig mot å etablere SUNFED for 
tidlig slik at tiltaket ikke ble noen suksess, 
Under henvisning til det nylig avholdte 4-
maktsmøte, uttalte den amerikanske represen
tant hapet om at alle land ville arbeide for 
fred og nedrustning og forsikret at hans land 
ville gjøre det. Når nedrustningen var et 
faktum, måtte tiden for opprettelsen av 
SlTl'JF'1~D v: ~rc inne. 

·-r"-'""i .&jl....".. 
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Dell b l' i t i Ol k e representant pekte ogsa 
pel nødvendigheten aven alminnelig nedrust
ning før man gikk til opprettelse av SUNFED. 
Han uttalte at Storbritannia i dag ikke kunne 
pata seg de ~tore finansielle forpliktelser som 
ville være en følge av at Storbritannia gikk 
inn for opprettelsen av fondet før man hadde 
kommet noen vei i nedrustningsarbeidet. 
Skulle Storbritannia i dag påta seg de for
pliktelser som fulgte med en aktiv deltagelse 
i SUNFED, ville britene i stor utstrekning 
matte begrense allerede igangsatte arbeider 
med il bistå økonomiske utviklingsarbeider. 

Den f l' ans k e representant forsikret at 
Frankrike fortsatt var sterkt i favør av opp
rettelsen av SUNFED, men advarte mot å 
etablere et slikt fond før man var sikret de 
nødvendige midler til fondets virksomhet. 
Han henviste til Frankrikes store forpliktelser 
i egne territorier. 

De fleste talere kom i sine innlegg inn 
pa det I n ter n a s jon a l e Fin ans i e
r ing sin sti tut t (I F C) og spørsmålet 
om fremmede investeringer i de underutvik
lede land. Alle uttalte sin store tilfredshet 
og glede over at IFC na ville bli en realitet, 
og flere takket USA for den viktige rolle 
det hadde spilt i arbeidet med il få opprettet 
dette nye og betydningsfulle organ. 

In d i a s representant uttalte at India 
ikke var fullt ut fornøyd med statuttene for 
fFC, i første rekke fordi de begrenset med
kmsskapet til land som var medlemmer av 
den IntC'rnasjonale Bank. Et indisk forslag 
om at ogsa ikke-medlemmer av banken skulle 
kunne Ll delta i IFC val' blitt forkastet. India 
hadde imidlertid besluttet a delta i instituttet, 
og vilJe ta de nødvendige skritt hertil. 

])en a us t r a l s k e representant minnet 
om at IFC, selvom det nå sikkert ville bli 
etablert, enna ikke var i virksomhet, og ad
varte mot å påbegynne andre prosjekter som 
kunne skape forvirring når det gjaldt etable
ringen av instituttet. 

Enkelte talere berørte de problemer som 
val' forbundet med i n ter 11 a s jon a l e 
private kapitalinvesteringer i 
underutviklede land, og representanter for 
disse lrrnd henstillet til De Forente Sta
ter og andre industriland ikke it bremse 
p:i. investeringer. Det fremgikk av debatten 
at fremmede investeringer i de underutviklede 
land h:ldde oket, og at alt hl vel til rette for 
en fortsatt økning. Behovet for fremmede 
kapitalinvesteringer i de underutviklede land 
val' imidlertid si, enormt at alt matte gjøres 
for il oppmuntre til a øke investeringene, sam
tidig som de underutviklede land matte sørge 
for ut de Hom investerte kapital, fikk rimelige 
Leting-elser. 

Under drøftelsene av spørsmalet om opp'
rettelse av SUNFED i ø kon O m i kom i
te e n ble det fremlagt to resolusjonsutkast, 
nemlig ett på vegne av E c u a dor, E g y P t, 
I n d i a, Ned e l' l and, P a kis tan og 
J u g o s l a v i a og ett pa vegne av N o l' g e 

og Fra nkr i k e. 
I G_maktsforslaget ble det innledningsvis 

pekt pa nødvendigheten av å øke den finan
sielle hjelp til de underutviklede land. Det 
uttaltes at forberedelsene til opprettelsen av 
et spesielt fond var kommet så langt at man 
burde henstille til Generalforsamlingen å ta 
videre skritt mot opprettelsen av fondet. I 
den operative del av resolusjonen ble det 
henstillet til Generalforsamlingen å innby 
medlemsstatene og særorganisasjonene til å 
uttale seg om Scheyvens rapport innen 3l. 
mars 1956 og å nedsette en ad-hoc komite 
som skulle utarbeide et utkast til statutter 
for SUNFED under hensyntagen til de ut
talelser som medlemslandene hadde fremkom
met med - samt å forelegge utkastet til 
statutter for ECOSOC på Rådets 22. samling. 
Videre henstiltes til Generalforsamlingen å 
ta andre skritt som matte påskynne fondets 
opprettelse i nær fremtid. 

Det norsk/franske resolusjonsforslag inn
skrenket seg til å be Generalforsamlingen om 
il innby medlemslandene og særorganisasjo
nene til a uttale seg om Scheyvens rapport 
og il. anmode generalsekretæren om, med bi
stand aven gruppe eksperter som han selv 
skulle velge ut, å a n a l y ser e medlems
landenes svar og rapporter herom - even
tuelt med rekommendasjoner - til Rådets 
22. samling. 

Dette forslag var akseptabelt for Stor
britannia, De Forente Stater og Australia. 
Det ble fra norsk side gjort klart at den 
norske delegasjon hadde fremsatt forslaget 
for å søke å unngå at Rådet skulle stå spilttet 
i en så viktig sak. 

6_makts-resolusjonsutkastet ble støttet av 
alle de underutviklede land (bortsett rfa 
China) samt øst-blokk-Iandene. Disse land 
hevdet at spørsmålet om å opprette SUNFED 
var så grundig utredet at tiden var inne til 
cl utarbeide statutter. 

De land som var imot 6-maktsforslaget 
var særlig DeF o l' e n t e Sta ter, Sto r
o ri tan n i a og A u st r a l i a. Disse lands 
relJresentanter hevdet bl. a. at det var 
Uklal't hvilke oppgaver SUNFED skulle ha 
og at det var uenighet om hvorledes fondet 
administrativt skulle bygges opp. Det var 
derfor altfor tidlig å begynne å utarbeide 
statutter for SUNFED. 

Det ble også pekt på det urimelige og lite 
hensiktsmessige i il, utarbeide statutter for 

· .. · .. -,_"".'"·~""_.'_1 I .. ~_' ,------".-.. =-. ~ .. . lAb .... '.;;;:M7 ~.~,rf!f"' 
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et fond uten at de største bidragsytere var 
med på a utarbeide dem. En slik fremgangs
måte kunne være til større skade enn gagn, 
idet en eventuell senere tilslutning fra de 
store industrialiserte lands side kunne bli 
meget vanskelig. I beste fall bety at statut
tene måtte omarbeides fullstendig. 

Den nor s k e representant, ambassadør 
J~ngen, pekte i et innlegg på at den norske 
regjering i prinsippet var for opprettelsen av 
fondet og også var villig til å yte et bidrag 
til dette, Han tvilte imidlertid på at tiden 
var moden for det program som 6-makts
resolusjonen innebar, og pekte på den store 
meningsforskjell som hersket i Rådet nar 
det gjaldt når fondet skulle opprettes, og 
h vor dan det skulle virke. Det var også 
på dette trinn i drøftelsene stor uenighet mel
lom de største bidragsytende land og de 
potensielle mottakere med hensyn til omfan
get av støtten gjennom fondet, og også hvor
vidt SUNFED skulle være et rent fond eller 
bare et organ for å kanalist'l'e kapital fra 
industriland til de underutviLlede land. Sa 
lenge det hersket uenighet mcllom partene, 
var det temmelig umulig for en ad-hoc 
komi te il lage utkast til statutter som skulle 
ha noen mulighet for å kunne godtas. En 
slik fremgang-smate kunne under de nåværende 
omstendigheter skade arbeidet med å opprette 
SUNFED. Det var ikke mangelen pl statutter 
;.;om forsinket opprettelsen av fondet, men 
mangelen på enighet om de grunnprinsipper 
som fondet skulle hvile P~l hevdet den norske 
l'C~presentant til slutt. 

0konomikomiteen nedsatte en arteidsgruppe 
h~3tående av forslagsstillerne til de 2 resolu
:ijonsforslag samt AU!JtraliD. Etter en reklte 
muter ble man enige om C'Il re~olusjon~tek~sL 
~;om sLol't sett fulgte den Oj lrinnelige norske 
tclcst. ]'01' å oppnå enighet i arbeidsgruppen 
måtte imidlertid Norges rC)!lcsentant gil med 

at arbeidet med a an:;lys('re regjeringenes 
:5var ble overlatt til en ad-hoc komite, hvi" 
rapport dog ikke ville binde noen regjering. 
videre bestemte forslaget at ad-hoc komiteen 
ikke skulle avgi sin endelige rapport før til 
ECOSOC'" 23. samling. 

Det resolusjonsforslag som de 8 forslags
stillere av de 2 første resolusjonsforslag frem
:3aUe i fellesskap - ble vedtatt i Økonomi
komiteen med stemmetallet 15-0-2 (Stor
britannia og De Forente Stater). Australia 
var fraværende under avstemningen. 

En rekke talere takket den norske delega
"jon for det initiativ dell hadde tatt for iL 
komme frem til en resolusjonstekst som ingen 
av medlemmene hadde behøvd å stemme mot. 
Eepresentantene for De Forente Stater og 
Storbritannia uttalte at de ville ha kunnet 

stemme for den operative del i det opprinne
lige norsk/franske resolusjonsforslag, men 
måtte nå avholde seg fra å stemme over det 
endelige åttemaktsforslaget da den grupp~ 
som skulle analysere regjeringenes uttalelser 
om Scheyvens rapport skulle bestå av regje~ 
ringsrepresentanter. . . ' 

Atte-maktsforslaget ble vedtatt i plenum 
med stemmetallet 15-0-3 (Amerikas )for
ente Stater, Australia, Storbritannia) etter 
at Norge og Frankrike, i forståelse' med de 
øvrige forslagsstillere, hadde fremsatt et 
endringsforslag som brakte teksten:i et av
snitt i resolusjonens innledning. i overens
stemmelse med den deklarasjon som ble av
gitt i åttende Generalforsamlings resolusjon 
742 (1953) om å stille endel av innsparingene 
i forsvarsutgiftene under en kontrollert ned
rustning, til disposisjon for. et fond for øko
nomisk utvikling av underutviklede land. 

5. Teknisk bistand. 
a) A l' S l' a p p ort e nfr a råd e t f o I' 

tek nis k bis tan d (TAB). 
Den 7. årsrapport fra rådet for teknisk 

bistand (TAB) til komiteen for teknisk bi
stand (TAC) inneholdt bl. a. en omfattende 
oversikt over utviklingen av arbeidet. med 
teknisk bistand under det utvidete hjelpe
program i 1954, og ga endel opplysninger 
om det foreslåtte program for 1955. 

Rapporten ble meget godt mottatt i TAC 
hvor samtlige talere roste TAB og dets 
eksekutivformann, D a v i d O w e n, for den 
utmerkede og meget omfattende rapport. 
Samtidig ble det imidlertid' uttalt beklagelse 
over at rapporten var blitt sendt ut så sent 
at det hadde vært vanskelig å gi den et så 
inngaende studium som ønskelig. 

For a unngå slilw vanskeligheter neste år 
besluttet komiteen å anmode om at rapporten 
til neste år måtte bli delt i to, slik at den 
del som vedrørte virksomheten under det ut
videte hjelpeprogram for det foregående år, 
ble sendt ut først - minst 6 uker før. TAC's 
julimøte, og at rapportens annen del måtte 
bli sendt ut snarest mulig deretter. 

En rekke representanter berørte problemet 
med de høye administrative utgifter ved gjen
nomføringen av det utvidete hjelpeprogram. 
Mr. Owen 9Pplyste at TAB regnet med alle
rede i 1955 å kunne redusere (le ,indirekte 
omkostninger ved gjennomføringen av hjelpe
programmene og administrasjonsomkostnin
gene for de deltakende organisasjquer til 12 
-14 % av totalbudsjettet, hvilket den Råd
givende komite for administrative og budsje.tt -
messige spørsmål anså som en p!1-ssellde 
grense som ikke burde overskrides, og at 
TA B's egne administrasjonsutgifter i løpet aV 
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1955 ville komme ned til ca. 5 'lo. Det lJle ut
talt tilfredshet med de bestrebelser som var 
gjort og Je resultater som var oppnådd, og 
det ble henstillet til TAB il fortsette );estrebel
,;ene pil ,t Ct de administrative omkostninger 
!led t.il Jet absolutte minimum. 

Det nye system for allokering av midler 
fra landet for teknisk hjelp til hjelpeprogram
mene i de underutviklete land, jfr. resolusjon 
54213 fra 18. ECOSOC-samling (1954), virket 
ifølge TAB's eksekutivformann meget godt. 

Flere av komiteens medlemmer fremhevet 
verdien av de regionale prosjekter. Det ble 
imidlertid samtidig advart mot il allokere si 
store beløp til slike foretagender at det ville 
resultere i nedskjæringer av de beløp som ble 
stillet til cli;,posisjon for individuelle program
mer i (k enkelte land. 

Flere land fremhevet øw;keligheten aven 
;itel'kere konsentrasjon av hjelpevirksom
heten og uttalte at de land som mottar tek
nisk bistand måtte overveie om de ikke fikk 
"tone utbytte av den tekniske hjelp hvis de 
konsentrerte seg om færre prosjekter hvor 
de :selv lmnne delta i større grad, bl. a. ved 
~l skyte til betydelige nasjonale fond, enn a 
spre virksomheten over en rekke isolerte 
mindre foretagender. 

Under debatten kom man og:så inn på mu
ligheten for å gi langsiktige kont.rakter til 
eksperter som hadde bevist sin dyktighet og 
at <le var vel egnet til il. p~ta seg de spesielle 
Ul'PVaver som ekspertene ble stillet overfeI' 
under ~ll'lJeic1et i de underutviklete land. Ved 
at dyktig-e eksperter ville kunne regne med 
en ansettelse på lengre sikt, ville det være 
stOl'e chanser for at dyktige fagfolk i større 
ut~trekning ville akseptere tilbud om stillin
ger i underutviklete land. 

Mange delegasjoner beklaget at bidragene 
til fondet til teknisk hjelp ble innbetalt sent 
og henledet oppmerksomheten på de vanske
lighetene som de sene innbetalinger av bidrag 
forårsaket, bl. a. nal' det gjaldt rekrutterin
gen av eksperter og planlegging av prosjekter. 

Den s o v jet i s k e og den t s j e k k o
s lova kis k e representant beklaget seg 
ster kt over at de bidrag til det utvidete hjelpe
program som de østeuropeiske land hadde gitt, 
ikke vur blitt benyttet. 

Nal' det gjaldt publisitet om de tekniske 
hjelpeprogrammene, erklærte en rekke talere 
seg imot TAB's uttalelse om at det syntes 
rimelig il benytte noe av fondet for teknisk 
hjelp til det informasjonsarbeid som ved
ror te det utvidete hjelpeprogram. Det ble 
s[l:l'kt fremhevet at De Forente Nasjoner og 
lk s,e[·urgani';J.sjoncl' som deltok i hjelpe
arlJeidcl \' ar forpliktet til å ljåta seg elet 
infonnasjollSarrJeid som ve urørte uet tekniske 

hjelpeprogram, som en naturlig del av det 
regulære informasjonsarbeidet. Det var en 
alminnelig oppfatning at De Forente Nasjoner 
burde gjøre enda mer for å spre opplysninger 
um det tekniske hjelpeprogram. 

I et kort innlegg ga den norske represen-
tant, sekretær Han c k e, uttrykk for til
fredshet fra norsk side med den gode rap
port. Han uttalte videre at man i Norge så 
med tilfredshet på at samarbeidet mellom 
de forskjellige organisasjoner som deltqk i 
arbeidet med teknisk hjelp, og melf,9m orga
nisasjonene og mottakerlandene nå var bedre, 
men fremhevet at medlemmene av TAB. ikke 
måtte slå seg til ro med den fremgang som 
var gjort, men måtte fortsette sine bestrebel~ 
ser pa å oppnå et ennå bedre samarbeid. Han 
uttalte videre tilfredshet med de resultat'er 
som var oppnådd når det gjaldt reduksjon a~ 
administrasjonsomkostningene. Hancke hen
ledet oppmerksomheten på den betydning en 
rekke land tilla sine respektive nasjonal
komiteer for teknisk bistand og uttalte til
fredshet over at samarbeidet mellom disse 
lwmiteer og de internasjonale organisasjoner 

nil var bedre. 
Den norske representant støttet det syn 

at De Forente Nasjoner og særorganisasjonene 
var forpliktet til å spre informasjon om hjelpe
programmet og dekke utgiftene hertil av de 
vanlige informasjonSbudsjetter. Han uttalte 
videre at informasjonsavdelingene burde legge 
ennå større vekt på det tekniske hjelpeprogram 
i sin vanlige informasjonsvirksomhet. Han 
uttalte at medlemslandene selv burde spre 
opplysninger om det tekniske hjelpeprogram', 
sæl'lig om vedkommende lands egen deltakelse 
__ og nevnte som et eksempel at dette var et 
område hvor de nasjonale komiteer, med deres 
intime forbindelser med eksperter. og stipen
diater, meget vel kunne gjøre et verdifullt 

arbeid. 
TAC og Rådet tok enstemmig TAB'srap-

port til etterretning. ." 

b) Generalsekretærens rapport 
o m DeF ore n teN a s jon e r s p 'r o
g ram for tek n is k bis tan d. 

Generalsekretærens rappo~t inneholdt len 
beskrivelse av det arbeid som administrasjoc 
nen for teknisk bistand (TAA) hadde utført 
i 1954 både når det gjaldt det regulære tek~ 
niske hjelpeprogram og det utvidete ~jelpe-
program. 

Det ble uttalt alminnelig tilfredshet med 
det arbeid som I TAA hadde utført i· 1954: 
Mange representanter pekte . imidlertid " på 
visse mangler .av redaksjonell art ved, rap
porten, bl. a. at den var for meget aven 
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st. meld. lir. ;j. 
1956 

0!Ol'g'e~ dell8.kelse i l<'N's Økonomiske og Sosiale Råds tyvende samling. 

katalog og manglet forklarende kommentarer 

og vurdering. 
Rapporten ble tatt enstemmig til etterret-

ning både av TAC og av Rådet. 

cl R a il p o l' ten fra a l' b eid sg l' U p
[len under komiteen for teknisk 

bistand 
Al'beidsgrulJpen forela for TAC en resolu

sjon som gikk ut på il tilstille alle land et 
meget omfattende spørreskjema om hvordan 
man så på verdien av det utvidete hjelpe
program. Et forslag om åleegrense utseendeI
sen av spørreskjemaet til de land hvor TAB 
hadde stedlige representanter ble fremsatt av 
Nederland. Forslaget ble vedtatt av TAC 
med stemmetallet 16--0--2 (Sovjet-Samveldet 
og Tsjekkoslovakia), mens det ble vedtatt 
('l1stemmig av Rfldet. 

d) K o 11 sti l u s j o 11 e Il e o g o l' ga 11 i
sasjollsmessige Sl'orsmal. 

I. Allende tupport fra, den Cldmillis!ruiil'c 
lcoorclinClsjon.-;}comite (ACC.) 

r<~Jl rekke representanter rettet kritikk mot 
formuleringen av ACC's rapport som kunne 
virke meget forvirrende og skape uvisshet 
om det konstitusjonelle forhold mellom ACe 
rådet for teknisk bistand (TAB) og kom i U~e~ 
[or teknisk bistand (TAC). En rekke talere 
tok avstand fra uttalelser i rapporten som 
syntes å innebære at ACC skulle kunne treffe 
vedtak om den politikk som skulle føres nal' 
det gjaldt det utvidete program for teknisk 
bistand. Det ble fremhevet at dette var TAC's 
og ECOSOC's oppgave. Komiteens medlemmer 
uttalte seg mot at ACC skulle etablere seg 
som en ankeinstans overfor TAB, og det ble 
fremhevet at ACC's behandling av TAB's 
arsrapport ikke matte forsinke TAC's behand
ling av denne. ACC måtte nøye seg med a 
kommentere rapporten. 

Amerikanerne fremsatte et resolusjonsfor
slag som henstillet bl. a. til TAB i sin rede
gjørelse til ACC om erfaringene fra gjennom
føringen av det utvidete hjelpeprogram a ta 
i betraktning de syn som man hadde hevdet 
i 'l'AC under behandlingen av bl. a. spørs
målet om konsentrasjon av ressurser, rekrutte
ring av eksperter etc. Videre påpektes vik
tigheten av at TAB's rapport utgis minst 
6 uker før Rådets samling åpner og ACC inn
bys til il, fremkomme med kommentarer til 
rapporten etter at den el' blitt sendt ut. 

ReOlolusjonsutkastet ble i TAC vedtatt med 
stemmetallet 16-0---2 (Sovjet-Samveldet og 
Tsjekkoslovakia). n.eOlolusjonen ble \'edtatt 
enstemmig i n.fldet. 

IL Det Ilt!;idetc proyram for teknisk bistand. 
Rapport fra den Rådgivende komite for 

udministtaiilJe og budsjettmessige spørsmål. 
Etter henstilling fra Generalforsamlingen 

fremkom den rådgivende komite for admini
strative og budsjettmessige spørsmål i sin 
rapport til niende Generalforsamling med en 
del bemerkninger i anledning av administra
sjonen av det utvidete hjelpeprogram. 

TAC vedtok enstemmig en resolusjon som 
henstillet til ECOSOC å oversende til General
forsamlingen en rapport om det utvidete 
hjelpeprogram i henhold til niende General
forsamlings resolusjon 381 (154) paragraf D, 

Rapporten fremhever bl. a. at TAB og de 
deltagende organisasjoner har mottatt hen
stilling om il gjennomgå systemet med ut
sendte representanter med tanke på å elimi
nere unødvendige stillinger og unngå dobbelt
arbeid. Videre uttales at TAB og de del
takende organisasjoner har mottatt inntren
gende henstillinger om i størst mulig grad å 
gjore bruk av De Forente Nasjoners og de 
andre deltakende organisasjoners allerede 
eksisterende administrative apparat for der
ved cl sikre at minst mulig av midlene fra 
rondet for teknisk bistal1dbrukes til dek
ning av administrasjonsomkostninger. 

Dessuten meddeles i rapporten at TAB's 
eksekutivfol'mann regnet med at administra
sjonsomkostningene i 1955 ville bli brakt ned 
til den grense som den Rådgivende komite for 
administrasjon og budsjett hadde funnet 
rimelig. . 

I rapporten fremheves at betydelig frem
gang var oppnådd når det gjaldt å nå frem 
til en ensartet terminologi og arbeidsform 
når det gjaldt administrasjon og finanser. 

Derimot hevdes det i rapporten at det ville 
være urealistisk å vente at TAB skulle kunne 
utføre sine ansvarsfulle oppgaver ved kun å 
møte to ganger årlig som foreslått av den 
Rådgivende komite, Tre møter pr. år må 
ansees å være normalt for TAB. 

Resolusjonen bilagt rapporten til General
forsamlingen ble vedtrrtt enstemmig i plenum. 

Ill. Revisjonsrapport 'vedrørende særorga
n iSClsjonens tttgifter Ullder Fondet for teknisk 

bistand til 1()/derutviklete land. 

P,apporten ble tatt til etterretning uten 
diskusjon. 

IV. Rcgler fOT mottakerlandenes fritakelse 
Il elt eller delvis for betaling av lokale ut
gifteT i forbindelse 'inecl prosjekter under 

eiet ntvidete hjelpeprogram. 

Denne sak var forelagt komiteen av TAB 
som i en rapport anmodet komiteen om å 
o'.'erveie og godkjenne alminnelige regler for 

i',. 

: , 
ti 
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St. meld. ur. o). 

~lJrgcs dcllal{l'bc i FN',; OlwllUmiske ()g Sosiale Hiids tyvende samling. 

T:\ I)'~ IwlwndliJlg HV slJUrt>mal om fritakeJt>l' 
IUI jJl'lalillg av lukale omkostninger. Komi
ll'C'll val inlidlcrtid av den oppfatning at det 
d,kL' \'~ll !l Ul.' Il grllnn for TAl; til ,l forelegge 
ddl,' SjH)l'imili ful' ]wmiteen idet ECOSOC':; 
l'l':-iulusjull (·1.'70) fra 15. samling i 1953 som 
lJk vedtatt etter anbefaling av TAC, ga TAB's 
ck,',ekutiv[ormann f\\Jmakt til å ta skritt fol' 
a fa Jøt>t dit>se problemer. TAB's ekt>ekutiv
formann uttalte at det sett fra TAB's side 
ikke var nødvendig at TAC fattet noe nytt 
vedtak, men han ba om at komiteen måtte 
bekrefte den myndighet ekt>ekutivformannen 
hadde i disse spørsmål i henhold til resolu
sjon ,170 (XV). Rådet bekreftet enstemmig 
eksekutivformannens myndighet i henhold til 
resolusjon '170 (XV), og at TAB var kompe
lent til a avgjøre disse sporsmal ved vanlig 

avstemning. 

V. ]i'or'IJ),ndd !JiU til deltakende organisasjo
ncr fru. a7'lJeidskapital- og reservefondet. 

Komiteen var enig i den politikk som TAB 
hadde fort nar det gjaldt spørsmål om til
bakebetaling av forskudd som de deltakende 
organisasjoner hadde iått fra arbeidskapital
og rei:lcl'vefondet. Komiteens medlemmer Vilr 
elligc om al arbeidskapital- og reservefondet 
kunne benyttes til fOI':::ikuddsuetaling når hen
sikten ror de dellakende organisasjoner var 
;1 ha likvide midler slik at organisasjonene 
ikk(~ blc hindret i gjennomføringen av et 
I)]'osjekt linder det utvidete tekniske hjelpe-

]ll'ogl'anl. 
Repret>elltanten fra Pakistan fremsatte di-

rekte i Rådet et resolusjonsforslag som bl. a. 
henstille lil de deltakende land å fortsette fl 
slutte det utvidete hjelpeprogram, og hen
,ililte li! Forhandlingskomiteen å sette seg i 
JurLindelsc med de deltakende land snarest 
Illulig etter IUldets 20. samling for å få en 
()\,'l'sil,l OVCl' hvilke bidrag som IW.n ventes 
\,,1 1 DGG Srt tidlig som mulig. Resolusjonen 
:,1 Il'duetL ellslemmig uten debatt. 

Sosiale saker. 

1. nell 8o::;ialc situasjon i verden. 

I henhold til Ilådets arbeidsplan skal det 
Jla sommersamiingen annet hvert ill' finne sted 
(~ll debatt om sosiale spørsmål i sin alminne
lighet. Siste gang en slik debatt fant sted 
var grunnlaget en foreløpig rapport om den 
sosiale situasjon i verden, som vesentlig be
skrcv tilslanden på det sosiale område da 
l'uJ>llorLen ble skrevet, uten a komme inn pa 
tiltak rot' Cl bedre forholdene. Senere ble det 
'Jlal'I"'iLkt el dokument som ga en oversikt 
()Vl:!' ck internasjonale tiltak pa det sosiale 
oml'ade som var under organisering av De 
["ll[,C'llll'i':a"joncl' og sæ['()l'ganis,\sjut1e!le. 

::lom grunnlag for debatten pa denne sam
ling forela en utfyllende ral)port: «Inter
ll'l:ijonal oversikt over programmer for sosial
\llvikling .. " Denne rapport gjør vesentlig et 
fursøk pa a beskrive hva de enkelte regjerin
;;el', eventuel t med internasjonal støtte, har 
gjort siden 1945 for a bedre de sosiale for
hold i sine !'espektive land. Hensikten med 
uversikten var vesentlig il gjøre det lettere 
for regjeringene å få kjennskap til hva andre 
regjeringer gjør på det sosiale område og pa 
denne måle gi dem ideer og antydninger om 
metoder som det kunne bli spørsmål om }1. 

gjøre bruk av for å løse egne sosiale problemer. 
Det fremgår av oversikten at det har funnet 
sted en voldsom utvikling av nasjonale pro
grammer [or sosial utvikling. Oversikten har 
derfor ikke kunnet beskrive alle, og har 
mattet nøye seg med å gi et omriss av visse 
utviklingslinjer siden den siste krig, illustrert 

ved eksempler. 
Denne rapporten er den første av sitt' slag, 

og må betraktes som et eksperiment. En 
lignende rapport planlegges for behandling 
i 1959 på grunnlag av de innvundne erfaringer. 

Til behandling forelå videre en rapport fra 
en ekspertgruppe om «internasjonal defini
sjon og maling av normer og aktuelt nivå 
for levestandarden» (<<standards and levels 
of living» ). Denne rapport var fremkommet 
etter initiativ fra Generalforsamlingen, som 
i 1952 ba Rådet om il ta opp arbeidet med å 
gjøre det teknisk mulig for generalsekretæren 
hvert år å avgi rapport som i konkrete tall 
viser de endringer som har funnet sted i leve
vilkarene fra år til år. Rådet sammenkalte 
en ekspertgruppe hvis rapport har vært fore
lagt Ullde for den statistiske kommisjon og 
den sosiale kommisjon. Foruten de 2 kommi
sjoners rapporter forelå også for Rådet kom
mentarer til ekspertgruppens rapport fra 
generalsekretæren, en rekke S!.erorg'anisa
sjoner og ikke-statlige organisasjoner samt 
fra mange regjeringer, hvori blant den norske. 
Det var stort sett samstemmighet om at 
ekspertgruppen hadde gjort et grunnleggende 
studium som kunne danne utgangspunkt for 
Jet videre arbeid med saken. Det val' særlig 
enighet om at det ennå ikke ville være mulig 
for generalsekretæren å utarbeide de årlige 
rapporter om endringer i levevilkårene som 
Generalforsamlingen hadde bedt om, og at 
det meste man foreløpig kunne gjøre' var å 
benytte rapporten om den sosiale situasjon i 
verden til hvert 4. år å offentliggjøre generelle 
opplysninger om levevilkårene. 

Endelig forelå for Radet rapporten fra den 
soniale kommisjons 10. samling, som fant 
sted i mai i ar. Kommisjonen behandlet begge 
de to forannevnte rapporter. I et resolusjons-

r ,_ ,..,.... ,.,., n;;, ! "., 
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:lll st. meld. nr. D. 1956 

Norges deltakelse i FN's Økonomiske og Sosiale Råds tyvende samling. 

rorslag om dcn førstnevnte nøyet kommi
:,jOllcn scg med il understreke at den bare 
hadde foretatt en foreløpig gjennomgåelse av 
rapporten, og kommisjonen og andre intercs
:icrLc matte få tid til en nærmere gransking 
:lY den. Generalsekretærcn ble derfor ];edt 
om il ovcrsende oversikten over de nasjonale 
sosiale utviklingsprogrammer til regjeringene, 
slik at FN'" organer senere kunne drøfte over
sikten pa grunnlag av de mottatte kommen
tarer. De ovrige punkter i forslaget vil bli 
omtalt i forbindelse med komitebehandlingen. 

Om den annen hovedrapport vedtok kommi
sjonen et utkast til Rådsvedtak sem vil bli 
nærmere omtalt senere. 

Den sosiale kommisjop hadde også vedtatt 
lltkast til Rådsvedtak' om prinsippene for 
lokale samfunns utvikling, opplæring av vel
ferdspersonell, finansiering av programmer 
for boligbygging og byplanlegging, om opp
rettholdelse av familienes levenivå ved sosial 
sikkerhet, sosialforsikring og andre sosiale 
tjenester. Om disse se nedenfor under komite
behandlingen. 

Gcncraldebatten i Rådet ble åpnet av under
Ciekretær deS e y nes som minnet om at 
rapporten om den sosiale situasjon i verden 
ror 3 år siden ikke var oppmuntrende, idet 
::vstanden mellom behovene og de tilgjenge
lige midlcr til u dekke dem var foruroligende. 
Den foreliggende rapports statistiske data 
viste imidlertid at situasjonen ikke var blitt 
darligcI'e. Det var endog en viss bedring il, 

C'IJon' idet reallønningene, tildels også i de 
undel'utviklete land val' steget. Disse land 
hadde ogsa i en viss utstrekning nydt godt 
av ulmingen i matvareproduksjonen. Mest 
uppmuntrende val' imidlertid den iver hvor
med rcgjeringene forsøkte å legge grunnvollen 
for en bedring i fremtiden. Utgangspunktet 
val' den alminnelige anerkjennelse av statens 
[llikter på det sosiale omrade, som siden 1945 
hadde fatt uttrykk derigjennom at et stort 
antall land hadde skrevet de sosiale rcttig
heter inn i grunnloven. 

De metoder som ble brukt for å gjennom-
1'0re de sosiale rettigheter varierte meg'.3t fra ~ 
land til land. Rapporten viste at utviklingen 
av de lokale samfunn ved aktiv deltakelse 
fra befolkningens side var en av de metoder 
,;om særlig i underutviklcte land ville spille 
en stor rolle i sosialpolitikken i fremtiden. I 
denne forbindelse pekte han på hvordan atom
energien kunne bidra til il. unngi~ de sosiale 
rystelser som man opplevet i land i rask ut
vikling når man matte flytte befolkningen 
til de steder hvor stedlmnden kraft ble produ
,;ert. Undersekretæren pekte også pa mulig
hetelle for en delvis løsning av problemet med 
ovel'skudd av landbruksprodukter' vc,d at over-

skuddsvarene ble anvendt til å styrke befolk
ningens produktive evne gjennom program
mene for lokale samfunds utvikling, uten il. 
skape større vanskeligheter for den inter
nasjonale handel. 

De Seynes anbefalte at Rådet fortrinnsvis 
rettet sin oppmerksomhet mot de deler av det 
sosiale program som var blitt forsømt, og 
pekte i denne forbindelse på de behov som 
oppsto når landbefolkningen flyttet til byene. 
En urbanisert landbefolkning trengte bl. a. 
økt beskyttelse som forbrukere og som indi
vider og borgere etter å ha mistet den rela
tive trygghet de hadde i landsbyen og fami
lien under en realhusholdning. 

Når det gjaldt finansieringsspørsmålet, ut 
talte de Seynes at det hender at penger som 
ble anvendt til sosiale programmer var bort
kastet fordi de ble galt anvendt, f. eks. fordi 
man forsøkte å overføre metoder fra indu
strialiserte land direkte til underutviklete 
land, som savnet visse grunnbetingelser for 
et vellykket resultat av vedkommende metode 
eller tiltak. 

Han kom også kort inn på metodene for 
it konstatere sosial fremgang, og mente at 
regjeringene ville måtte gjøre større bruk 
av «indikatorer» for å fastslå levestandardens 
komponenter. Dette forutsatte en utbygging 
av det statistiske apparat, særlig i de under
utviklete land. Arbeidet hermed hadde fått 
en god start ved ekspertgruppens rapport om 
måling av normer og aktuelt nivå for leve
standarden. 

'fil slutt henledet de Seynes oppmerksom
heten på sosialkommisjonens anbefaling om 
økte bevilgninger til FN's program for råd 
og bistand på sosialvelferdens område. 'Ge
neralsekretæren ville gjerne være med på å 
øke omfanget av dette program. 

Generaldirektør M o l' sei Den In t e 1'-

11 a s jon a le A l' b eid s o l' gan i sas jon 
(ILO) understreket hvordan skillet mellom 
sosialpolitikk og økonomisk politikk mer og 
mel' falt bort. Det sto nå klarere for alle at 
den økonomiske politikk hadde sosiale mål, 
og at det var mennesket som sto i sentrum, 
idet all politikks formal var å sørge for 
menneskenes grunnbehov over hele verden. 
Han pekte på hvordan den tekniske utvik
ling gjorde det mulig å heve de sosiale mål 
fra ar til år i en ganske annen utstrekning 
cnn tidligere. Samtidig var alle blitt klar 
over at bedre sosiale tjenester og høyere leve
standard var avhengig av høyere produktivi
tet. Spørsmålet om økt produktivitet var i 
:otor utstrekning et spørsmål om il overtale 
og opplære arbeidere og arbeidsgivere til å 
ta i bruk nye og mer effektive metoder for 
il planlegge, organisere og utføre det daglige 
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arbeid, Del'es interesse matte vekkes, og de 
matte overbevises om at høyere produktivitet 
ville være til beste for dem selv, Han om
talte i denne forbindelse ILO's arbeid med å 
bedre forholdet mellom arbeidere og arbeids
givere, l alle drøftelser og produktivitets
spørsmldet hadde man understreket at høyere 
produktivitet ikke måtte gjennomføres på en 
mate som førte til større arbeidspress eller 
til arbeidsløshet. Videre ville økt produktivi
tet bare bidra til sosial fremgang og høyere 
levestandard hvis resultatene av den høyere 
produktivitet ble delt med arbeiderne på en 
rettferdig måte, 

Generaldirektøren opplyste videre at ILO 
ville øke sitt arbeid med tvangsarLeidsproble
mcl. Det vil bli utarbeidet en ny konvensjon 
om tnlllgsarbeid og det skal opprettes en 
uavhengig ILO-komite for tvangsarbeid. ILO 
villc' OgS:l ta opp urbanisf'ringsproblemet til 
(]j'oCtelsl'. 

Generaldirektør Evans i 1<' N's Or gan i
s a ;; jon f o l' U t dan neI s e o g V i t e n
s k a ]l (U NES C O) pekte pil hvorledes 
li!HIc!'\'isning og opplæring pil alle trinn var en 
:::nmnbetingelse [or okonomisk og sosialt 
rl'em~l:ritt, I mange lill1d hadde flertallet av 
I)('follmingeil aldri gatt pa skole og ville illke 
Li <illlcclning til det pil mange ~lr. UNESCO 
l!acldc derfor satt i gang et :stort program 
rOl' Cl gi alle disse mennesker er: grunnutdan
nelse. Dette ]:rogram gikk hånd i hånd med 
.F'N':i pl'ogrum [Ol' utvikling av lokale sam
rund. 

Visegenel'aldirektor Dor o Il eVe r, 
cl e Il ol Hel s e o r g a 11 i sas j o 11 (W H O) 
understreket at det na var erkjent at helsc
opol'sl11a! utgjorde en integrerende del av 
:iCJsial utvikling, og han redegjorde nærmere 
for hvorledes WHO bl. a. grep an kampen 
mot de smittsommG sykdommene, og hvor: 
ledes resultatene av dette arbeid, som fore
gikk dels som massekampagner og dels ved· 
individuell behandling og opplysning, bragte 
resultater som hadde stor økonomisk og 
oosial virkning. 

I den alminnelige debatt som fulgte deltok 
scwltlige råd8medlemmer unntatt Tyrkia og 
Argentina. I sine innlegg berørte de fleste 
]Jl'oblemer som allerede var blitt omtalt av 
de Seynes og særorganisasjonenes represen' 
tanter. Det var stort sett enighet om at 
oversikten over de nasjonale programmer for 
s08ial utvikling var et godt arbeid. S o v j e t
S a Dl vel det og T s j e k kos lov Cl. k i a 
klaget over at oversikten ikke omtalte på en 
tilfredsstillende mate det som var gjort på 
det oO:.iiale omrade i Sovjet-Samveldet og 
de ostl,uI'opeiske land inklusive Jugoslavia. 
J \l [; o ol l Cl v i a beklaget det samme. Sovjet-

Samveldet klaget også over at Folkerepublik
ken Chinas sosiale programmer overhodet 
ikke var omtalt. De Seynes tilbakeviste kri
tikken og pekte på at oversikten ikke tok 
sikte pa il. være komplett, men bare represen
tative eksempler på bestemte metoder og 
programmer. Alle land hadde ikke sendt inn 
sine opplysninger i tilfredsstillende form. 
Han håpet på bedre samarbeid på dette punkt, 
og lovet på sin side å forsøke å ta hensyn 
til den fremkomne kritikk i neste oversikt. 

Den n o l' s k e representant, byråsjef .Aas
laug Aasland, nøyet seg med å understreke 
den kjensgjerning at man var kommet så 
langt at Rådet kunne drøfte den sosiale 
situasjon i verden på grunnlag av rapporter 
",om beskrev situasjonen, trakk opp retnings
linjer for internasjonale programmer, be
skrev nasjonale programmer og drøftet hvor· 
dan man skal måle sosial fremgang innet et 
land med sikte på sammenligninger fra ar 
til ~~r i det enkelte land og mellom landene. 
Radets arbeid med sosiale spørsmål var nå 
blitt organisert pa en slik måte at grunn
laget var lagt for en økt innsats fra Rådets 
side, Dette ville særlig få betydning hvis 
håpet om en snarlig minsking av den inter
nasjonale spenning virkelig kunne bli reali
sert. Hun understreket sammenhengen mel
lom økonomisk og sosial politikk som begge 
tok sikte på å gjøre det lettere å leve for 
menneskene. Hun pekte videre på 1:etydnin
gen av økt produktivitet og bedring av for
holdet mellom arbeider og arbeidsgiver. 

Den fortsatte behandling av denne sak, 
innbefattet sosial kommisjonens resolusjons
forslag falt i sosialkomiteen i 7 hovedpunkter: 

1. Internasjonal definisjon og 
m il l ing a v nor mer for l eve sta n
d a l' den o g a v det akt u e Il eie v e
n i v å, 

Det var stort sett enighet om at ekspert
komiteen hadde gjort et godt grunnleggende 
arbeid som det gjaldt å føre videre. Det var 
også enighet om valget av fremgangsmåte, 
nemlig at man ikke kunne bruke penger som 
målestokk, men at man måtte gå til en under
søkelse av de forskjelige komponenter eller 
faktorer som utgjorde det aktuelle levenivå, 
og forsølw å finne frem til indikatorer for 
rlisse komponenter, som lot seg måle og ut
trykke statistisk. Den s o v jet i s k e repre
sentant pekte dog på at det ville være mer 
hensiktsmessig å ta de forskjellige grupper 
eller klasser for seg og ikke bruke hele be
folkningen som fellesnevner. Videre måtte 
mer hensyn tas til de arbeidsløses levevilkår, 
som indikativ for arbeiderklassens levenivå 
som helhet, P a kis tan s representant hå-
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fll'l at det iallfall pel, et ::;ellere stadium ville 
](\\11nc ~iCtte::; opp visse minimumsnormer, og 
ikke bare foretas målinger av den faktiske 
~it\1"sjon. For mos a s representant under
streket betydningen av de immaterielle fak
torer og beklaget at man enna ikke hadde 
funnet frem til indikatorer for de grunn
le;;gende menneskerettigheter og andre im
materielle fal,torer som religion, kultur og 
lnmst. Hetl1 mente nt de grunnleggende men
lleslwlige frihetel' burde ha prioritet som 
komponent og belyse::; ved indikatorer ::;om 
C. c]nl. meningsfrihet, religionsfrihet, organi
s:i.sjonsfrihet, o. s. v. Den fra n s k c repre
sentant understreket at man matte vurdere 
indikatorer etter hvorledes de egnet seg til 
hruk for den beste vurdering av situasjonen 
i forskjellige grupper land - industriland, 
<1;:O;l'arland og økonomisk underutviklete land. 

Det var adskillig diskusjon om nytten av 
il sette i gang studiet av de immaterielle fak
torer, sa lenge meget ennå gjensto å gjøre 
med de materielle faktorer. Flertallet var 
imidlertid stemt for ikke fl forsømme de im
ma.terielle sider av levenivået, selvom man 
V8r P:1 det rene med at man foreløpig lite 
kunne utrette. 

Den b l' i t i s k c delegasjon la frem en 
rekke endringsforHlag til sosialkommisjonens 
resolusjonsforslag, som særlig tok sikte på fl 
llnderstreke at det ikke dreiet seg om å god
kjenne et avsluttet arbeid siden den statistiske 
kommisjon i 1956 vil se på de tekniske sider 
av valget av komponenter, og sosialkommi
sjell1eJ1 selv bare hadde ansett ekspertkomi
tl~C')1S rapport som et første skritt på en lang 
vei. De britiske endringsforslag ble i noe 
('l1dr8t form vedtatt enstemmig, og det samme 
gj:lldl resolusjonsforslaget som helhet med 
di"sC' C'nc1ringer. 

I resolusjonen fikk ekspertkomiteen aner
kjennelse for sitt arbeid, og det ble gitt ut
trykk for at metoden med komponenter og 
indikatorer var nyttig som grunnlag for frem
tidige tiltak med sikte pil internasjonal sam
menligning av levenivåene. Det gjaldt n~l. 
først og fremst å velge anerkjente målbare 
komponenter og utbygge det statistiske appa
r:1t særlig i underutviklcte land, slik at man 
kunne fa de nodvendige OPplYC;llin-;er til sam
menligningen. Medlemmenes oppmerksomhet 
hk henledet pa de metoder som ekspert
komiteen hadde anbefalt til bruk når' de sksl 
foreta undersøkelser av levenivået og plan
legge den sosiale og økonomiske utvikling. 

I erkjennelse av at statistiske data ikke 
gil' et fullgodt bilde av det virkelige leve-
11 iviI, ble generalsekretæren anmodet om a 
hj('I[Jc til med regjeringenes utførelse av stu
die!' i marken av familienes aktuelle ]cve-

niva, og om fortsatt å samarbeide med ILO 
nill' det gjaldt oppnevnelsen aven ekspert
gruppe til studium av mål, omfang og meto
der for slike familestudier. Generalsekretæren 
fikk også i oppdrag sammen med ILO å gi 
seg i kast med forarbeidene til måling av 
underbeskjeftigelse og leilighetsbeskjeftigelse. 

I resolusjonen ble generalsekretærens, sær· 
organisasjonenes og andre organisasjoners 
oppmerksomhet henledet på behovet for fort
satt arbeid med å finne komponenter og ytter
ligere indikatorer for måling av de immate· 
rielle og andre sosiale og tekniske sider av 

levenivåene. 
Videre ble generalsekretæren anmodet om 

a fortsette planleggingen og koordineringen 
av det videre arbeid med måling av leve· 
nivåene og avgi rapport til Rådets og de to 
interesserte kommisjoners senere samlinger 
om det utførte arbeid, med eventuelle anbe· 
falinger om nye tiltak. Endelig ble han an
modet om å gi opplysninger om levenivåene 
og forandringer i dem i rapporten om den 
sosiale situasjon i verden og i FN's statistiske 
rapporter og andre relevante studier. 

Resolusjonen ble vedtatt enstemmig også 
plenum. 

2. P l' i nsi p pen e f o l' U t v i k l ing 
a v l o k a les a m f u n d. 

Sosialkomiteen vedtok enstemmig sosial· 
kommisjonens utkast til resolusjon om prin
sippene for utvikling av lokale samfund med 
enkelte nærmest redaksjonelle endringer. I 
vedtaket vises det først til at regjeringene 
har hovedrollen i arbeidet med sosial og 
økonomisk fremgang, samtidig som det pekes 
på at fremgangen kan påskyndes, særlig i 
underutviklete land, hvis man gjør bruk av 
befolkningens latente evner og muligheter for 
gjennom selvhjelpstiltak og bedre kårene i 
de lokale samfund. Det anbefales at regjerin
gene studerer og eventuelt setter ut i livet 
de prinsipper som generalsekretæren tenta
tivt hadde skissert i sin rapport om prinsip
pene for utvikling av lokale samfund. Videre 
anmodes regjeringene om å kommentere dem 
slik at generalsekretæren eventuelt kan supp
lere eller modifisere dem til sosialkommi
sjonens neste samling i 1957. Medlemsstate
nes oppmerksomhet henledes samtidig på 
mulighetene for å få teknisk bistand på dette 
område. De anmodes også om å gjøre FN 
delaktig i sine egne erfaringer på området, 
og eventuelt bistå andre land med deres til
tak. Generalsekretæren blir anmodet om i 
flamarbeid med særorganisasjonene og de 
regionale økonomiske kommisjoner å fortsette 
med å hjelpe regjeringene med å sette opp 
og gjennomføre sine programmer på området, 
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entell ved teknisk bistand eller ved ,l foreta 
:;ludier Jor dem. Hall blir samtidig anmodet 
om a oppmuntre og; bista regionalt samarbeid 
1J!. a. med organiseringen av opplysnings
conlra, trcningskurser, seminarer og studie
reiser. I resolusjonen blir Generalsekretæren 
videre pillagt spesielt h. ha sin oppmerksomhet 
rettet mot regjeringenes rolle i planleggingen 
og gjennomføringen av programmer for ut
vikling av lokale samfund, den bistand som 
forskjellige former ror ko-operative tiltak kan 
yte, utviklingen av nye metoder og tekniske 
fremgangsmåter for bedring av levevilkårene 
i lol,ale s::l.lnfund, a undersøke og fastsla den 
rolle som de forskjellige yrkesgrener og tek
niske tjenester spiller i en vel avbalansert 
utvikling av lokale samfund, samt a studere 
metodene for vurdering av resultatene, Ende
lig blir han palagt il fremme studiet av den 
rolle som utviklingen av lokale samfund og 
andre ko-operative tiltak spiller på andre 
omritder eller kan spille for kapitaldannelsen 
og den okonomiske utvikling i sill alminnelig
het. Til slutt blir Tc\B anmodet om fl stille 
seg sympatisk til prosjekter for regionalt 
samarbeid nur det gjelder utviklingen av 
lokale samfund. Resolusjonen ble vedtatt 
(;nstl'mmig ogsa i n.h.det. 

:l. O]l]l l ,," r ing a v sos i a l a I' b (' i-

cl l' I' ('. 
H.add \·rril.ok enstemmig og uten endringer 

';():-iialkomJl1i';.ion[~ns fOI'slag til resolusjon om 
\,p)11:ering' av :-iosialarbeidere. Det var praktisi{ 
talt ingen dif;kusjon, men flere delegasjoner 
und(,l':;tn'ket betydningen av denne sale og 
pa, dd store og patrel1gende hehov for ('11 r:l:-i\{ 
nlming av antallet av sosialarbeidere. Reso
lllsjonen \lekte og sa pa behovet for en rasl, 
okning av antallet sosialarbeidere og erkjente 
llodvcndiglletcn av at man ikke bare ul
danner profesjonelle sosialarbeidere, men 
Og;;fl hjclllCSo'lialarbeidere og sosialarbeidere 
med flersidig utdannelse til lokalt bruk. 
Resolusjonen ba medlemsstatene om eventuelt 
;\, foreta forskjellige studier vedrørende sosial
arbeiderspol'smalet i sine egne land, og ~ 
utvide opplæringsmulighetene med særlig hel1-
hlikk pa de 11roblemer som anga,!' utviklingen 
av lokale samfund. Generalsekretæren fikk 
en rekke oppdrag som tok sikte pa ikke bcirc 
a fortsette arbeidet etter de nåværende re~
ningslinjer, men også å treffe tiltak til en 
utbygging av FN's befatning med dette vik-
tige spørsmål. 

4. Fin fl nsi c l' ing a v b o l i g h Y g-
gin g o g \l t v i k l ing a v l o k :t les a m-

r u Il d. 
Og-sa ]la delte omrac1e ble sosiulkommisjo

n('ns )"l':-iOlllsj0!1S11lkas( vedtatt C'l1stemmig av 

sosialkomiteen, men først etter en lang rebatt 
og etter at hovedbestemmelsen var blitt klar
gjort i samsvar med et britisk forslag. Debat
ten dreiet seg omtrent utelukkende om en 
anmodning til generalsekretæren om i sam
arbeid med andre organisasjoner å studere 
og innsamle opplysninger om «mul1gheten 
for finansiering av boligprogrammer fra 
utenlandske kilder, f. eks. gjennom pante
lan». Debatten viste at de forskjellige delega
sjonene fortolket dette punkt på forskjellige 
måter. Den ame l' i kan s k e representant 
mente at mange tok sikte på i siste instans 
a opprette et nytt internasjonalt hjelpe
organ. Hun fremholdt for øvrig at et studium 
av det begrensede spørsmål ikke var umaken 
verd. Ved boligbygging dreiet det seg ikke 
om å skaffe fremmed valuta, men om til
strekkelige pengemidler i egen valuta. Den 
interm,sjonale bank ville derfor ikke kunne 
yte lån unntatt når det gjaldt produktive til
tak innen bygningsindustrien som f. eks. byg
ging av sementfabrikker. Heller ikke den 
arg e n t i n s k e representant kunne stem
me for dette punkt da det dreiet seg om 
uproduktive tiltak. For å gjøre det mulig 
for De Forente Stater og Argentina å stemme 
for resolusjonen, foreslo den britiske represen
tunt en tilføyelse om at generalsekretæren 
skulle medta opplysningene i sin rapport den 
intemasjonale private kapitaleksport, for der
ved il gjøre det helt klart at hva man tenkte 
[la var finansiering fra eks i ste ren de 
II ri\' a t e utenlandske kapitalkilder. Dette 
forslag ble til slutt vedtatt med stemmetallene 
3--6--4. Norge stemte for forslaget. 

Ecsolusjonen forøvrig ba generalsekretæ
ren om på anmodning å sammenkalle regionale 
ekspertmøter for å drøfte i første rekke spørs
malet om finansiering av boligbygging for 
personer i de lavere inntektsklasser, og for 
a utarbeide oppgaver over de eksisterende 
finansieringsmuligheter og spesielle metoder 
for å bidra til bygging av boliger for ube
midlede familier. TAB ble anmodet om å se 
med velvilje på anmodninger om bistand til 
sU ke regionale ekspertmøter og på regjerin
genes anmodninger om teknisk bistand til 
Rrbeidet med å bedre boligsituasjonen og sa-
nere byområder. 

Flesolusjollen ble vedtatt enstemmig i Rådet. 

5. Sik l' ing a v f a m i l i ens l e ve

n i v a. 
Det resolusjonsutkast som sosialkommisjo

nen hadde forberedt om dette emne ble gjen
stand for endel forbedringer i et resolusjons
utkast fremsatt aven rekke land i fellesskap. 
Dette ble vedtatt med stemmetallene 6-0-2 
(Venezuela og Domingorepublikken). Ut-
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gangspunl{tet for resolusjonen var behovet 
for en koordinering av ILO's og FN's arbeid 
med il sikre familienes levenivå på den ene 
siden gjennom sosiale, sikkerhetstiltak o;; pa 
den annen side gjennom sosial bistand o; 
andre sosiale ytelser til beste for familie o;; 
barn. Resolusjonen pekte på det sterke be
hov i mange land for å drofte prinsipper og 
metoder for bredt anlagte tiltak for å sikre 
O" bedre familienes levenivå. I den anledning 
ble ILO og andre særorganisasjoner anmodet 
om il, samarbeide med FN om et felles studium 
av disse problemer, og generalsekretæren fikk 
bemyndigelse til å anmode en gruppe eksperter 
om å bistå med undersøkelser av de tekniske 
problemer som saken reiste. Ekspert,0,TUPl:ens 
mpport skulle forelegges for sosialkommi
sjonen, ILO og andre interesserte særorganisa
sjoner. Deres kommentarer ble generalsekre
t;:eren anmodet om å legge frem for Rådets 
24. samling i 1957 sammen med ekspertgrup
pens rapport og hans egne kommentarer. 
Hesolusjonen ble vedtatt i Rådet med stemme
lallene 17-0--1 (Venezuela). 

6, Råd g i ven def u nks jon e l' p a 
sos i a l vel feI' den som råd e. 

Om dette emne hadde sosial kommisjonen 
vedtatt en egen resolusjon som uttrykte be
kymring i anledning av at de midler som sto 
til rådighet for formålet på FN's nåværende 
budsjett, ikke gjorde' det mulig for general
sekretæren å imøtekomme alle begrunnede 
anmodninger fra regjeringene. Kommisjonen 
ba derfor Rådet og andre FN-organer om å 
overveie hvorledes man innen den nåværende 
budsjettramme skulle kunne ake betraktelig 
bevilgningene til dette program i 1956 og 
senere år. Det man tok sikte på var å be
nytte eventuelle besrareIser på andre bud
sjettposter. 

Som tidligere nevnt ga de Seynes under 
generalclebatten uttrykk for at generalsekre
tæren gjerne så en slik økning av bevilgnin
gene til formålet realisert. Etter initiativ 
fra Ned e r l and la dette lands delegasjon 
S:1mmen med den nor s k e, i Il dis k e og 
j u g o s l a v i s k c delegasjon frem et resolu
sjonsforslag som anbefalte at Generalforsam
lingen innen rammen av det nåværende bud
"jett betydelig øker tevilgningen til de riul
givende funksjoner på sosialvelferdens Olll

r:\cle i 1956 og følgende fU-. Uavhengig av 
dis:se land la P a kis t a Il frem et forslag 
om eventuell il øke FN's budsjett for il, h 
pla:3s til økte bevilgninger til formålet. Dette 
forslnget ble trukket tilbake i sin helhet, men 
forutsetningen om en økning av FN's bud
sjett ble fremmet som et endringsforslag til 
fire;naktsforslaget. En rekke delegasjoner 

bl. a. den ame rik ans k e og b l' i t i s k e, 
erklærte at de ikke kunne akseptere Paki
stans endringsforslag bl. a. fordi det ville 
gil imot generalsekretærens og Generalfor
samlingens anstrengelser for å stabilisere 
budsjettet. Endringsforslaget ble nedstemt 
med stemmetallene 8-7-3. Firemaktsforsla
get som helhet ble deretter vedtatt først i 
komiteen og senere i plenum med stemme
tallene 16-0-2 (Storbritannia og Australia 
som prinsipielt mente at besparelser skulle 
brukes til reduksjon av budsjettet, ikke til 
nye utgifter). 

7. Det s o v jet i s k e f o l' slag o m 
t i l tak f o l' å bed l' e f o l ken e s k fl. r. 

Den sovjetiske delegasjon la allerede i for
bindelse med generaldebatten frem et om
fattende resolusjonsforslag om tiltak for å 
bedre folkenes kår. Det var fra begynnelsen 
av på det rene at forslaget, som bl. a. inne
holdt en henstilling til stormaktene om sna
rest å bli enig om en begrensning av rust
ningene, var helt uantagelige for vestmaktene, 
ikke bare i formen, men også for så vidt 
angikk enkelte av anbefalingenes innho~d. 
Også fra norsk synspunkt var det sovjetiske 
forslag uakseptabelt, men det ble' under
hånden gitt uttrykk for at det antagelig ~ille 
være ønskelig å utarbeide et alternativLfor~ 
slag. De Forente Stater, Norge, Storbritan
nia og Tyrkia gikk sammen om et resolusjons
forslag i 3 deler, hvorav den første inneholdt 
det egentlige alternativ til den sovjetiske 
resolusjon mens de to andre vesentlig i~~
holdt direktiver til generalsekretæren om de 
neste utgaver av henholdsvis oversikten ()y:er 
programmer for sosial utvikling og rapporten 
om den sosiale situasjon i verden. Den opera
tive del av motforslaget ga uttrykk for tillit 
til at regjeringene ytterligere ville øke. ,sine 
anstrengelser for å bedre de økon0Il?-iske og 
sosiale forhold i sine egne land og andre 
steder i de underutviklete land, når ytter
ligere midler ble frigjort ved en alminnelig 
kontrollert nedrustning. Videre hilste man 
velkommen De Forente Nasjoners og sær
organisasjonenes fortsatte arbeid med å bedre 
de sosiale forhold i verden. 

Da sosialkomiteen tok til med behandlingen 
av de to forslag, introduserte først den 
sovjetiske representant sitt forslag. Han 
erklærte at hans eget forslags punkt om ned
rustningsspørsmålet var mer positivt utformet 
enn motforslaget. Han erklærte seg imidler
tid villig til å drøfte endringsforslag' og ute
lukket ikke muligheten av et samarbeid med 
:sikte på å bli enig om en felles tekst. Etter 
dette understreket blant andre den n o l' s k e 
representant at den norske regjering var like 

I 
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intel'e~;~ert i nedrustning og økonomisk og 
~()sial fremgang Il om den sovjetiske regjering, 
og at motstandell mot det sovjetiske forslag 
skyldtes uC'nighd nilr det gjaldt valget a v 
fO~-Uln for re~olusjonen og dennes form og 
detaljer. il. rette en henstilling til stormaktene 
i nedrustningsspørsmålet var Generalforsam
lingens sak. For øvrig burde henstillinger av 
denne art rettes til alle regjeringer, og ikke 
bare til stormaktene. Forslaget om il vedta 
konkrCte anbefalinger om helsespørsmal og 
ulldervisningsspørsmiiJ ville være ensbetydende 
med ,i overta WHO's og UNESCO's funk
sjoner eller iallfall innebære en skarp kritikk 
av deres arbeid. Endelig ville forslaget om 
il fremskynde behcmdlingen av neste rapport 
om den so,;iale situasjon i verden ikke bare 
bringe uorden inn i programrnet for rapl10rter 
om ~osiale Sjl0rsmaJ, men det ville antagelig 
og~)i\ være ugjørlig for generalsekretæren a 
etterkomme allmodningen pa forsvarlig vis. 
Til slutt antydet den norske rer-resentant c.t 
den sO\'jctiskc delegasjon lml1skje ville finne 
se:; be~lt tjent med ikke fl. la det komme til 
avstemning OH'l" forslaget, og isteden slutle 
seg til fil"cmaktsforslaget, eventuelt i enelr'el 

ski kkelse. 
Pii dette punlct i debatten foreslo Ned e r

I a n cl" J"C'.j1l·C'sentant av grclllner SO!l1 hadc]c 
"aJl1menheng med SUNli'ED-forslaget, at man 
ikke skulle fortsette debatten i sosialkomiteen, 
men henvise saken til den økonomiske komite, 
som lmnne behandle den etter behandlingen 
av sporsmillet om finansieringen av økonomisk 
ut\'ikling i u~1derutviklede land. Den a m l' l' i
k a n lo k e repreCientant henstillet til Neder
lunch re)ln'~cntant ikke ,\ fremme siU for
slag. Mot forslaget bilte In d i a, mens 
Sto l' b r i t a 11 n i a var positivt innstilt. 
Særlig India, men også andre var indignert 
over å bli avskaret fra å uttale seg om de 
foreliggende resolusjonsforslag. Nederlands 
forslag ble derfor nedstemt med stort flertall. 

Allerede for denne avstemning hadde 
J u g o s l a v i a s representant foreslått at 
det ble nedsatt en arbeidsgruppe med det for
mål il oppmi. enighet om en felles resolusjons
tekst. Under den fortsatte debatt støttet 
blant andre I n cl i a tanken om en arbeids
gruppe og foreslo visse endringer i firemakts
forslaget. Den s o v jet i s k e representant 
ga sin tilsI utning til opprettelsen aven arbeids
gruppe idet han uttalte at man nok skulle 
finne frem til enighet om formen siden det 
allerede syntes å være enighet om innholdet. 
Uten formell avstemning besluttet Rådet :l 

UjJ!,llcvne en :Irbcidsgruppe te~iUlende av De 
Fun;lllc St ,I ler, Storbritannia, Frankrike, 
Sovjet-Samveldet, India og Norge. Den norske 
representant, ambassac1enld Don s, gjorde 

tjeneste som formann for arbeidsgruppen, som 
i løpet av 3 møter fant frem til en enstemmig 
resolusjonstekst. Denne skilte seg i formen 
om ikke i innholdet fra firemaktsforslaget. 
At den sovjetiske delegasjon ikke var mis
fornøyd med resultatet, fant sitt uttrykk i at 
det var den sovjetiske representant som holdt 
takketalen til formannen i arbeidsgruppen. 

Arbeidsgruppens innstilling ble vedtatt 
enstemmig i sosialkomiteen etter et par mindre 
vesentlige redaksjonelle endringer. China og 
Tyrkia avholdt seg dog fra å stemme over 
første del av resolusjonen da de mente at 
lbdet her gikk utenfor sin kompetanse. 

Den første del av vedtaket henviser til for
]lliktclscne etter Paktens artikkel 55, og peker 
pa at selv om det er gjort fremskritt, så viser 
den fremlagte dokumentasjon at det ennå 
gjenstår meget å gjøre for å bedre stillingen 
til store grupper av verdens befolkning. Det 
erkjennes at det er et alminnelig ønske om 
en avtale om en alminnelig kontrollert ned
rustning, og at en nedgang i rustningsutgiftene 
vil tillate en økning av de midler som st8.r 
til l'~ldighet for en bedring av de sosiale for
hold, ,;amlidig som den vil skape et gunstigere 
ldima for en utvidelse av det internasjonale 
~oamarbeid Ilo' det sosiale og økonomiske om
r;lde. Med utgangspunkt heri uttrykkes det' 
tillit til at regjeringene fortsatt ikke vil spare 
:lOen anst.rengelse for å bedre de sosiale og 
økonomiske forhold i sine egne land og andre 
stede!", ~ærlig i underutviklete land, og at 
de ytterligere vil øke disse anstrengelser når 
midler blir frigjort ved en avtale om kontrol
lert nedrustning. Til slutt uttrykkes det håp 
om at disse mal må bli nådd på et tidlig tids
punkt, slik at det kan finne sted en rask 
bedring av de sosiale og økonomiske forhold 
over hele verden. 

Den annen del av vedtaket gir generalsekre
tæren nærmere direktiver om hvor hoved
vekten skal legges i neste utgave av over
sikten over programmer for sosial utvikling. 
Samtidig anbefales at regjeringene treffer de 
nødvendige tiltak for å bringe den forelig
gende oversikt til interesserte regjerings
organers og interesserte ikke-statlige organi
sasjoners kunnskap, idet den inneholder ad
skillig materiale av praktisk verdi for disse. 

Tredje del av vedtaket gir generalsekretæ
ren direktiver for redaksjonen av neste ut· 
gave av rapporten om den sosiale situasjon i 
verden, og ber ham publisere den senest i 
desember 1956, slik at det blir god tid til å 
gjennomgå den før den behandles på sosial
kommisjonens 11. samling og Rådets 24. sam
ling sommeren 1957. Rapporten vil legge 
hovedvekten på urbaniseringsproblemet. Som 
en innrømmelse overfor Sovjet-Samveldet blir 
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gcncrRI~ekl'etæren til slutt anmodet om til 
bruk for [l,\det på sommersesjonen i 1956 a 
lltRrbeide en rRpport om i hvilken utstrekning 
Dl' ji'orente N<lsjoner og særorganisasjonene 
li:1l' tatt opp til cehandling og gjennomført 
de programmer og særlig de prioriterte tiltak 
~om Cl' tatt med i de oppsil.tte felles aksjons
program pa det sosiale omr~lde. Resolusjonen 
Ille vedtatt enstemmig i Ehdet. 

2. Hop/Jor/PH f7'{I. k.o·mm iS.iOllen for !Y'enncshe

rettighetene. 
For sosialkomiteen tok fatt pil detaljbehand

lingen av de utkast til rådsvektak som men
neskerettighetskommisjonen hadde lagt frem, 
falt det en del spredte bemerkninger om kom
misjonens arbeid som helhet. Enkelte repre
;.;enLanter henledet oppmerksomheten pa 
uoverenstemmelSBne mellom kommisjonens og 
generalsekretærens syn på enkelte deler av 
arbeidsprogrammet og de finansielle konse
kvenser aven gjennomføring av kommisjonens 
forskjelige vedtak, Den tyr kis k e repre
sentant påtalte at Generalforsamlingen hadde 
forbigått Rådet i spørsmålet om selvbestem
melsesprinsippet. Dette hadde satt Rådet i 
en vanskelig stilling siden Generalforsamlin
gen hadde bedt Rådet om il oversende den 
Rf,dets underordnede kommisjons anbefalinger 
til B~orsamlingen, forutfletningsvis uten endrin
gel' eller kommentarer. Kommisjonen var for 
ovrig ikke omhyggelig nok i utarbeidelsen ay 
Hitt arbeidsprogram og sine anbefalinger, R:\
elet måtte derfor holde et visst oppsyn med 
kommisjonen og- pilse at den holdt seg Pakten 
etterrettelig. 

Sosialkomiteen gikk deretter over til a 
l'JChandle kommisjonens spesielle resolusjons-

forslag: 

1. Dis k l' i min e ri n gnei r det g j c l
d e l' emi g l' a s jon, i mmi gra s jon o [r, 

rei ser. 
Kommisjonens f0rste resolusjonsforslag 

gjaldt omfanget av den undersøkelse som 
llnderkommisjonen for forhindring av diskri
minering og for beskyttelse av minoriteter i 
sin tid skal foreta som et ledd i sitt arbeids
Jlrogram, På 18. samling hadde Rådet beslut
tet at 1111dersøkelsen skulle begrenses til de 
menne:skerettighetcr som omtales i artikl,cl 
13, punkt 2 i menneskerettighetserklæringen, 
d. v, s, retten til il forlate sitt land og vende 
tilbake til det, Spørsmålet ,'edrørende im
migrasjon i sin alminnelighet var derved ute
lukket, Likevel hadde underkommisjonen med 
tilslutning fra kommisjonen foreslfltt at Rådel 
skulle erklære at underkommisjonen ikke 
~kul1c værc forhindret fra a ~tudCT'c diskri
minering nal' det gjelder immigrn.sjon, ideL 

begge fant dette emne av den største betyd
ning, og konstaterte at det allerede var tatt 
med i arbeidsprogrammet. Den ame I' i
k ans k e og a u stI' a l s k e delegasjon la 
i Radet frem et endringeforslag, som ville 
bekrefte Rådets tidligere vedtak og presisere 
at det tidligere vedtak indirekte utelukket 
diskriminering når det gjelder immigrasjon 
som emne for undersøkelsen. Forslagsstillerne 
paviste at dette hadde vært Rådets hensikt 
med det forrige vedtak. Bakgrunnen for ved
taket var at immigrasjon hverken i menneske
rettighetserklæringen eller i utkastet til kon
vensjoner om menneskerettighetene var tatt 
med blant menneskerettighetene. Immigrasjon 
var blitt utelatt etter omhyggelig drøftelse. Det 
var derfor klart at det her dreiet seg om et 
felt som det var helt overlatt til det enkelte 
land it bestemme over, De måtte derfor mot
sette seg kommisjonens forsøk på å få Rådet 
til å omgjøre sin avgjørelse. 

In d i a s representant mente at emigrasjon 
og immigrasjon hang nøye sammen som to 
sider av samme sak, og at begge emner for
tjente en undersøkelse. Den s o v je ti s k e 
reprsentant hevdet at Rådets tidligere ved
tak slett ikke var klart og at kommisjonens 
forslag var et forsøk på å få det fortolket. 
Den b r i t i s k e representant minnet i denne 
forbindelse om at den britiske og norske re. 
presentant i kommisjonen som et kompromiss 
nettopp hadde foreslått at den skulle be Rådet 
fortolke resolusjonen, en høfligere fremgangs· 
måte når man ville be Rådet endre oppfatning. 
Forslaget hadde imidlertid ikke vunnet· ge
hør. Den ned er l and s k e representant 
fremhevet at immigrasjon ikke egnet' seg 
for regulering på verdensomfattende basis. 
En fri innvandringsadgang for alle elementer 
vil lett kunne sette i fare programmene for 
sosial og økonomisk utvikling. Iallfall ville 
en viss diskriminering være nødvendig' for 
noen land. For mos are g j e r ing ens 
representant pekte på at man måtte skjelne 
mellom en eventuell rett til innvandring -
et spørsmål som ikke var reist - og spørs
målet om diskriminering mellom forskjellige 
grupper av innvandrere når det gjaldt slik 
innvandring som vedkommende iand ga ad
gang til. Dette siste spørsmål mente han det 
matte være adgang til å drøfte. Ved avstem
ningen over endringsforslaget ble dette ved
tatt med stemmetallene 11-6-1. Mot stemte 
India, Sovjet-Samveldet, Jugoslavia, Tsjekko
slovakia, Egypt og China, mens Tyrkia av
holdt seg fra å stemme. Resolusjonsforslaget 
som helhet i den således endrede skikkelse 
ble vedtatt med stemmetallene 11-3-4. Norge 
stemte for, Mot stemte India, Sovjet-Samvel
det og Tsjekkoslovakia, mens Jugoslavia, li 
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V('I\('7,\1(')a, China og Eg~'jlt avholdt Cieg fra 

;'1 ,;teml1lC'. 
l\,ldet vedtok resolusjonen med stemme

tallclle 10--1---'1. Sovjet-Samveldet. Tsjekko
c;lovakin, India og Egypt stemte mot. ]'\orge 
stl'mte for resolusjonen. 

2. I~ l' e m t i cl i g e cl i s kri min e ri n g s
u II cl c r søk e Ise r. 

Underkommisjonen for forhindring av dis
kriminering og for beskyttelse av minoriteter 
har tidligere satt i gang en undersøkelse av 
diskriminering i undervisningen, som ventes 
avsluttet omkring årsskiftet 1955-56. Videre 
har undel'kommisjonen tidligere besluttet at 
det skal foretas en undersøkelse av diskrimi
nering når det gjelder: 

1. politiske rettigheter omtalt i menneske-
ret tig hetscrldæ ringen, 

2. religiøse rettigheter og religionsutøvelse, 
3. cmigrasjon, (immigrasjon) og reiser. 
Bilde menneskerettighetskommisjonen og 

Radet hadde tidligere stilltiende akseptert at 
6n av disse undersøkelser skulle settes i gang 
i 1955 uten hensyn til om undersøkelsen av 
diskriminering i undervisningen var avsluttet 
eller ikke. Da denne undersøkelse ikke er 
avsluttet, hadde Sekretariatet av finansielle 
grunner ikke pabegynt noen ny undersøkelse 
i 1955. Etter forslag fra underkommisjonen 
vedtok kommisjonen en resolusjon som dypt 
beklaget dette, og godkjente et vedtak av 
underkommisjonen om at det i 1956 - for 
;t innhcnte det forsømte skulle forct:ls to 
nye undersøkelser, dog således at 6n :1\' dem 
kunne utsettes til 1957 hvis det var umulig 
<l foreta begge undersølcelser i 1956. Den 
sistnevnte reservasjon val' resultatet ay et 
kompromiss. Samtidig ga kommisjonen ut
trykk for hilp om at angjeldende FN-organer 
(d. v. s. særlig Generalforsamlingen) i frem
tiden ville vise tilstrekkelig forståelse for 
betydningen av underkommisjonens arbeid og 
behovet for tilstreklcelige midler til il utføre 
arbeidet uten forsinkelse. Til slutt ble general
sekretæren anmodet om il treffe passende 
tiltak for il forsyne underkommisjonen med 
de nødvendige pengemidler for il unng8. en 
fOl'tiinkehe av arbeidet. 

,\Ilcrede for kommisjonen traff dette ved
tak, hadde gren e l' a Ise kre t æ l' e n gjort 
oppmerksom pa at vedtaket ville foranledige 
ikke bare ytterligere utgifter, men en for
andring av den allerede vedtatte organisa
sjonsplan for sekretariatet, som budsjett
forslaget for HJ56 bygget pil. I en erklæring 
ved ilpning'cn av 20. samling kom general
sekretæren;; representant tilbake til dette 
spol'smal og rettct en inntrengende henstil
ling til Rltdet om ikke ;1 p:'degge Sekl'etrbtct 

a ga i gang med mer enn en undersøkelse 
av gangen, d. v. s. at en ny undersøkelse blir 
p,i.begynt i 1056 og at den neste først blir 
satt i gang n;i.r denne er avsluttet, antakelig 
i begynnelsen av 1958, idet hver undersøkelse 
antas fl. kreve ca, 2 år. Med utgangspunkt i 
denne henvendelse la den ame rik a li s k e 
representant frem et endringsforslag, som for 
det første tok sikte på å modifisere de punkter 
i kommisjonens utkast som kritiserte -
direkte eller indirekte -- sekretariatet og 
Generalforsamlingen, og som for det annet 
ville bekrefte underkommisjonens l::eslutning 
om il foreta to nye undersøkelser, men sam
tidig fastslå at bare den ene skulle settes i 
gang i 1956, mens Rådet på 22. samling skulle 
bestemme når den neste skulle foretas. 

Det ble adskillig diskusjon om dette end
ringsforslag. Noen mente at det opprinnelige 
forslag gikk langt nok i retning av å imøte
komme generalsekretærens synspunkter, mens 
den amerikanske representant påviste at selv 
ikke hans eget forslag fullt utkom general
sekretæren imøte, siden det holdt åpen mulig
heten for i.l. sette i gang den annen under
søkelse allerede en gang i 1957. 

Sammen med Australias representant ut
arbeidet den amerikanske representant et nytt 
utkast til resolusjon som ble formulert slik 
at R;ldet ga sitt samtykke til at det blir fore
tatt en ny undersøkelse i 1956 og ytterItgere 
en i 1957, hvis mulig. Dette resolusjonsforslag 
ble vedtatt med stemmetallene 14-0-4 (de 
latinamerikanske land). Stemmetallene i Ri\.det 
var 15-0--3. 

3. Tek 11 i s k bis tan d t i l f rem m e 
Cl v men nes k e re t t i g het ene. 

Pti. grunnlag av et forslag fra amerikansk 
side hadde menneskerettighetskommisjonen 
vedtatt et omfattende utkast til vedtak om et 
program for teknisk bistand til fremme av 
menneskerettighetene. Stemmetallene var 14 
-2---1. Norge stemte for vedtaket. 

I sosialkomiteen la den ame rik ans k e 
representant frem en del endringsforslag. Det 
viktigste gikk ut på å slå det foreslåtte mer 
generelle program sammen med en del andre 
vedtatte programmer for teknisk bistand ved
rørende spesielle menneskerettigheter til et 
fellesprogram under betegnelsen ',rådgivende 
tjenester pa menneskerettighetenes område». 
De andre programmer gjaldt kvinnenes ret
tigheter, forhindring av diskriminering og 
beskyttelse av minoriteter samt informasjons
frihet. Et annet endringsforslag gjaldt om
radet for lJrogrammet, og strøk henvisningen 
til menneskerettighetserklæringen og utkaste
ne til konvensjoner om menneskerettighetene 
slik at bititand ville kunne gis i anledning av 
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llvill;:ct som heb;t emlle pa mellneskcrellig
l)(?tcnes omrade ·"any subject in the field of 
human l'ights»). 

Dell amerikanske representant erklærte al 
denne endring bare var av formell art slik at 
bistand kunne ytes til fremme av hvilken som 
helst rettighet nevnt i angjeldende dokumen
ter (som bl. a, medtar «retten til selvbestem
melse» ). For å unnga en sammenblanding 
med det utvidete tekniske hjelpeprogram som 
tar sikte pil a fremme økonomisk utvikling og 
de andre programmer for teknisk bistand 
som star pa FN's budsjett og som gjelder 
sosial velferd og offentlig administrasjon, 
foreslo den amerikanske representant at man 
ikke tcdte om tele nis le bistand, men gan
skc enkelt om bis tan d i [orm av f. eks. 
utsendte eksperter eller seminarer. 

Det val' adskillig diskusjon badc om resol u
sjcJllen som foresbs av lwmmisjonen og om 
l'ndringsforslagene. Fra fransk, britisk og 
australsk side stillet man seg skeptisl{ til 
behovet for det nye program. Fra fransk side 
ble det uttalt at man først fikk nøye seg 
med [l. få rede på om det var noe behov før 
man gikk i gang med Le etablere et stort 
apparat. 

Den norske representant erklærte at han 
ville stemme for endringsforslagene og resolu
sjOllC'n som helhet, til tross for at han stort 
setl delte betenkelighetene. Han gjorde det 
fordi vedtaket samtidig representerte en kon
;;oliclering av tidligere programmer. Han 
kunne heller ikke se bort fra den mulighet 
at utvidelsen av programmet til å gjelde hele 
området for menneskerettir;hetene, ville kunne 
gi adgang til bistand på områder som nil sto 
udekket. Han trodde ikke vedtaket ville ha 
større finansielle konsekvenser i den nære 
fremtid. Det tilkom for øvrig i sin tid General
forsamlingen å fordele bevilgningene mellom 
de forskjellige programmer etler beste skjønn. 
A t behovet senere kunne vise seg il væl'e stort, 
b\lrde ikke avholde noen fra ;\ være med pil 
c:! beskjeden start. 

Ved avstemningen over de amerikanske 
endringsforslag ble disse vedtatt dels enstem
mig, dels med stort flertall. Resolusjonen 
:oom helhet ble vedtatt med stemmetallene 
1,.1--0----4 (Argentina, Australia, Frankrike og 
Storbritannia). Argentinas begrunnelse for 
stemmegivningen var at man burde begrense 
scr:- til teknisk bistand til økonomisk utvikling. 

4. il. r bok e n for men nes li: e r ett i g

h c; ten e. 
MenneskereUighetskommisjonen hadde ved

l"tt en intern resolusjon om utgivelsen av 
,u'boken for menneskerettighetene som ut
videt omfanget adf3killig ved il l:cestemme at år-

boken i 1955 og 1956 skal medta et tillegg 
med opplysninger fra regjeringene om hvor
ledes noen bestemte menneskerettigheter blir 
gjennomført i de respektive land, kolonier og 
tilsynsområder, Videre hadde kommisjonen 
besluttet medtatt en bibliografisk indeks over 
verker og studier vedrørende menneskerettig
hetene, Generalsekretæren motsatte seg be
stemt disse utvidelser av finansielle og ad
ministrative grunner. Til tross for at kommi
sjonen hadde gjort regjeringene oppmerksom 
på ønskeligheten av å holde årbokens omfang 
nede ved istedenfor fulle tekster å sende inn 
oversikter, henvisninger eller utdrag, mente 
generalsekretæren at arbeidet ikke kunne 
utføres uten økte bevilgninger og økt perso
nale utover rammen for budsjettforslaget for 
1956. Når det gjaldt indeksen, foreslo general
sekretæren at han isteden skulle holde refe
ransematerialet til rådighet i biblioteket i 
New York. Etter debatt ble man enig om å 
foresl8. i komiteens rapport at spørsmålet ble 
forelagt for koordinasjonskomitet?~ i forbin
delse med behandlingt?n der av generalsekre
tærens rapport om de finansielle konsekvenser 
av Rådets vedtak. Koordinasjonskomiteen 
med stemmetallene 8-4-3 en resolusjon som 
støttet generalsekretærens forslag om at De 
Forente Nasjoners Bibliotek skulle gjøre til
gjengelig en bibliografisk indeks over, alle 
arbeider og utredninger soin foreligger' om 
menneskerettighetene og vente med å inklu
dere en slik indeks' i årboken i påvente av 
konsultasjon med UNESCO angående hvilke 
muligheter UNESCO hadde for å tilveiebringe 
sådant bibliografisk materiale. Forslaget 
møtte sterk 'motstand' fra flere land, i første 
rekke Egypt og Pakistan som ønsket den 
bibliografiske indeks innarbeidet i årboken. 

Resolusjonen ble vedtatt i Rådet med 
stemmetallene 16-1-1. Norge stemte for 
resolusjonen både i Koordinasjonskomiteen 
og i Rådet. 

5. Sel v bes t e m mel ses p r i nsi p p e t. 
Som kjent forela kommisjonen i 1954 -

etter anmodning fra Generalforsamlingen -
for Rådet to resolusjoner vedrørende selv
bestemmelsesprinsippet hvorav den ene gikk 
ut på å opprette en kommisjon som skulle 
foreta en full undersøkelse av hvordan situa
sjonen er i verden med hensyn til «folkenes 
permanente suverenitet over deres naturrik
dommer og ressurser». I den annen resolu
sjon foreslo kommisjonen opprettet en spesial
kommisjon som etter anmodning fra minst 
10 medlemmer av FN skulle kunne under
søke enhver situasjon som oppsto som følge 
aven påstått fornektelse eller mangelfull 
gjennomføreise av «retten til selvbestemmel-
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se», I\ommisjonen skulle forsøke å megle 
mellom partene, og hvis dette ikke lyktes i 
lopet av G måneder, rapportere saken til 
GeneI':tlJ'orsmnlingen med passende anl:efa-

!inger. 
Hådet sendte i 1954 resolusjonen tilbake til 

menneskerettighetskommisjonen til ny be
handling pil grunnlag av debatten i Rådet. 
Saken ble imidlertid reist på 9. Generalforsam
ling som rettet en anmodning direkte til kom
misjonen om il fullføre sine anbefalinger og 
sende dem tilbake via Rådet slik at de kunne 
bli behandlet p[, lO, Generalforsamling. Kom
misjonen behandlet resolusjonene på sin sam
ling våren 1955 og vedtok dem på ny i praktisk 
tnJt uforandret skikkelse, Stemmetallene i 
kommisjonen val' 11--6---1, idet Australia, 
l'<'rankrike, N o l' g e, Tyrkia, Storbritannia 
og De Forente ,stater stemte mot, mens China 
avholdt seg fra il stemme, 

Forut for snkens behandling i sosialkomi
teen fant det sted omfattende drøftelser mel
lom representantene for de 6 land som hadde 
stemt mot resolusjonen i kommisjonen, og 
"om :111e VD.l' medlemmer av Rådet, samt en 
n:pl'e:-JenLant fra Nederland som ikke var 
medlem av kommisjonen, Amerikanerne for
soLte a fil de seks ovrif,8 delegasjoner til å 
være med P:L it fremsette eller i alle fall stem
me for ('Il )',-,sol\lsjon som vilJe presentere seg 
SCJln et t i I l egg til kommisjonens 2 resolll
sjonsfol'slug, Det gikk ut på å nedsette en 
kommisjon pil 5 medlemmer som skulle stu
dere selvbesLemmelsesjlrinsippets forskjellige 
sider med sikte p[l i'l oppnå full enighet om 
hva det innebar og hvorledes det kunne gjen
nomføres i praksis. De første utkast var helt 
uantagelige for de øvrige seks, Først da 
amerikanerne gikk med på il pres8ntere resolu
sjonen på en slik måte at den sammen med 
kommisjonens to resolusjoner ville gå til 
Generalforsamlingen som et alternativ til 
disse, kunne man gå inn på en detalj drøftelse 
av forslaget som for øvrig også forutsatte at 
man skulle søke sløyfet den del av kommi
sjonens oversendelsesresolusjon som ville 
~lende de to l'esolusjoner til Generalforsamlin
gen til ved t age Ise. Det var også på det 
rene at amerikanerne i Rådet ville stemme 
mot realiteten i de to resolusjoner, som man 
imidlertid vanskelig kunne unngå å sende 
videre til Generalforsamlingen etter dennes 
vedtak på 9. samling. Sto I' b r i tan 11 i a 
kunne under ingen omstendighet stemme for 
det anll'rikallske forslag. A u s t l' a l i a mente 
at man burde nøye seg med å stemme mot 
kommisjollens resolusjoner, idet et tredje 
forslag om det fremtri'tdte som et alternativ 
sildeert ville bli gjenstand for endringsforslag, 
slik aL mall ikke' visflte hvordan det ville se 

" I,' 

ut til slutt. Heller ikke de fire øvrige delega
sjoner var begeistret over det amerikanske 
forslag, men de gikk til slutt med på å love 
a ville stemme for det i prinsippet, idet for
slaget representerte den eneste mulige frem
gangsmåte for å bygge opp en plattform for 
et forsøk på i Generalforsamlingen å -velte 
kommisjonens to forslag. Ingen ville imidler
tid være medforslagstillere. Amerikanerne 
mente å ha sikret seg tilstrekkelig støtte for. 
siW forslag på den annen side slik at man 
kunne regne med at det ble vedtatt. 

Da den ame rik ans k e representant 
introduserte sitt forslag, pekte han på at det 
foreligger adskillig tvil om hva det ligger i 
selvbestemmelsesprinsippet. Det var tre ho
vedretninger: En benektet at FN hadde noen 
kompetanse når det gjaldt gjennomføringen 
av prinsippet. En annen retning mente at 
det måtte realiseres ved en evolusjonsprosess 
gjennom økonomisk og sosial utvikling av 
vedkommende områder. En tredje retning tok 
sikte på øyeblikkelig frihet for alle folk og 
nasjoner. I betraktning av denne fundamen
tale meningsforskjell ville det kunne ha yt
terst skadelige virkninger om man vedtok 
kommisjonens forslag. Det var bedre om 
man foreløpig begrenset seg til å studere 
prinsippet nærmere og håpe på at man ved 
il gi alle en bedre forståelse av hva det 
innebærer, kunne få et bedre grunnlag for 
FN's arbeid med å sikre alminnelig respekt 
for selvbestemmelsesprinsippet, 

Den s o v jet i s k e representant tok straks 
ordet og understreket at Rådet var forpliktet 
til å oversende de to resolusjoner uendret til 
Generalforsamlingen. Det var imidlertid ikke 
nødvendig å sende dem til «vedtagelse:>. Han 
kunne saledes akseptere det amerikanske 
endringsforslag på dette punkt. Rådet kunne 
også diskutere selvbestemmelsesprinsippet og 
sende referat av debatten videre til General
forsamlingen som foreslått fra amerikansk 
side. Derimot kunne Rådet ikke behandle det 
amerikanske alternative resolusjonsforslaget 
da denne sak ikke sto på dagsordenen, hevdet 
han. Men det kunne jo fremlegges igjen i 
Generalforsamlingen, og han henstillet til den 
amerikanske representant ikke å presse det 
frem til behandling i Rådet. Den i n dis k e 
representant støttet denne henstilling. ' 

Den nor s k e representant fremhevet i sitt 
innlegg at Norge fullt ut går inn for selv
bestemmelsesprinsippet slik det er kommet 
til uttrykk i Pakten, men at vi ser med en 
viss bekymring på forsøkene på å tillegge 
FN større myndighet på dette område enn 
Pakten hjemler. Han gjentok kort de grun
ner som var anført fra norsk side i kommi-
8jonen hvorfor vi måtte stemme mot kommi-
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sjonen~ to resolusjonsforslag. Fra norsk side 
l'e,;pektel'te man fullt ut motivene for det 
amerikanske forslag som den norske delc>ga
,;jol1 ville stemme for, ikke fordi man var 
enig i hver detalj i forslaget, men furdi 
Generalforsamlingen i forslaget ville få et 
godt kompromissgrunnlag som fritok den for 
<L SEL inn på Gn vei som fra Gt konstitusjonelt 
,;ynspunkt var meget tvilsom, og som også i 
det lange løp kunne vise seg il være farlig. 

Både den t y l' kis k e og a u s t l' a l s k e 
delegasjon støttet likeledes det amerikanske 
forslag i prinsippet. Den australske represen
tant foreslo imidlertid a gi kommisjonens 
mandat en mer generell utforming. Den 
sovjetiske representant fastholdt at komiteen 
ikke var kompetent til it behandle det ameri
lumske forslag, men fremsatte ikke noe for
melt forslag om avstemning over dette spors
mal. E c u a dor s representant talte mot 
realiteten i det amerikanske forslaget. Han 
hevdet at Generalforsamlingen ikke var inter
essert i studier, men i praktiske forslag til 
gjennomføring av selvbestemmelsesprinsippet. 
Kommisjonens resolusjonsforslag nr. 2 var 
utmerket i så måte. Med visse modifikasjoner 
kunne han imidlertid akseptere det amerikan
ske forslag. Også A l' gen t i n a s represen
lant var mot det amerikanske forslag i den 
lliiværende form. Det samme gjaldt J u g o
s l a v i a, som antydet at forslaget isteden 
kUllne omtales i I;;COSOC's rapport til (;eneral
forsamlingen. 

Amerikanerne gikk senere med på a sløyfe 
den direkte uttalelse om at deres forslag var 
a botrakte som et alternativ til kommisjonens 
to resolusjonsforslag når saken kom frem til 
Generalforsamlingen. De gjorde det imidlertid 
klart at de selv og andre som delte deres opp
fatning fremdeles betraktet forslaget som det 
alternativ Generalforsamlingen burde vedta. 
En annen endring gikk ut på å gjøre det tyde
lig at kommisjonens mandat var helt generelt 
og ikke bare tok sikte på visse former for 
manglende selvbestemmelse. 

B~lde den b l' i t is k; og f l' ans k e re
presentant gikk nøye inn på de vanskelig
heter man sto overfor ved gjennomføringen 
av selvbestemmelsesprinsippet spesielt hvis 
man ga det generell anvendelse og ikke som 
enkelte synes å ville, bare anvende det pa 
koloni områdene og gi Paktens bestemmelser 
om disse områder et nytt innhold. Den briti
fike representant mente at den meglings
kommisjon som menneskerettighetskommisjo
nen foreslo opprettet, enten vil bli et farlig 
eller et ineffektivt instrument, antakelig' det 
siste, siden den anklagede stat sannsynligvis 
bare ville påberope seg at det dreiet seg om 
(·L indr'e anliggende. Den fran8ke representant 

mente at det burde være en forutsetning at 
studiekommisjonen skulle henvende seg til 
folkerettskommisjonen med anmodning om 
bistand når den sto overfor problemer innen
for folkerettskommisjonens naturlige arbeids
område. 

Det ble stemt punktvis over det ameri
kanske forslag. De viktigste deler og resolu
sjonen som helhet ble vedtatt med stemme
tallene 7-6-5. De som stemte mot, var Sov
jet-Samveldet, Tsjekkoslovakiet, Jugoslavia, 
India, Pakistan og Egypt, mens Venezuela, 
Argentina, Domingo Republikken, Ecuador og 
China avholdt seg fra å stemme. Forut for 
dette hadde man med stemmetallene 16-0-2 
(Jugoslavia og Egypt) akseptert det ameri
kanske forslag om at Rådet ikke skulle ta 
med ordene «til vedtakelse» i den resolusjon 
hvormed kommisjonens to resolusjonsforslag 
skulle sendes til Generalforsamlingen. 

Det ble en lang debatt om hvorvidt man 
skulle sette de to kommisjonsforslag under 
avstemning særskilt eller om man· bare som 
avslutning skulle stemme over hele resolu
sjonskomplekset innbefattet den vedtatte 
amerikanske resolusjon. Resultatet av over
veielsene ble at man først stemte over kommi
sjonens utkast til oversendelsesresolusjon i 
den endrede skikkelse, inklusive de to resolu
sjonsforslag foreslått av kommisjonen. Stem
metallene var 17-0-0. Deretter stemte man 
over hele resolusjonskomplekset inklusive det 
allerede vedtatte amerikanske resolusjons
utkast. Stemmetallene var denne gang 13-0-4, 
idet Sovjet-Samveldet, Jugoslavia, Tsjekko
slovakia og Egypt avholdt seg fra å stemme. 
Nesten samtlige medlemmer av komiteen for
klarte deretter sin stemmegivning, den ene 
gruppe for ikke å bli tatt til inntekt for 
kommisjonens to forslag; den annen gruppe 
for ikke å bli assosiert med det amerikanske 
forslag. Også den norske representant for
klarte kort at hans stemmegivning ikke måtte 
oppfattes som en stemme til fordel for reali
teten i kommisjonens forslag, som man ikke 
kunne akseptere fra norsk side. Hans posi
tive stemme skyldtes at Rådet, slik saken lå 
an, var forpliktet til å oversende disse for
slag til Generalforsamlingen i uendret skik-. 
kelse. 

I Rådet ble det stemt særskilt over den del 
av resolusjonen som inneholdt menneske
rettighetskommisjonens forslag som ble ved
tatt med stemmetallene 17-0-1, (Tyrkia) og 
den del som inneholdt det opprinnelige ameri
kanske forslag. Det sistnevnte ble vedtatt 
med stemmetallene 12-6-0, mens resolusjonen 
som helhet ble vedtatt med stemmetallene 13 
-0-5, (Sovjetsamveldet, Tsjekkoslovakia, 
Jugoslavia, India og Tyrkia). 
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(j, l ~ ,l li ]) O l' ten f l' a kom m isj o 1] (' 11 

t () j' III C Il II (' " l, c r e t. t i g 11 etc ne, 
Utcn nOl'n ('gcnliig dcuatt tok komiteen lil 

c'Ucrt'(.tning' rapportcn [ra menneskerctti;.;
lwtskonllnisjonen, Venczuelas representant 
beklaget imidlertid i denne forbindelse dell 
rivalisering som fant sted mellom forskjellige 
FN -organer, og den manglende tillit i for
holdet mellom Rådet og enkelte kommisjoner 
og mellom rUldet og enkelte generalforsam
lingskomitee!', Da det stort sett var de sam
me regjeringer som var representert i de for
skjellige organer, matte skylden i første rekke 
leg?:es ll{l deres manglende evne til il. koordi
nerc de synspunkter som deres representanter 
ga uttrykk for i de forskjellige organer, 

r~apporten ble også av RRdet tatt enstem
mig til etterretning, 

3, Rapport fra kommisjonen for kvinnenes 
stilling. 

Generaldebatten ble åpnet av Domingo
Republikkens representant, Minerva Bernar
dino, som var formann i kvinnekommisjonen 
llii siste samling, Hun introduserte rapporten 
i alminnelige vendinger uten ii ga noe særlig 
i detalj, Den n o l' s k e representant, frøken 
A a s I and, val' annen tale!'. Etter en kort 
genen,ll innledning om Norges hevdvunne 
interesse for likestillingsprinsiplJet, gjennom
gikk hUll kommisjollens resolusjonsforslag og 
C'rkb;rte at den norske delegasjon ville stem
Ille for samtlige, men med reservasjoner for 
enkelte forslags vedkommende av hensyn til 
at Vill' egen lovgivning pa noen punkter ikke 
val' i samsvar med anbefalingene. 

De fle~te av talerne kom vesentlig inn pa 
spe~ielle problemer i forbindelse med de en
kelte resolusjoner, særlig utkastet til Iwnven
sjon om gifte kvinners statsborgerskap. Den 
l' J' a 11 s le e representant lnmne for tiden ikke 
akseIJten~ \ltkastet da man fra fransk side 
j'ol'(']opig øllsket a holde fast ved opsjons
prinsippet som den franske statsborgerlov 
bygget ]la, Den ame l' i kan s k e represen
tant val' enig i det likestillingsprinsipp som 
val' resolusjonsutkastets utgangspunkt, men 
kunne ikke godta utkastet fordi det bare 
behandlet en side av et komplisert problem 
som ogsa omfattet mannens og barnas borger
rett og reiste vanskelige spørsmål vedrørende 
lov konflikter, Alle de folkerettslige sider av 
saken matte tas med i betraktning og ut
ka::;tet burde derfor behandles at folkeretts
lWll1misjonen sammen med de øvrige borger
skapss]lorsmalene som val' henvist til denne 
kommisjon, Fra ned e r l and s k side ble 
det latt avstand fra selve det prinsipp som 
utkastet bygget på. Det tok ikke tilstrekke
lig' hensyn lil prinsippet. om familiens enhet 

sum s,;:rlig fikk betydning i ufredstider. Som 
(,t kompromiss mellom de to prinsipper forelå 
ol,sjollspl'insir1j jet som den nederlandske re
gjering n<1 gikk inn for og som konvensjonen 
OgSil burde gjennomføre. Det forelå 4 alter
nativer for dette. Enten kunne konvensjonen 
helt ut bygge pa opsjonsprinsippet eller' gi 
adgang til et valg mellom de to prinsipper. 
Man kunne også nøye seg med å åpne ad
gang til il ta forbehold og eventuelt begrense 
adgangen til a ta forbehold til valg av op
::ljonsprinsippet istedenfor likhetsprinsippet 
som hovedreglene i tilfelle ville knesette. Ut
kastet som det forelå var også mangelfullt 
fordi det ikke hadde regler til unngåelse av 
statsløshet eller dobbelt statsborgerskap og 
fordi det ikke hadde regler om barnas borger
skap for det tilfelle at foreldrene hadde for
skjellig borgerskap og fordi det ikke hadde • 
bestemmelser til løsning av lovkonflikter. 
Den t y l' kis k e representant tok avstand 
fra utkastet fordi det var for restriktivt og 
lå langt tilbake for utviklingen i mange land. 
Han mente ogsa at Generalforsamlingen i til
felle burde sende utkastet til folkerettskommi
sjonen før noe mer ble gjort med saken. En
del representanter var rede til å akseptere 
utkastet som det forelå, da det stemte over
ens med deres egen lovgivning, men ville 
ikke motsette seg at man nå unnlot å ta 
reali tetsstandpunkt. 

Den ame l' i kan s k e representant gikk 
nærmere inn på kommisjonens arbeidsprogram 
som i seg selv var både praktisk og riktig. 
Han mente ogsa at Generalforsamlingen i til
gang burde konsentrere sin oppmerksomhet 
om høyst 3 emner som var modne for rads
vedtak. Kommisjonen kunne selv velge em
nene, og denne konsentrasjon om spesielle 
emner ville ikke hindre kommisjonen i hver 
gang a velge en rekke andre emner som 
gjenstand for interne resolusjoner. Det 
skulle ikke være nødvendig å vedta noen 
rei:iolusjon om dette. Det ville være nok med 
en omtale av tanken i referatet fra komiteens 
debatt slik at det ble overlatt til kommisjonen 
a sette den i verk. Fra britisk side ble i denne 
forbindelse pekt på at kommisjonen i de siste 
ar stadig hadde gjentatt sine resolusjoner, 
f, eks. når det gjaldt likelønnsprinsippet. Kom
misjonen ville vinne i prestisje om den var 
litt mer tilbakeholdende. 

Den amerikanske tanke fikk alminnelig til
slutning, også fra kvinnekommisjonens for
mann. Det ble imidlertid uttrykkelig presisert 
at konsentrasjonen om få spesielle emner ikke 
måtte innebære noen innskrenkning av kom
misjonens arbeidsområde. 

Kvinnekommisjonens formann opplyste at 
det nå var 40 land som hadde undertegnet 
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konvensjonen om kvinnenes politiske rettig
heter. Av disse hadde 22 ratifisert konven
sjonen. Den sovjetiske representant pekte i 
denne forbindelse på at det var 17 land som 
ikke innrommet kvinnene politiske rettigheter. 

Flere talere understreket at det på mange 
områder var langt igjen for likestillings
prinsippet var gjennomført. Men endringer i 
den rettslige og faktiske stilling måtte nød
vendigvis ta tid. Man kunne således ikke 
med et slag gjennomføre likelønnsprinsippet. 
B'lere pekte også på at fremgangen på mange 
områder måtte foregå i langsomt tempo fordi 
det dreiet seg om områder hvor staten i mange 
land ikke kunne gripe inn. In d i a s og 
P a kis tan s representanter pekte saledes 
pa at privatretten i deres land stort sett byg
get på eldgamle skikker og sedvaner, tildels 
av religiøs art, og at staten ikke kunne gripe 
inn i disse uten etter direkte anmodning. Og 
iallfall ville lovgivning som grep inn i de 
gamle tradisjoner ta lang tid for å vinne frem. 

For den s o v jet i s k e og t s j e k kis k e 
representant forelå ingen særlige problemer, 
idet de kunne meddele at likestillingsprinsip
pet forlengst var gjennomført i deres land. 

E c u a dor s representant advarte i et 
langt innlegg mot å drive likestillingen for 
vidt slik at kvinnene mistet sine kvinnelige 
egenskaper og ble et tredje kjønn. Når det 
gjaldt kvinnenes oppdragelee, hevdet han at 
<le først burde lære »husholdningens geografi.·) 
1'01' de lærte egentlig geografi. Og mannen 
måtte være familiens overhode faktisk og 
rettslig. 

Kommisjonen,.; resolusjonsforslag A tok 
bare til etterretning kommisjonens rapport. 
Det ble vedtatt enstemmig både i sosial
komiteen og i Rådet. I tilknytning til dette 
ve<ltak ble det etter amerikansk forslag be
slultet i.l. ta med et punkt i komileens rapport 
til plenum om at man godkjente kvinnekom
misjonens arbeidsprogram med en mindre 
endring som følge aven omredigering av 
resolusjonen om gifte kvinners rettslige status. 

Resolusjonsforslag B, som både i Sosial
komiteen og i plenum ble vedtatt enstemmig, 
ga direktiver til generalsekretæren om den 
fL r l i g e r a p p o l' t om kvinnenes politiske 
rettigheter. Den vil i fremtiden omfatte opp
lysninger fra alle land i verden, for enkeltes 
vedkommende dog bare i et tillegg på grunn
lag aV de opplysninger som måtte stå til 
rådig-het for generalsekretæren. Rapporten 
vil også ta med opplysninger om de reserva
sjoner og innvendinger som lJlir gjort til 
konvensjonen om kvinnenes politiske rettig
heter. 

ReSOlusjonSforslag C gjaldt l i k l 0 n n 
for likt arbeid. Hovedbestemmelsen henstiller 

til regjeringene å vedta lover eller treffe 
andre tiltak for å gjennomføre likelønns
prinsippet. Stemmetallene i komiteen var 16 
--0-2. Den britiske og australske represen, 
tant avholdt seg fra å stemme under henvis
ning til systemet med frie tarifforhandlinger. 
Den norske representant nøyet seg med .et 
forbehold av samme ordlyd som den norske 
reservasjon til ILO-konvensjonen om like
lønnsprinsippet. Rådet vedtok resolusjon~n 
med stemmetallene 15--'--0-2. 

Resolusjonsforslag Domhandlet k v inn e
nes sti 11 ing i p r i v a tre t t e·n og var 
delt i 3 underresolusjoner. Den første av 
disse gjaldt g i f tek v inn e r s rettslige 
status. Den ble vedtatt i sosialkomiteen med 
stemmetallene 17-0-1 (Australia), og .ba 
generalsekretæren om å gi kommisjonen sær
lige ajourførte rapporter med opplysninger 
om lovgivning og praksis når det gjelder 
kvinnens stilling i privatretten og eiendoms
retten. Samtidig ble generalsekretæren Pedt 
om så snart som mulig å publisere materiale 
om gifte kvinners rettslige status ... Resolu
sjonen ble vedtatt i Rådet med stemmetallene 
16-0-1. 

Den annen av resolusjonene under Dangikk 
for eld res r ett i g het e r o g p l i k
ter. Den ble vedtatt med stemmetallene 12-1 
(U.S.A.) -5 (Australia, Ecuador, Egypt, 
Frankrike, Storbritannia). Resolusjonen pekte 
innledningsvis på hvordan i de fleste land 
myndigheten over barna er lagt helt eller 
delvis til faren og i noen tilfelle ikke engang 
går over på moren når faren f. eks dør. Det 
ble uttalt at deling av foreldremyndigheten 
ikke bare er et spørsmål om kvinnenes status, 
men også om hva som er best for barna, og 
at de eksisterende regler er et brudd på like
stillingsprinsippet. Resolusjonen konkluderte 
med en anbefaling til medlemsstatene om å 
treffe de nødvendige tiltak for å sikre like
stilling mellom foreldrene i utøvelsen av ret
tigheter og plikter i forholdet til barna. Den 
amerlkanske representant stemte mot resolu
sjonsforslaget under henvisning til at :det 
dreiet seg om et indre anliggende som i De 
Forente Stater ikke vedkom forbundsregjerin
gen, men den enkelte stat. Fra norsk side 
ble tatt forbehold av hensyn ·til våre regler 
om verge samtidig som det ble pekt på at 
en uttalelse i innledningen kunne tas som 
uttrykk for at skyldfordelingen mellom ekte
fellene ved ekteskapets oppløsning burde være 
den avgjørende faktor, mens etter norsk opp
fatning det avgjørende burde være hva som 
var i barnets interesse. Resolusjonen ble ved
tatt i Radet med stemmetallene' 10-1-6: 

Den tredje resolusjon i gruppen omhandlet 
g i f tek v inn e r s dom i s i 1. I innled-
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ningen pekte resolusjonen på at i mange land 
kan kvinnen ikke få anerkjent annet domisil 
cnn m:lllnenS selv om de ikke bor s,,-mmen, 
ug :1 t deLle ikke er i samsvar med likhets-

m,ijl[!cl. 1U::;jeringene ble an\:efalt :l treffe 
de J1od\'endige tiltak for å sikre gifte k\'inner 
l'ett til "clvslClldig <]omisil. Stemmcto.llene Val' 
9--:2-- -7, De Forente Staler stemte mot med 
::ifl]Dme Legl'unnelse som ble anført for den 
foregiende resolusjon. Argentinas represen
tant som og si stemte mot, mente at kommi
:ijonell og R:tdet ikke var kompetente til ~l 
uttale seg om dette delikate juridiske spørs
maL Blant dem som avholdt seg fra å stemme 
val' Australia, China, Ecuador, Franj,:rike, 
Tyrkia og Storbritannia. Sistnevnte henviste 
]J],ll1t allllet til at sporsmiJJet for tiden Vilr 
gjc:mltancl for utredning i Storbritannia, og 
[Jt mall iklw ønsket å foregripe resultatet av 
denne. Fra norsk side nøyet man seg med 
en reservasjon av hensyn til at var egen 
lovgivning iklw gjennomfører likhetsprinsip
pet. Resolusjonen ble vedtatt i Rådet med 
:3Lcmmetallene 8-1-7. 

I resolusjon E hadde kommisjonen foresbtt 
en flnbcfaling til Generalforsamlingen om å 
vedta e 11 kon ven s jon o m g i f tek v i n-
n e r s sta t s b o l' g e r r e t L innllOldenc1e 
<k J'<'cLlitetsbestemmelscr som kommisjonen 
hadde foreslatt. Som nevnt ovenfor var det 
rnanbc dclcgnsjoner som ikke kunne godta 
kOllvensjoll"tcl\sten, og som derfor ild,e lnlnne 
\':t~re med ]lå i\ foresli!. dcn vedtatt av Ceneral
forsamlingen, l denne "ituasjon samlet man 
Cieg om (~t hritisk forslflg som ga sin tilslut
ning til den tanke at dcr 31ml ubrheides og 
vedbls Cll slik konvensjon, men som noyd 
seg med !\ oversende den av kommisjonen 
foreslåtte tekst til Generalforsamlingen til 
behandling. Det ble med andre ord overlatt 
til Generalforsamlingen selv il avgjøre om 
den ville akseptere tekslen, lage en ny tekst 
eller overlate den videre behandling til andre 
instanser som for eksempel en internasjonal 
konferanse eller folkerett3kommisjonen. Det 
britiske forslag ble etter endel debatt vcd
(,Itt med c;temmetallenc 1 7~-1 (U.S.A.) -_. O. I 
rorbindelse' med vedtakelsen aksepterte komi
teen og~;a et forslag om il. sende over til 
(-:eneralfor:-;amlingen et australsk forslag til 
!lY artikkel 3 i konvensjonen på like linje med 
de endringsforslag som fulgte med kommi
:,jonens forslag til Rådet for videre ekspedi
"jon til Generalforsamlingen. 

Også resolusjon F som angikk k v inn e
n (' søk o il o 111 i s k e m u l i g het e r var 
ddt. i trl'. Dell forste de! gjaldt kvinnens 
llluliglll)tel' nal' det gjelder h ii Il d a r hei d 
o r;- bom 11 l l sin dus t l' i e n, og knyttet 
c",g til (>n ILO·raj)p0l't om df'tte emne. Re-

gjeringene ble anbefalt å nyttiggjøre seg 
denne rapport ved gjennomføringen av sine 
egne l)laner på dette område. ILO ble bedt 
om :i. fortsette sine undersøkelser og holde 
kvinnekommisjonen underrettet om resulta
tene, Endelig ble det besluttet å sende resolu
sjonen til Tilsynsrådet og komiteen for opp
lysninger fra ikke-selvstyrte områder til even
tuell behandling. Resolusjonen ble vedtatt 
enstemmig både i sosialkomiteen og i Rådet. 

Også annen del av resolusjonen ble vedtatt 
enstemmig i komiteen og i Rådet. Den gjaldt 
y r k e s o p P l æ r ing og veiledning for kvin
ner. Regjeringene ble innbudt til i sine an
modninger om teknisk bistand å ta med pro
sjekter som tok sikte på å opprette organer, 
herunder organer for yrkesveiledning. og 
yrkesopplæring og arbeidskontorer for å 
hjelpe kvinnene med å øke sine sjanser på 
arbeidsmarkedet. Det ble også henstillet til 
ikke-statlige organisasjoner å arbeide for å 
bortrydde alle mulige hindringer for kvinne
neS økonomiske frigjøring. 

Den tredje del av resolusjon F ble vedtatt 
med stemmetallene 15-0-3 (Australia, Frank
rike og Storbritannia). Resolusjonen gikk i 
korthet ut på å anbefale at alle regjeringer 
vedtar lover eller treffer andre tiltak for 
" oppheve dis k I' i min er ing e n mot 
k v inn 13 I' Il il. det ø kon o m i s k e o m
r å d e. Fra n o I' s k side gjorde man en 
reservasjon av hensyn til den forskjellige 
pensjonsalder for menn og kvinner i Norge. 
Dell b r i t. i s k e representant mente at reso
lusjonen tildels omfattet områder som regje
ringene ikke kunne gripe inn på. Den om
lalte ogsa områder som allerede hadde vært 
gjenstand for særskilte resolusjoner. Videre 
kunne den oppfattes som en kritikk av kom
misjonen og Rådet for ikke å ha foretatt 
:ieg noe. Et fransk forslag om å ta ut en 
spesiell henvisning til tilsynsomrader og 
ikke-selvstyrte områder på slutten av resolu
sjonen ble nedstemt med stemmetallene 17-
3-0. Resolusjonen ble vedtatt i Rådet med 
Citemmctallene 14-0-4. 

Det siste av kommisjonens forslag, resolu
sjon G, gjaldt k v inn e 11 e sut dan ne I
ses m u l i g 11 ete r. Etter forslag fra den 
amerikanske representant besluttet komiteen 
a stryke siste punkt i innledningen som inne
bar en kritikk av UNESCO's arbeid. I kommi
sjonen forslag var første operative paragraf 
utformet på en måte som innebar at UNESCO 
i tilfelle selv måtte opprette kultur- og ut
dannelsessentra i underutviklede land. Dette 
ville ligge utenfor UNESCO's mandat og øko
nomiske muligheter. Den ame rik ans k e 
representant foreslo derfor en formulering 
hvoretter UNESCO ble innbudt til å overveie 
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mulighetene for a hjelpe til med opprettelsen 
av slilze sentra som ville være tilgjengelig for 
vide kretser og sette et større antall kvinner 
istand til li, benytte fleg av dem. Det ameri
kanske endringsforslag ble vedtatt enstem
mig. Det annet hovedpunkt innbød regjerin
gene til ved - innsendelsen av sine anmodnin
ger om teknisk bistand, hva enten det dreiet 
seg om det utvidete program for teknisk bi
stand eller UNESCO's regulære program, å 
være tilstrekkelig oppmerksom på ønskelig
heten av il gi kvinnene økte muligheter for 
utdannelsen, Siste punkt i resolusjonen inne
holdt en anmodning til UNESCO om å fort
sette sine undersøkelser av utdannelsesmulig
hetene for kvinner, særlig i dnrlig stillede 
omrader, og avgi rapport om hvilke skritt 
som matte være blitt tatt i medhold av resolu
sjonens punkt 2, Resolusjonen ble vedtatt 
både i sosialkomiteen og Rådet med stemme
tallene 17-0--1 (Australia), 

'1. In tel'Hasjonal kontroll ))1 ed 
nakotiske droger, 

Til behandling forelå opprinnelig bare rap
]lorton fra narkotikakommisjonens 10, sam
ling og arsrapporten fra det faste sentrale 
opiumsråd. Ved åpningen av samlingen la 
generalsekretæren imidlertid frem et memo
randum hvorav fremgikk at S p a n i a hadde 
\lttrykt interesse for a bli part i protokollene 
av 1946 og 1948, som endret en rekke av de 
internasjonale konvensjoner om rusgiftkon
trollen, Noen dager senere ble saken satt på 
Eådets dagsorden og henvist til behandling 
i sosialkomiteen, 

Sosialkomiteen behandlet først narkotika
kommisjonens rapport, Det første spørsmal 
som samlet interessen var Af gan i sta 11 s 
anmodning om revisjon av 1953-protokollen 
om dyrking av opiumsvalmuen, slik a.t Afga
nistan kan fa rett til li produsere opium for 
eksport ph like linje med de syv andre land 
som har slik tillatelse. Afganistans observa
tør fikk anledning til a redegjøre for sakens 
sammenheng, og en rekke delegasjoner ga 
uttrykk for sympati med Afganistans ønske
mal. P a kis tan s representant krevet imid
lertid at Afganistan først matte legge frem 
eksportstatistikken for de siste 10 år, Det 
fremgikk av kommisjonens rapport at saken 
allerede sto pa kommisjonens dagsorden for 
neste samling, Videre var det for tiden ikke 
formell adgang til å endre protokollen, slik 
at det enkleste antakelig ville vxrc fl t:t h'On
.'iyn til Afb';l\;istanfi anmo:Jiling i (:e\1 nye 
lcu\l\'ensjon, som Cl' under utrlrheidehe og so;" 
kodifiserer alle [;jeldende bestemmelser ved
r'ol'ende narkotika, Komileen nøyet seg derfor 
111[:(1 il h~sll\ttl' taU mod i 1':l"por!011 til R:lclet 

en uttalelse om de erklæringer som var av· 
gitt i komiteen og som man ønsket at narko
tikakommisjonen skulle bli kjent med. Afga
nistans observatør erklærte seg tilfreds med 
dette, 

Den før ste resolusjonen ble vedtatt 
enstemmig både i sosialkomiteen og i Rådet, 
og anbefalte at regjeringene i land som im
porterer narkotika må passe på at eksport
tillatelsene blir sendt tilbake til eksportlandene 
regelmessig og raskt. Denne resolusjon be
handlet en detalj av et spørsmål som var mer 
omfattende omtalt i en resolusjon ifjor. 

Den ann e n resolusjon ble også vedtatt 
enstemmig i komiteen og i Rådet, og gikk ut 
på a anbefale at generalsekretæren fortsatt 
sørger for at de tiltak som treffes med hen
blikk på opiumsrådets og overvåkingsorganets 
oppbygging og arbeid, skaffer disse hva det 
trenger for sitt arbeid. Samtidig ble det 
anbefalt at Generalforsamlingen sørger for 
de nødvendige pengemidler. Denne resolu
sjon hadde adresse til et meget kontroversielt 
spørsmål angående sammensetningen av de 
to organers sekretariater, spesielt spørsmålet 
om en stedfortredende eksekutivsekretær, og 
spørsmålet om forholdet til FN's eget sekre
tariat, Saken vil komme opp under General
forsamlingens bUdsjettbehandling. 

Den tre d j e resolusjon henstillet til re· 
gjeringene a oppfylle sine forpliktelser etter 
konvensjonene av 1925 og 1931 når det gjelder 
a sende opiumsrådet behovsoverslag og stati· 
stikk, da manglende opplysninger la vanske· 
ligheter i veien for Rådets arbeid. Dette var 
bare en repetisjon aven resolusjon vedtatt 
ifjor, Den amerikanske representant påpekte 
dette og mente det måtte være mer effektivt 
il. henvende seg direkte til de land som ikke 
sendte inn oppgaver. Den britiske represen
tant erklærte seg enig og opplyste at 94 % 
av oppgavene var kommet inn siste gang, det 
høyeste tall i historien, Resolusjonen ble like. 
vel vedtatt med 12 mot 3 stemmer (U.S.A., 
Nederland, Venezuela), mens Norge, Stor
britannia og Domingo-Republikken avholdt 
seg fra å stemme, I Rådet ble stemmetallene 
13-0-5 (Amerikas Forente Stater, Domingo
Republiken, Nederland, Norge og Storbritan
nia) , 

Den f j e l' de resolusjon som for de fleste 
punkters vedkommende gjaldt spørsmål som 
var omhandlet i et av Rådets vedtak ifjor, 
ble vedtatt i sosialkomiteen med stemmetallene 
12-3-3. Resolusjonen anbefalte at regjerin
gene setter opp sine behovsoverslag s i nøy
aktig som mulig og ledsager (cm med en 
forklaring av de metoder som er l:enyttet 
ved kalkulasjonen. Det ble fremholdt at 
meto(lcnc varierte sil. meget fra land til land 
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al Utlloppgavcr ikkc ga ovcl'vakingsorganet 
noen særlig veiledning. Det nye i resolusjonen 
var en uttalelse om betydningen av det na
vaTende ovcrslagssystem og «de store for
deler :oom det representerer ut fra et alminne
lig helsesynspunkt og med henblikk pil il. for
hindre narkotisme». Fra britisk side ble det 
pekt pa at det na val' reist sporsmflJ om 
systemet var sa godt som man ville ha. det 
til og alternative metoder var under utred
ning. Det ville prejudisere denne utredning 
om man avga den foreslåtte uttalelse på det 
nåværende tidspunkt. Den franske represen
tant mente imidlertid at en strykning av ut
talelsen kunne tolkes som en desavouering 
av den nåværende ordning. Uttalelsen ble 
bibeholdt med 11 stemmer mot 5 (U.S.A" 
Storbritannia, Nederland, Norge og Venezuela) 
mells 2 avholdt seg fra a stemme, Resolu
sjonen som helhet ble som nevnt vedtatt med 
stemmetallene 12--3-3. I Rildet ble stemme
tallene 13-0-5 (Amerikas Forente Stater, 
Domingorepublikken, Nederland, Norge og 
Storbritannia) . 

Det fem te resolusjonsforslag gjaldt for
søkene pf\. ,1. drive frem en variant av canna
bis-planten, som inneholder mindre av det 
~;toff som benyttes til fremstilling av rus
giften. FAO hal' studert problemet og gC'ncral
sekretæren anmodes i resolusjonen om a inn
hcnte kommentarer til FAO's rapport fra de 
lnnd som dyrker cannabis-planten i industrielt 
():/C'!lwd sammen med o,,'plysninger om i hvil
ken utstrekning det foregår ulovliZ hal1llcl 
med cannabi~l og dets produkter som skriver 
seg fra slik produksjon. Videre anmodes 
regjeringene om å gi sin støtte til forsøkenc 
p~i fl fremelske en ny mindre skadelig canna
bis-plante. Endelig anmodes FAO om i sam
arbeid med FN il, koordinere dette forsknings
arbeid og yte bistand til regjeringene innen
for budsjettets ramme. Hvis mulig skal en 
rapport om saken legges frem for narkotika
kommisjonens 11. samling neste år. Resolu
sjonen ble enstemmig vedtatt både i komi
t.een og i Ril.det. 

Den s jet te resolusjon ble OgSil vedtatt 
emitemmig i komiteen og i Rådet. Den hen
viste bare til Rådets vedtak ifjor om nød
vendigheten av streng kontroll med besiddeI
sen, produksjonen, importen, eksporten, om
setningen og bruken av syntetiske narkotika 
og om bruken og kontrollen av narkotika i 
sin alminnelighet. Hensikten med resolusjo
nen var hare a rette pa en forglemmelse og 
he regjeringene om it innrapportere de tiltak 
de hal' truffet pa grunnlag av fjorarets om
fattendC' )".',~(1I\!s,ion om (leUr ]'l'cblC';'l. 

1 l('( \"\1' det sy \' (' \1 (1 (' l'('SOII\:ijul,sl'or'sl;\g' 
:;()J11 I"l<l ]l" dl' st{,,,,;,,, \"ll1skl'li:_:']wt"j', FoT'-

slagC't gjaldt egentlig syn tet is k e nar
kotika og pekte på at hvis disse, som val' 
like farlige fra et tilvenningssynpunkt som 
de ,"naturlige», ikke ble brakt under kontroll, 
ville man sette i fare resultatene av det inter
nasjonale samarbeid om narkotikakontrollen 
som hittil val' oppnådd. Forslagets operative 
del besto av 2 punkter. Det første gjaldt i 
opprinnelsen bare syntetiske narkotika, men 
ble i kommisjonen, etter forslag fra India, 
utvidet til å gjelde alle nye narkotika som 
kommer på markedet. Regjeringene anmodes 
om a gjøre legestanden og andre lignende 
yrker kjent med den spesielle fare som disse 
representerer fra et alminnelig helsesyns
punkt. Dette punkt voldte ingen vanskelig
heter. Striden sto om det annet punkt som 
anbefalte regjeringene «å forby produksjonen 
og bruken av de syn tet is k e narkotika, 
som de ikke finner uunnværlige til medisinsk 
bruk,'. 

Den norske representant, ambassaderad 
Don s, sluttet seg i et kort innlegg til et 
britisk forslag om utsettelse. Han viste til 
at de land som ikke var medlem av narkotika
kommisjonen hadde hatt for kort tid til å 
sette seg inn i alle konsekvenser av kommi
sjonens forslag. Det val' også flere spørs
m;'!l som trengte nærmere overveielse. Han 
pekte P,l at forslagets tekst ikke reflekterte 
den tanke at et forbud ikke skulle sta i veien 
for fortsatt forskning. 

Det britiske utsettelsesforslag hadde priori
tet ved avstemningen og ble vedtatt med 
stemmetallene 9-8-1. For forslaget stemte 
Storbritannia, U.S.A., Australia, Nederland, 
Norge, Venezuela, China, Domingo-Republik
ken og Ecuador. Mot stemte India, Jugo
slavia, Tyrkia, Pakistan, Argentina, Sovjet
Samveldet og Tsjekkoslovakia, mens Egypt 
avholdt seg fra å stemme. Radet vedtok ut
setteIsesforslaget med stemmetallene 10-8-0. 

Kommisjonens ått end e resolusjonsfor
slag angikk narkotikamisbruk. Resolusjonen 
ba generalsekretæren om fortsatt å samle 
inn opplysninger om og studere de forskjel
lige sider av narkotikamisbruk i samarbeid 
med WHO, sosialkommisjonen og andre FN
organer. I et annet punkt ble WHO innbudt 
til å ajourføre undersøkelsen av hvilke me
toder man bør benytte ved behandlingen av 
narkotikere samt gi opplysninger om hvilke 
fremgangsmater og forsiktighetsregler legene 
kan benytte seg av nal' de foreskriver narko
tika. Det siste punkt i resolusjonen inneholdt 
en anbefaling til regjeringene om å treffe 
forskjellige tiltak. For det første burde de 
om de ikke allerede har gjort det, sette i verk 
de !w(]v('l1dige tiltak for Cl samle inn opplys
llill:!('l' om hvilke 0111 [';-!l12' og hvilken karakter 
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narkotikamisbruk har i de respektive land. 
Videre ble regjeringene anbefalt å innsende 
litatbtiske data herom etter mønster av de 
arlige l'aplJortel' i den reviderte form, 

Den fra n s k e representant benyttet denne 
l'esolusjonen som grunnlag for et forsok pa 
i en avsvekket form it få medtatt den anbe
faling om forbud mot bruk av produksjon 
av uunnværlige syntetiske rusgifter, som 
lwmiteen kort før hadde besluttet ikke å 
realitetsbehandle på denne samling. Ven e
z u e l a s og Sto l' b l' i t a 11 n i a s represen
tanter motsatte seg bestemt det franske for
slag som et utilstedelig forsøk på il. omgjøre 
komiteens tidligere vedtak. Den franske 
representant dempet imidlertid forslaget 
ytterligere ned og aksepterte til slutt også 
et amerikansk endringsforslag som forandret 
forslagets karakter adskillig. I den siste ver
sjon gikk det ut på å anbefale at regjeringene 
tl'effer tiltak for i nødvendig utstrekning a 
ad.vare særlig legene mot de spesielle farer 
som nye narkotika på markedet kan represen
tere fra et alminnelig helse synspunkt og inn
by til å studere spørsmålet om ønskeligheten 
og muligheten av å forby produksjonen og 
brukCil av de syntetiske rusgifter som do 
il:kc finner uunnværlige til medisinsk bruk. 
Og:,i't mot denne versjon hadde den britiske 
rC'\)l'(]senUmt innvendinger idet første del bare 
\';U' en gjentakelse av hva Rådet hadde ut
I al \. i CIl resolm;jon ifjOl' pot e11 mer inng:wnde 
111\t(', mens annen del val' uklar særlig med 
hensyn til den fl'emgangsmiJ,te C50D'\ skulle 
],enyltefi, Ved avstemning stemte Storbritnll
Ilia, Ncdcl'1allcl og J\.ustralia mot, mens 5 av
holdt seg fm J. stemme, blant dem Norge, 
Hesolusjonen som helhet ble vedtatt med 
stemmetallene 14--()----4 (Storbritannia, Au
stralia, Nederland og '/enez\lela) bC,de i !,o!3ial
komiteen og i RA-det. 

Eommisjonens ni e 11 de resolusjonsforslag 
lik \'C'dlatt enstemmig i komiteen og i H:_\det, 
I lcl ga ,;in tilslutning til en anhcfaling ved
teLlt etter hen::;tilling fro. generalsekretæren 
(J1ll ;t lilbaJ\:c'kalle anmodnin,:,;c;l1 om at det blir 
llLlrbeidel en lJUblikasjon med utdrag av 
lover vedrorende kontrollen med l'usgifter, 

Kommisjonen hadde også vedtatt en rokke 
i 11 ter n e re;Jolusjoner. Den fot'si..e angikk 
vitenskapelig narkotika[orskning, og i nne
holdt anbefalinger i anledning av de mulig
heter som nå synes il foreligge for fl. fastslil 
en opiumsproves opprinnelsesland ved fysiske 
og kjemiske midler, Regjeringene oppfordres 
til :\ ~cnde prover av beslaglagt opium til 
l;'N's narkotikalaboratorum, samtidig som 
genel'alsekretæren bes om it meddele resul
tatet av analysen til den l' e g j e r ing 
som har innsendt prøven og til 

l' e g j e l' ing e nid e t o p p g i t t e o p p
r inn e Ise s l and. Den amerikanske repre
sentant la frem forslag om at analyseresul
tatet også skulle meddeles n ark o tik a
kom m isj o n e n. En rekke delegasjoner 
motsatte seg denne utvidelse av resolusjonen 
bl. a. under henvisning til at kommisjonen 
selv med hensikt hadde unnlatt å ta med en 
slik bestemmelse. Den nye metodes pålite
lighet var ennå ikk'r tilstrekkelig prøvet. 
Man burde derfor foreløpig begrense seg til 
it anvende metoden på det nasjonale plan. A 
la kommisjonen få opplysningene ville lett 
kunne komme til å innblande både kommi
sjonen og narkotikalaboratoriet i en strid 
mellom to medlemsland. Det ble dessuten 
anført at laboratoriet først ville komme i 
gang for alvor i Geneve henimot årets ut
gang. Kommisjonen kunne forøvrig når 
som helst selv be om at analyseresultatene 
blir sendt den til underretning. Etter dette 
trakk den amerikanske representant forsll;l.get 
tilbake, idet han presiserte at hensikten med 
det hadde vært at kommisjonen skulle få flere 
opplysninger til bruk i sitt arbeid. , 

I anledning av kommisjonens interne resolu
sjon med henstilling til regjeringene om å 
forby bruk, fremstilling, import og eksport 
av heroin, opplyste Nederlands representant 
at hans regjering ikke ville etterkomme hen
stillingen da helsemyndighetene mente, at 
hcroin var nyttig ved hospitalbehandling. 
neglene for anvendelsen ville imidlertid bli 
skjerpet. Det ble opplyst at det nå er 6 land 
som har meddelt at de ikke vil forby heroin, 
nemlig Belgia, Frankrike Italia, New Zealand, 
Viet Nam og Nederland, mens den britiske 
regjering, som tidligere ikke ville forby 
heroin, ville foresli å utstede forbud gjel
dende fra l. januar 1956. 

I anledning aven intern resolusjon om 
Kodifikasjonskonvensjonens bestemmelser om 
llOntroll med produksjonen av valmuestengler 
I'CSel'Verte Nederlands representant ;:leg mot 
at det ble tatt inn bestemmelser herom i den 
nye konvensjon. Nederland produserte adskil
lig valmuefrø som gikk til mat og olje. Kon
troll av de gjenblivende stengler ville være 
omtrent umulig på produsentenes hender. 
Derimot var det lett å kontrollere stengel
levering til fabrikanter av opium, og slik 
kontroll fant allerede sted i henhold til gjel
dende bestemmelser. Den britisk~ represen
tant advarte i denne forbindelse mO,t å ta 
med kontroversielle bestemmelser i den nye 
konvensjon med det resultat at mange ikke 
ville kunne ratifisere den. 

Med disse bemerkninger ble kommisjonens 
rapport tatt til etterretning, idet de interne 
resolusjoner ikke blir realitetsbehandlet av 
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l'U',det med miJldre en delegasjon legger frem 
resol\\sjomlfol'slag med utgangspunkt i en av 

disse. 
SO:oialkomiteen tok formelt til etterretning 

nlllllorten fl'i1 det f a ste sen t r a le 
o il i u m S l' il d som også hadde gitt materiale 
til ellkelte av de vedtatte resolusjonsforslag. 

Behandlingen av spørsmålet om å gi Spania 
adgang til il bli part i narkotikaprotokollene 
av 1946 og 1948 ble utsatt et par dager etter 
anmodning fra Sovjet-Samveldets representant 
,lCHn ventet pa instruks. Da saken ble tatt 
opp til behandling, ble det ingen egentli::; 
deIldtt, of': :oo:,ialkomitc3en vedtok med stemmc
l:tl!l'l!(' 14 ·0 '1 (Sovjet-Samveldet, 'J'sjeklw
,;lovald:l, .Jui';uc;lavia og India) en resolusjon 
i lo punkter [Ol'eSliltt av Ecuador, Egypt, 
VenezuC'la og Domingo-Eepublikken. De to 
[iunl,te1' var litt forskjellig utformet, men gikk 
i realiteten ut på fl. innby Spania til å slutte 
,ieg til narlwtikaprotokollene av henholdsvis 
1946 og 1948. De få delegasjoner som over
hodet uttalte seg om saken pekte bare på den 
betydning det hadde for narkotikakontrollen 
og dermed for helseforholdene i verden at 
lH1.l'kulil;:akollvcnsjonene fikk alminnelig til
:dulning. Det ble for øvrig opplyst at Spania 
alleredc, overllUldt konvensjonens bestemmel
,;el' i den endrede form som de hadde fått ved 
]ll"oto](()llcns \·cdtn.kelse. 

5. ili'Sr(ljlporten fra Høykommissæ'f'en for 
flyktninger. 

Ar-sr-apporten fra høykommissæren for 
flyktninger og rapporten fra eksekutivkomi
t8ens første samling ble behandlet direkte i 

plenum. 
Høykommissæren innledet debatten med en 

oversikt over innholdet av rapporten og den 
aktuelle situasjon. Det var fremdeles ca. 
300 000 flyktninger i Europa som ventet på 
en varig løsning av sine problemer. Av disse 
holdt 71 000 til i offisielle leire i Tyskland 
(27 000), Østerrike (36 000), Italia (4 800) og 
Hellas (2500), mens mellom 30000 og 50000 
bodde i uoffisielle leire. Høykommissæren 
redegjorde for de vedtak som eksekutivkomi
teen hadde gjort og som innebar godkjenning 
aven lang rekke prosjekter hvorav mange 
ikke kunne realiseres før ytterligere midler 
ble stillet til hans rådighet. Han takket ekse
kutivkomiteen for den konstruktive samar
beidsånd som komiteen hadde vist. 

Høykommissæren opplyste at 14 land nå 
hadde ratifisert flyktningekonvensjonen og 
at flere snart ville komme etter. Det viktig
ste problem når det gjaldt poli\tisk og juri
ei isk beskyttelse var å få landen.e til å orga
nisere det nødvendige administrasjonsappa
rat for godJ,jenning av flyktninger slik at 

man fikk klarhet over hvilke personer det var 
som nød godt av konvensjonens bestemmel
ser. Dette var særlig et problem i Østerrike 
hvor okkupasjonens opphør også hadde skapt 
andre proplemer fordi så mange flytkninger 
hadde vært ansatt i okkpasjonsmaktenes tje-

neste. 
Et annet viktig beskyttelsesproblem gjaldt 

flyktninger i handelsflåten, som ikke hadde 
dokumenter som ga dem rett til å bosette seg 
i noe land. Det gledet ham at den nederland
ske regjering hadde tatt initiativet til en kon
feranse om dette spørsmål i Haag i septem-

ber i år. 
Høykommissæren oppga endel tall over den 

emigrasjon som hadde funnet sted, men ad
varte mot at det ble vekket falske forhåpnin
::;e1' hos flyktningene om mulighetene for fort
satt emigrasjon. Det var relativt begrenset 
selv om den Interguvernementale Komite for 
Europeisk Utvandring (ICEM) hadde klart å 
få adskillige flyktninger plasert i oversjøiske 
land i 1953 og 1954. I denne forbindelse be
klaget han at det var blitt stillet til rådighet 
fra ICEM et spesielt fond på 1 million dollars 
til løsning av Triesteproblemet. Det ble ve
sentlig brukt til å hjelpe de såkalte minus
flyktninger, et arbeid som lå under høykom
missærens mandat, mens ICEM's oppgave var 
å bistå med utvandring. Fondet burde ha 
vært stillet til høykommissærens rådighet. 
Slike spesielle fond kunne lett virke forstyr
rende inn på prioritetsordningene til andre 
organisasjoner. Dessuten hadde de en tendens 
til å øke «prisen» for plasering av minus
flyktninger, noe han hadde fått føle. Når det 
gjaldt utvandring var det for øvrig ikke pen
gene som var minimumsfaktoren, men ut
vandringsm uligh etene. 

Høykommissæren omtalte forskjellige spe
sielle tiltak som var truffet særlig av euro
peiske land for å gi plass til flyktninger fra 
leirene. Nederland hadde nylig tatt imot 250 
flyktningefamilier, og Sverige tok nå 200 fa
milier fra leirene. Han håpet at andre, både 
i og utenfor Europa, ville følge disse opp
muntrende eksempler. 

Den finansielle situasjon var meget vanske
lig, idet han bare hadde fått løfte om knappe 
2 millioner dollars, mens målet var 4,2 mil
lioner dollars for 1955. Differansen måtte 
eventuelt legges til det beløp som må skaffes 
tilveie i 1956, hvis femårsplanen skulle kunne 
gjennomføres .. Situasjonen gjorde det også 
vanskelig å få løfter om bidrag fra asyllan
elene til dekning av deres del av omkostnin
gene. Høykommissæren beklaget også ten
densen til å gjøre bidragets størrelse avhen
gig av andres bidrag og til å øremerke bi
dagene. Det førstnevnte forhold førte blant 

_ ••.. ~ •. I ..... ----... 

,., "l.l ____ .. w ... _~ _____ -c__;~· 
.. . 

l 

,.." 

Stiftelsen norsk Okkupasjonshistorie, 2014

SNO



........ 

~t. Illeld. Ill". ;). 195G 

1\'ul'ges cieltakel:ie i 1·'S's culWllOll1iske ug :::usiale Rll.ds tyvende samling, 

annet til fOl'i:;inkelser mens det annet virket inn 
på prioritetssystemet. 

De første innlegg i debatten var stort sett 
posi Live og roste høykommissærens innsats. 
1<'lere hyldet også det nederlandske folk for 
det gode resultat a v den private innsamling 
som hadde innbragt ca. 1 million dollars. De 
fleste talere understreket at arbeidet med å 
få plasert de personer som oppholdt seg i 
flyktningeleirene måtte ha første pr'ioritet. 
Videre måtte man sette mer lit til integra
sjonsmulighetene enn til mulighetene for emi
grasjon, Den b l' i t i s k e representant pekte 
på at de kommende 4 år må betraktes som en 
overgangstid. Ansvaret for flyktningene ma 
mer og mer gå over til de land hvor flyktnin
gene befinner seg, og ved periodens avslutning 
må disse overta det hele ansvar. De fire 
land som nå mottar hjelp av fondet hadde 
allerede lovet dette. I denne forbindelse pekte 
han på at Storbritannia hadde tatt imot over 
250000 flyktninger siden krigen. Om selve 
programmet uttalte han at man alltid måtte 
ha for' øye om prosjektene dir e k t e bidrar 
til løsning av flyktningeproblemet eller om 
det gjelder tiltak som vedkommende land na
turlig bør tl'eife og bekoste selv, som for eks
empel yrkesopplæring, hjelp til studenter og 
rådgivning. Dette var formål som høykom
missæren også selv bidro til. 

Ned er l and s representant fremhevet 
finansieringsvanskelighetene og håpet på 
større bidrag. Han pekte på den vanskelige 
stilling til sjøfolk i handelsflåten, og omtalte 
den konferansen som Nederland hadde tatt 
initiativet til. Han håpet at mange land ville 
følge Storbritannias, Nederlands og Sveriges 
eksem!Jel og ta imot flyktningefamilier fra 
leirene, 

Den nor s k e representant, frøken A a s
l and, hadde et kort innlegg hvori hun inn
ledningsvis roste høykommissærens arbeid og 
uttalte glede over at Norge var blitt innvalgt 
i Fondets eksekutivkomite. Hun erklærte seg 
enig i at prioritet måtte gis til avvikling av 
flyktningeleirene, men fremhevet at man ikke 
måtte la den politiske og juridiske beskyttel
se av flyktningene komme he.1t i bakgrunnen. 
Det ville forhåpentlig ved første leilighet bli 
anledning til å drøfte visse sider av dette ar
beid i eksekutivkomiteen. Hun pekte på at 
Norge allerede hadde bidratt til fondet i 1955 
og at det var hensikten å støtte fondet i frem
tiden. Tilslutt uttalte hun håp om at flere 
regjeringer vil se seg i stand til å sette i gang 
spesielle tiltak for å ta imot flyktninger fra 
leirene. 

Den t s j e k kos lova kis k e represen
tant gjentok de tidligere klager over at høy
kommissæren i·kke fulgte Generalforsamlin-

gens vedtak om repatriering av flyktningene, 
men isteden tillot at de ble brukt til fiendtlig 
virksomhet rettet mot deres opprinnelige 
hjemland. 

Den f l' ans k e representant pekte på at 
Frankrike hadde mottatt mellom 350 000 og 
400000 flyktninger, hvis stilling var blitt yt
terligere forbedret etter flyktningekonven
sjonens ikrafttreden, særlig når det gjaldt 
retten til arbeid. Man satte seg som mål at 
flyktningene skulle bli helt assimilert.' 

Den ame l' i kan s k e representant un
derstreket at femårsplanen i henhold til Ge
neralforsamlingens vedtak representerte det 
siste internasjonale tiltak til løsning av pro
blemene til flyktninger under høykommis
særens mandat, og at dette var akseptert av 
de land som hadde ansvaret for hovedparten 
av flyktningene. 

Den e g y p t i s k e representant henledet 
som vanlig oppmerksomheten på de arabiske 
flyktninger fra Palestina,. hvorav 200000 be
fant seg på egyptisk jord. 

Endel lands representanter redegjorde i 
korte innlegg for grunnen til at de ikke kunne 
bidra til fondet. Dette gjalt blant annet P a
kis tan, Arg en t i n a og In dia. Sist
nevnte pekte på at India hadde 8 millioner 
flyktninger innenfor sine grenser, og at den 
indiske regjering hadde brukt 600 millioner 
dollars til hjelpearbeidet. 

Den t y l' kis k e representant hevdet at 
man burde slå sammen regjeringens bidrag 
med de private bidrag og benytte dem alle til 
programmet for avvikling av leirene. Den 
a u s t r a l s k e representant mente imidler
tid at eksekutivkomiteen nok ville vite å be
nytte andre bidrag på en fornuftig måte. Han 
tok for øvrig avstand fra høykommissærens 
uttalelser om at det spesielle fond til beste 
for Triesteflyktningene hadde innvirkning på 
prioritetssystemet og prisen på minusflykt
ninger. Triestefondet var blitt opprettet 
fordi vedkommende regjeringer mente at 
flyktningene i Trieste-området fortjente høy 
prioritet. Den hjelp som det spesiel<le fond 
ytet disse ville for øvrig frita høykommis
særen for å hjelpe dem og øke de midler han, 
kunne anvende på andre flyktninger. Det 
vilctigste var å skaffe penger. Om høykom
missæren eller ICEM kunne anvende dem 
best, avhang av de spesielle forhold. Saken 
burde for øvrig eførst ha vært tatt opp i ek'se
kutivkomiteen før den ble reist i Rådet. 

Ven e z u e l a 's representant opplyste at 
hans land hadde mottatt 21 000 flyktninger 
som imidlertid stort sett var assimilert. Han 
stillet Venezuelas plass i eksekutivkomiteen 
til rådighet for en mer direkte interessert 
stat. 
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IZc;llrCSl'1l tanten [Ol' Verdens forbundet u v 
!<'N-samballd pekte på at den internasjonale 
<lvspenning kanskje ville kunne øke repatri
,>!'ingen, l allfall burde den føre til en minsk
ning i antallet av nye flyktninger. Han an
tydet for øvrig at flyktningene kanskje ikke 
har det værre enn mange alminnelige men
nesker i underutviklede land. FN hadde imid
lertid påtatt seg ansvaret og arbeidet måtte 
føres videre. Han roste høykommissæren og 
eksekutivkomiteen og beklaget de finansielle 
vanskeligheter. Verdensforbundet hadde selv 
hjulpet høykommissæren når det gjalt juridisk 
bistand og hadde ytet direkte hjelp i det Fjer-

ne østen, 
Ved avslutningen av den alminnelige de-

hatt fikk høykommissæren påny ordet. I et 
tilsvar til den tsjekkoslovakiske representant 
avviste han dennes anklager og pekte på at 
høykommissærenes arbeid var regulert av 
statuttene, ikke av den resolusjon som var 
blitt påberopt. Han fulgte nøye statuttene i 
sitt arbeid og ytet all mulig bistand til de 
flyktningene som selv ønsket repatriering. I 
anledning av den tvil som val' blitt uttalt fra 
b l'iti sl, side om den rådgivende virksomhet, 
ultalte hoykommissæren at de ofte apatiske 
flyktninger i høy grad trengte råd og opp
muntring. Særlig vanskelig og krevende val' 
radgivel'ens oppgave når det gjalt emigra
sjon. Nilr det gjalt hjelp til fullførelse av stu
dier, gikk man forsiktig frem og bidro bare 
i tilfeller hvor det gjensto en liten del av stu
dididen. l~ra høykommissærens side ble det 
lagt vekt på å forsøke å holde flyktningene 
innenfor deres opprinnelige sosiale miljø. I et 
SVHr til den australske representant i anled
ning av Triestefondet pekte høykommissæren 
pa at hans bemerkninger var fremkommet 
med hjemmel i det pålegg han hadde om :i 
Iwordina:re det arbeid som blir utfart til beste 
for flyktninger. Når det gjalt realiteten, mål
le ban fortsatt erklære seg uenig med den 
<t ustralske representant. 

Når det gjalt finansieringsspørsmålet pekte 
høykommissæren pa at det bare var 13 FN
land som hadde bidratt til hans fond. Tre 
ikke-medlemmer hadde bidratt, nemlig Pave
staten, Sveits og Korea. Han understreket at 
en viktig form for støtte var å innrømme im
migrasjonsadgang. Slike bidrag ville imidler
tid ikke kunne regnes med ved fastsettelsen 
av bidrag som var gitt under forutsetning av 
al andre land bidro med bestemte beløp. Det 
samme gjalt for øvrig bidrag av den art som 
representeres av Sveriges mottaking av 60 
tuberkuløse med familier. Slike bidrag re
jlresenterte store beløp gjennom årene. Land 
som benyttet seg av «matching-formelen» 
burde være oppmerksom på dette, Særlig de 

som na bidro for første gang måtte også ha 
for øyet at mange land hadde bidratt i årevis. 

Allerede ved debattens begynnelse forelå 
det et resolusjons forslag fra Australia, Ne
derland og Storbritannia som henstillet til 
alle land il. bidra til flyktningefondet slik at 
det kunne nå det fastsatte mål i rett tid. Vi
dere omtalte det med anerkjennelse de tiltak 
som særlig visse europeiske land hadde truf
fet med sikte på å ta imot flyktninger fra lei
rene. I den anledning ble det uttalt håp om 
at andre land fortsatt vil la særlig leirflykt
ninger få adgang til å komme i betraktnmg 
nar de setter i v.erk innvandringsprosjekter, 
Høykommissæren hadde håpet på en oppfor
dring til å sette igang spesielle tiltak til beste 
for slike flyktninger og en mer positiv ut
fonning av henstillingen om å la dem få 
komme mer i betraktning ved innvandrings
tiltak. Etter fransk forslag fikk den sist
nevnte bestemmelse en litt mer imøtekom
mende utforming ved innskytelsen av ordene 
«et rimelig antall av». Men noen bestemmelse 
om særlige tiltak kom ikke med i resolusjons
forslaget. 

Ved avstemningen ble det reviderte resolu-
sjonsforslag vedtatt med stemmetallene 9-2 
~7. Den sovjetiske representant som ikke 
deltok i debatten, og den tsjekkiske stemte 
mot, mens bl. a. India, Pakistan, Argentina, 
Domingorepublikken, Jugoslavia og Venezu
ela avholdt seg fra å stemme. Jugoslavias re
presentant pekte på at flyktningespørsmålet 
snart var det eneste som ikke samlet alle 
stemmer. Høykommissariatet var stadig et 
urosentrum. Høykommissæren burde gå i seg 
selv og tenke over saken. Jugoslavia hadde 
avholdt seg fra å stemme på grunn av den 
anakronistiske politikk som høykommissæren 
fDIte. 

Administrative saker. 

1. GerwreZZ gjennomgåelse av utviklingen og 
Icom'dineringen av De Forente Nasjoners og 
særorganisasjonenes virksomhet på det øko-

Ham iske, sosiale og humanitære felt. 

På sin 18. samling vedtok Rådet at det for 
fremtiden på sine årlige 'sommersesjoner 
skulle foreta en ,generell gjennomgåelse av 
utviklingen og koordineringen av De Forente 
J\" asjoners og særorganisasjonenes virksomhet 
på det økonomiske, sosiale 'og humanitære 
felt. Ved denne arbeidsordning ville man sik
re seg den nødvendige koordinering mellom 
de forskjeUige organer. Videre ville man få 
anleDning til en alminnelig debatt om utvik
lingen n.v programmene for De Forente Na
sjoner og særorganisasjonene seH under ett. 
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1 samsvar med deite vedtak fra 18. sam
ling var det som punkt 4 pa dagsordenen fOl' 
20. samling satt opp en slik generell gjen
JlUmg:leLYi'. Foruten de årlige rapporler fra 
~i:P l'organisasjoncne forelå det l'ap[>ol'ter fra 
dl' Lo siste sesjoner i den adrninisLr-ativc kool'
dillasjollslwmite (ACC) s[lmt el meomorandLUil 
['t~L generalsekretæren, eler han gjorde l'cdc 
fot' de viktigere trekk i den seneste tids ut
vikling i FN's og særorganisasjonenes virk
f;()lllllet og dessuten behandlet det arbeid som 
V:l1' nedlagt for å bedre koordinasjonen. 

Debatten i Rådet ble almet av generalsekre
tær 1'1 am m a l' s 11: j i:i l d, som blant annet 
understreket at gjennom den administrative 
l;oordinasjonslwmite, der lederne for sæl'or
;';'Flllisasjonene kommer sammen til regelmes-

drøftelser med generalsekretæren og 
hans medarbeidere, hadde man nå et effek
tivt o.pparat for å "ikre en koordinering- mel
lom sekretariatene. Han fremholdt videre at 
l'orbinuelsen mellom FN'" avdeling for øko
nomiske og sosiale saker og de regionale kom
misjoner og' administrasjonen for det tek
niske hjelpeprogram var blitt bedret takket 
v:.cre reformer innført ved hovedkvarteret. 
Han omtalte også den omorganisering og for
enkling som hadde funnet sted innenfor av
delingen for ølwnomiske og sosiale saker. Det 
overveiende antall av de delegerte som etter
hvert hadde ordet i den etterfølgende debatt 
ga alle uttrykk for at det i den senere tid 
var gjort tilfredsstillende fremskritt for å 
luse koordinasjonsproblemene. Fra flere hold 
ble det imidlertid også pekt på forskjellige 
felter der ytterligere tiltak av koordinasjons
messig art burde kunne overveies. 

Et av de viktigste spørsmål som ble reist 
var nødvendigheten av at særorganisasjonene 
på et så tidlig tidspunkt som mulig rådfører 
seg med hverandre ved opplegget av nye pro
grammer. Betydningen aven slik forutgå
ende koordinering ble blant annet understre
ket av UNESCO's generalsekretær, Luther 
l<::: van s. Han gjorde i samme forbindelse 
rede for den ordning som UNESCO selv har 
etablert ved at allerede de første utkast til 
nye programmer blir sendt alle særorganisa
sjonene med anmodning om å fremsette kom
mentarer. Disse kommentarer blir så sam
men med uttalelsene fra medlemslandenes re
gjeringer forelagt UNESCO's eksekutivkomi
te når programutkastet kommer opp til be
handling. Flere representanter uttrykte aner
kjennelse for det system som UNESCO hadde 
funnet frem til og uttalte håp om at noe lik
nende måtte bli gjort også av andre særorga
nisasjoner. 

De regionale økonomiske kommisjoners 
,;tilling var også forholdsvis sterkt fremme 

i debatten. Fra britisk side ble det således 
pekt på at disse kommisjoner burde betraktes 
som regionale sentra for all FN's virksomhet i 
(lp omnider de dekker. Den sovjetiske delega
sjon fremholdt at de regionale kommisjo
ncr burde kunne spille en større rolle ved opp
legget og gjennomføringen av de tekniske 
hjelpeprogrammer. Den indiske representant 
tok opp forholdet mellom de regionale øko
nomiske kommisjoner og særorganisasjonene 
og mente at særorganisasjonene i større grad 
cnn hittil burde kunne nyttiggjøre seg de re
gionale kommisjoners erfaring. Han frem
hevet særlig at den Internasjonale Bank og 
Det Internasjonale Valutafond burde samar
beide intimt med kommisjonene. En repre
sentant for Valutafondet var enig i dette, men 
nevnte at det var visse konstitusjonelle van
skeligheter, idet Valutafondet og Verdens
banken i henhold til sine statutter måtte for
handle direkte med regjeringene i' vedkom
mende land. Den t s j e k kos lova kis k e 
representant viet en stor del av sitt innlegg 
til Den økonomiske kommisjon for Europa 
og uttrykte anerkjennelse for det arbeid som 
var utført og fremholdt den tsjekkoslovakiske 
regjerings store interesse for ECE's virk
somhet. 

Spørsmålet om 'koordinering i den betyd
ning at ]'N og dets organer også tar i be
traktning virksomhet som foregår utenfor 
FN, ble berørt blant annet av den b l' i t i,s ke 
og den p a kis tan s k e representant. Repre
sentanten fra Pakistan omtalte særlig koor
dineringen med den tekniske hjelp som skjer 
på bilateral basis og under Colomboplanen. 
Foruten dette nevnte den britiske delegat og
så at særorganisasjonene bør ha for øye de ar
beidsoppgaver som andre internasjonale orga
nisajoner, som f. eks. Europarådet., Orga
nisasjonen av de Syd-Amerikanske Stater og 
OEEC, beskjeftiger seg med. Den britiske re
presentant understreket også betydningen 
av nært samarbeid mellom det Internasjo
nale Valutafond og GATT. 

Den a u s t r a l s k e representant - og 
senere også den arg e n t i n s k e - kom i 
sine innlegg blant annet inn på atkoordiner
ingsproblemene ikke bare kan løses ved sam
arbeid og konsultasjoner mellom de enkelte 
FN-organer innbyrdes, men at det også fore
ligger et problem med å koordinere de enkelte 
regjeringers politikk i de forskjellige organi
sasjoner. Det var eksempler på at synspunk
ter som et lands representant hadde fremført 
i en internasjonal organisasjon ikke alltid var 
i fullt samsvar med synspunkter som samme 
lands representant hadde inntatt i andre or
ganisasjoner. 

Den ame rik a Il s k e representant kom 
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Norges deltakelse i F'N's \ZIkonomiske og Sosiale Råds tyvende samling. 

sæt'lig inn på hvilke konkrete tiltak pa det 
jlraktisl\G plan som kunne gjennomføres for 
te bedre koordinasjonen og forenkle virksom
heten. Han fremholdt blant annet at man 
nøye måtte undersøke muligheten for il inn
c:krenke møtevirksomheten i organisasjonene. 
Han antok også at det kunne være grunn til 
fl se på om alle de publikasjoner som utgis var 
nødvendige ledd i FN's virksomhet. Endelig 
reiste han spørsmålet om ikke forskningsar
neid i større grad enn hittil kunne overlates 
til internasjonale eller nasjonale institusjoner, 
universiteter etc. 

Den j u g o s l a v i s k e og senere den 
ame I' i kan s k e representant kom inn på 
den forestående konferanse om fredelig ut
nytting av atomenergien og fremholdt at det 
påtenkte samarbeidsorgan burde få status som 
særorganisasjon. Generalsekl'etær Hammar
skjold uttrykte i sitt sluttinnlegg interesse 
[or dette forslag, men pekte pa at det var 
vanskelig il gjøre seg opp noen endelig me
ning om formen for samarbeidet på dette felt 
før man hadde erfaringene fra den forestå
ende konferanse å bygge på. 

Når det gjalt selve utviklingen av FN's og 
sæl'organisasjonenes programmer på det øko
Jlomiske og sosiale felt. og den politikk som 
skulle legges til grunn for virksomheten, ble 
det understreket av den b l' i ti s k e og den 
.i u g o s l il V i s k e delegasjon at hovedforma
Jr(. mEItle være å hjelpe de mindre utviklete 
land. Den britiske de1egasjon fremholdt sær
lig dette synsIlUnkt i forbindelse med det ut
videte tekniske hjelpeprogram, som etter 
britisk oppfatning var et av de heldigste til
tak FN hadde påtatt seg. Det ble også nevnt 
at den britiske regjering under forbehold av 
parlamentets godkjenning, ville påta seg Æ 
yte bidr8g' til programmet for ytterligere 3 
ill' fremover. 

F;t emnet vi ktig punkt i drøftelsene var den 
vckl som flere delegasjoner la pa at FN og 
';[Prorganisasjonene i sine programmer ikke 
mil spre sPg på for mange prosjekter, men 
konsentrere innsatsen av de finansielle res
sur'ser om tiltak som erfaringene viste var 
gunstige. Særlig den a u stI' a I s k e repre
sentant oppholdt seg lenge ved denne side av 
programopplegget. Den j u g o s l a v i s k e 
representant gjorde seg til talsmann for at 
det finansielle grunnlag for virksomheten på 
det økonomiske, sosiale og humanitære felt 
var for svakt. Og sammen med blant annet 
rcpresentanten for India, talte han til fordel 
for opprettelsen av SUNFED. Representan
tene for UNESCO og WHO kom også inn på 
SUNFED og nevnte at begge disse organisa
sjoner hudde drøftet spørsmålet om oppret-

tel se av særlige fond til heste for utbyggings
prosjekter i de mindre utviklede områder. 
Man hadde dog stillet disse planer i bero i 
påvente aven avgjørelse om SUNFED; På 
den annen side fremhevet den britiske dele
gasjon at britene ennå ikke anså tiden m<;>
den for å kunne yte bidrag til SUNFED. 

Spørsmålet om å øke kjennskapet til FN's 
og særorganisasjonenes innsats på det øko
nomiske, sosiale og humaniUere felt ble viet 
adskillig oppmerksomhet av den ame I' i
k ans k e representant. Han pekte på at 
virksomheten, som i den første etterkrigstid 
hadde konsentrert seg om å avhjelpe skade
virkningene etter krigen, nå var satt inn på 
langsiktige utbyggingsprogrammer. Samtidig 
var organisasjonenes virksomhet utvidet be
traktelig. Han reiste spørsmålet om det kun
ne gjøres noe mer for å spre kunnskaper om 
det arbeid som nedlegges og de resultater 
som nås. Generalsekretær Hammarskjold tok 
dette opp i sitt sluttinnlegg og uttalte blant 
annet at det neppe kunne bli tale om å drive 
reklame i egentlig forstand for FN's og sær
organisasjonenes virksomhet .. Den beste pu
blisitet var den som de oppnådde resultater 
selv ga. Han var dog villig til sammen med 
sine medarbeidere å undersøke muligheten 
for økt opplysning om FN's og særorganisa
sjonenes utbyggingsprogrammer i den ut
strekning denne publisitet kunne skje på en 
verdig måte . 

Drøftelsene i koordinasjollskomiteen, hvis 
formann var ambassadør Hans 'E n gen, 
kom stort sett til å dreie seg om de samme 
problemer som var reist i plenum. De ble 
imidlertid ytterligere utdypet, og drøftelse
ne fikk vesentlig form aven rekke spørsmål 
fra de delegerte til de tilstedeværende repre
sentanter for særorganisasjonene. 

Et av de spørsmål som ble behandlet var 
om det vil være mulig for særorganisasjonene 
a innskrenke møtevirksomheten noe og even
tuelt også gi møtesesjonene kortere varighet, 
Representantene for særorganisasjonene rede
gjorde for den praksis som gjelder i de en
kelte organisasjoner og påpekte bl. a. at sta
tuttene i en viss utstrekning frustsetter hyp
pigheten av de viktigre møter. Det fremgikk 
dog på den annen side at det i den senere 
Ud hadde vært tendens i enkelte organisasjo
ner til cl redusere antallet møter noe. Dette 
gjalt for eksempel for ILO, ICAO og i .en viss 
utstrekning også UNESCO. 

Spørsmålet um å øke kjennskapet til sær
organisasjonenes virksomhet ble også merhlll
gående behandlet i koordinasjonskomiteen. 
Representantene for særorganisasjonene anså 
dette å være en viktig sak og redegjorde nær
mere for tiltakene på dette felt. Det fremgikk 
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al særlig UNESCO vier problemet slor opp· 
merksomhet, 

Med utgangspunkt i den redegjørelse som 
UNESCO's generalsekretær ga i plenum om 
det system UNESCO følger for å koordinere 
opplegget av nye programmer med andre sær
organisasjoners virksomhet, tok den ameri
kanske representant opp spørsmålet om ikke 
andre organisasjoner, særlig ILO, FAO og 
WHO, kunne innføre en liknende praksis, 
En representant for sekretariatet fremholdt 
at den administrative koordinasjonskomite 
hadde drøftet dette koordinasjonsproblem i 
1954 og at såvel generalsekretæren som le
derne for særorganisasjonene var oppmerk
som på at det her forelå et viktig problem. 
De Forente Nasjoners sekretariat ville for sitt 
vedkommende for fremtiden rådføre seg med 
særorganisasjonene så tidlig som mulig når 
utkast til programmer på det sosiale felt 
ble utarbeidet, og også ta initiativ til mer 
systematiske konsultasjoner om de økonom
iske programmer. Det fremgikk av de rede
gjørelser som representantene for WHO, ILO 
og FAO ga at disse organisasjoner legger stor 
vekt på forutgående koordinering av program
mene og at kontakten mellom organisasjo
nene stadig bedres. Flere representanter un
derstreket i denne forbindelse at den inter
nasjonale bank antakelig kunne nyttiggjøre 
seg særorganisasjonene i større grad enn 
hittil. 

Utsendingen av publikasjoner ble tatt opp 
av den ame rik ans k e representant, og 
representanten for særorganisasjonene rede
gjorde for de publikasjoner som de forskjel
lige organisasjoner sender ut og hevdet at 
det slort sett ikke ble utgitt overflødig mate
riale. Det fremgikk også at de forskjellige 
organisasjoner har særlige interne komiteer 
eller andre organer som har til oppgave å 
overvåke virksomheten på dette felt. For øv
rig ble det for ILO's vedkommende påpekt 
at statuttene inneholder pålegg om utgivelse 
av visse publikasjoner. 

Spørsmålet om overføring a v forsknings
oppgaver fra særorganisasjoner til private 
institusjoner, universiteter etc. ble også drøf
tet, og det fremgikk at UNESCO og WHO 
allerede arbeider etter slike retningslinjer. 

Som en avslutning på den alminnelige de
batt inntroduserte den amerikanske repre
sentant det resolusjonsforslag som ble frem
lagt i fellesskap av Argentina, De Forente 
Stater, Frankrike, Nederland, Norge og Stor
britannia. Utkastet ble senere revidert noe 
etter a t det ble sammenarbeidet med et reso
lusjonsforslag som ble fremsatt av Pakistan. 
l sin endelige form fremheves det innled
ningsvis at en nær koordinering mellom I;"N's 

og særorganisasjonenes virksomhet er uom· 
gjengelige nødvendig for å kunne oppnå de 
beste resultater av organisasjonenes begren
sede reBsurser. Det blir deretter gitt uttrykk 
for anerkjennelse for det arbeid som den ad· 
ministrative koordinasjonskomite har ned
lagt, samtidig som det understrekes at man 
fortsatt må bestrebe seg på sikre 'den mest 
effektive bruk av ressursene og derfor skjære 
ned på mindre viktige arbeidsoppgaver. I 
samme forbindelse understrekes at de vik
tigste formål er den økonomiske og sosiale 
utvikling av de underutviklete områder. Ut
kastet inneholder videre oppfordring til ge
neralsekretæren om sammen med den admini
strative koordinasjonskomite å drøfte videre 
de spørsmål som var fremme i diskusjonen 
under ECOSOC's 20. samling og fremlegge 
for 22. samling en rapport, der hovedvekten 
legges på spørsmålet om en så tidlig som: mu
lig koordinering i opplegget av programmer. 
Det blir også gitt uttrykk for at ~N og sær
organisasjonene fra tid tid annen bør. gran
ske hvorvidt publikasjoner som utsendes og 
studier som foretas fortsatt er av verdi. Rå· 
dets komiteer og særorganisasjonene oppfQr
dres til å ta i betraktning at visse forsknings
oppgaVeT bedre kan løses'av universiteter og 
nasjonale eller internasjonale institusjoner 
0.1. Endelig gis det uttrykk for at De FOr
ente Nasjoner og særorganisasjonene, bør be
strebe seg på ytterligere å innskrenke antallet 
av møter, deres hyppighet og så vidt mulig 
også varigheten. I resolusjonenes del B min
nes om at det er nødvendig med koordinering 
innen de enkelte land av forholdet til inter
nasjonale organisasjoner på det økonomiske 
og sosiale felt, og regjeringenes oppmerk
somhet henledes på ønskeligheten av å ta yt
terligere skritt for å sikre slik koordinering. 
Det pakistanske resolusjonsforslag henstilte 
blant annet til særorganisasjonene å ta skritt 
for å komme frem til en integrert planlegging 
og gjennomføring av programmene. For å nå 
dette mål ble det blant annet foreslått at ge
neralsekretæren hvert år skulle granske FN's 
og særorganisasjonenes programmer med det 
formål å få i stand et samlet og forenet ak
sjonsprogram. 

De fleste representanter fant at forslaget 
gikk for langt i retning av å innskrenke sær
organisasjonenes selvstendighet, og at det til 
dels ville være i strid med statuttene. For
slagsstillerne til det felles resolusjonsutkast 
innarbeidet deretter en del av det pakistan
ske resolusjonsutkast i det felles utkast, uten 
dog å gå så langt som å godta prinsippet 
om integrering av programmene. Etter revi
sjonen lyktes det å få Pakistan med som 
medforslagsstiller, slik at komiteen bare fikk 
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ell resolusjollsulkast til behandling vedrør
cnde selve koordinasjonsspørsmålet. 

Et annet resolusjonsforslag ble fremsatt 
av Amcrikas Forente Stater, Domingo-Repu
blikken, Frankrike og Pakistan. I henhold 
til dette resolusjonsforslag skulle medlems
skapsperioden i befolkningskommisjonen, 
kommisjonen for statistikk, kommisjonen for 
sosiale saker og kommisjonen for transport 
og samferdsel fra 1955 utvides fra 3 til 4: år. 

Disse kommisjoner møter nå kun hvert an
net år. Dette medfører at en rekke medlem
mer i løpet av medlemsskapsperioden kun 
får anledning til å delta i ett av kommisjo
nens møter. Det ble fremhevet at for å sikre 
kontinuitet i arbeidet innen disse kommisjo
ner burde medlemmene få anledning til å 
delta i mins 2 påhinannen følgende møter. 

Begge resolusjoner ble vedtatt enstemmig 
bade i koordinasjonskomitE~en og i Rådet. 

Under Rådets behandling av koordinasjons
komiteens rapport uttalte den b l' i t i s k e 
representant at hans delegasjon betraktet den 
nye måle hvorpå koordinasjonsproblemet var 
blitt behandlet som meget vellykket, og hapet 
al også særorganisasjonene var av samme 
oppfatning. Han håpet at særorganisasjone
nes direktører selv ville være tilstede neste 
gang koordinasjonen av De Forente Nasjo
ners og særorganisasjonenes virksomhet ble 
behandlet. 

I sitt innlegg kom den britiske represen
tant inn på en rekke spørsmål og antydet at 
bl'iLene ville fremkomme med diverse forslag 
nesle gang ECOSOC skulle drøfte koordina
sjonsproblemet. Blant de spørsmål som ble 
nevnt var at Koordinasjonskomiteen neste år 
burde holde en del lukkede møter for å få en 
så fri og åpen meningsutveksling som mulig. 

Neste år håpet han at Rådet i større ut
strekning ville få anledning til også å drøfte 
koordinasjonen av det arheid som utføres av 
de regionale økonomiske kommisjoner og an
dre internasjonale organisasjoner på de sam
me felter. 

Den britiske representant nevnte også blant 
annet spørsmålet om å øke spredningen av 
opplysninger om hva De Forente Nasjoner 
u tfører på de økonomiske og sosiale felter og 
kom inn på spørsmålet om å gjennomgå man
datene for Rådets underordnede organer. 

2. jl,[otekalender for 1956. 
Forslaget til møtekalender for 1956 ble ved

tatt enstemmig etter en endring som med
førte at de foreslåtte møtetider for kommisjo
nen for kvinnenes stilling og ECE ble byttet. 

3. Ikke-statlige oryanisasjoner. 
Rådet vedtok enstemmig en rapport fra ko

miteen fol' ikke-statlige organisasjoner som 

inneholdt anbefalinger om å gi en del organi
sasjoner anledning til å fremlegge sine syn 
på forskjellige saker muntlig for Rådet og 
dets komiteer. 

4. Finansielle konsekvenser av Rådets vedtak. 
M. de Se y nes, som er sjef for avdelingen 

for økonomiske og sosiale saker, ga under Rå· 
dets åpningsmøte en redegjørelse om defi
nansielle konsekvenser av Rådets vedtak og 
henviste til ·Rådets rett til å sette opp en pri
oritetsliste over de forskjellige planlagte pro
sjekter og å avgjøre hvilke prosjekter det 
hastet mest med å få gjennomført. 

De Seynes henviste til Rådets vedtagelse i 
fjor av den arbeidsplan for sekretariatets 
arbeid på de økonomiske og sosiale felter, 
som Generalsekretæren hadde utarbeidet. Han 
henledet oppmerksomheten på at flere av Rå
dets undeorganer til sine tider ønsket å gå 
lengre enn Rådet selv, og han ba om at Rådet 
måtte være oppmerksom på at de foreslåtte 
tiltak ofte ville medføre økede utgifter. Han 
nevnte eksempler hvor generalsekretæren 
hadde foreslått at publikasjoner skulle be
grenses, men hvor de funksjonelle kommisjo
ner hadde fattet beslutninger om bl. a. å ut
viue publikasjonene, noe som ville medføre 
utgifter ut over det forutsatte. 

Disse spørsmål ble senere drøftet under 
behandlingen a v vedkommende funksjonelle 
kommisjoners repporter. 

5. Rådets rapport til generalforsamlingen. 

Generalsekretærens memorandum vedrøren
de utarbeidelsen av Det Økonomiske og So
siale Råds rapport til Generalforsamlingen 
og som minnet om den innarbeidete praksis 
med at Rådets president får fullmakt til å 
utarbeide rapporten, ble enstemmig tatt til 
etterretning uten debatt. Rådets president 
ble dermed pålagt å utarbeide rapporten fra 
Rådets 20. samling. 

6. Valg av nye medlemmer av Radets komite 
for ikke-statlige organisasjoner. 

Rådet valgte følgende syv land som med
lemmer av Rådets komite for ikke-statlige 
organisasjoner fra 1. januar 1956: 

De Forente Stater, 17 stemmer. 
Sovjet-Samveldet 16 » 

Storbritannia, 17 » 

Frankrike, 17 » 

China, 13 » 

Nederland, 17 » 

Brasil, 17 » 

Indonesia fikk 4 stemmer og den Kinesiske 
Folkerepublikk 1 stemme. 

t 
f 

l 
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Norges deltakel:>c i FN's ~konol11jske og Sosiale Råds tyvende samling. 

7. Feiring av Rådets 10 års jubilewn. 
Denne tanken var blitt ført på dagsorde

nen etter forslag fra J u g o s l a v i a. Den 
j u g O s l a v i s k e representant, som innle
det debatten, understreket med en gang at 
Rådets 10 års jubileum ikke burde feires ved 
en egen samling i likhet med FN's jubileums
møte i San Fransisco og at det ikke var me
ningen å foranledige en forlengelse aven av 
Rådets vanlige samlinger eller med arrange
menter som ville medføre økte utgifter. Han 
hadde tenkt seg at man på sommersamlingen 
i 1956 under behandlingen av årsrapporten 
om den økonomiske situasjon i verden og den 
alminnelige oversikt over utviklingen og koor
dineringen av FN's og særorganisasjonenes 
programmer og virksomhet på det økonom
iske, sosiale og menneskerettighetenes områ
de', kunne drøfte disse spørsmal i lys av de 
siste 10 års utvikling og feste oppmerksom
heten ved Rådets rolle i denne utvikling. For 
at Rådet skulle få et bedre grunnlag for dis
kusjonen foreslo den jugoslaviske represen
tant at Sekretariatet ved utarbeidelsen av 
dokumentasjonen skulle ta med en 10 års 
oversikt over den utvikling som hadde funnet 
sled og Rådets virksomhet. 

Den ame l' i kan s k e representant var 
enig i at det val' grunn til å benytte denne 
anledning til å gjøre ECOSOC og dets arbeid 
bedre kjent. Han antydet at det også kunne 
være grunn til å utgi en brosjyre om Rådets 
,ubeid beregnet på det alminnelige publikum. 

Den b l' i t i s k e representant stillet seg 
lviIende til å knytte omtale av Rådets arbeid 
gjennom de siste ti år" til to konkrete saker 
som gjalt siste års virksomhet. En slik frem
gangsmåte ville lett kunne komme til å stille 
eIe aktuelle spørsmål i skyggen. Han ville ha 
foretrukket at feiringen av Rådets jubileum 
var kommet som en særskilt sak først på 
dagsordenen på 22. samling. Den jugoslaviske 
representant mente imidlertid at den frem
~,I ngsmåte han hadde foreslUt ville ta mindre 
a v Rådets tid og at den ville bli billigere il 

forberede. 
Sekretariatets representant kunne meddele 

elt det allerede var besluttet at rapporten om 
den ølwnomiske situasjon i verden skulle 
inneholde en oversikt over den økonomiske 
vrl,st i de siste ti år. Det ville heller ikke 
V,lC),O \'fmskelig å utvide rapporten under 
punkt;) på tilsvarende måte. Når det gjalt 
utarbeidelsen aven brosjyre, så ville den 
medføre økte utgifter som man ikke hadde 
dekning for. En slik oversikt over Rådets 
l1if'torie var for øvrig under arbeid i en pri
val institusjon, og deL ble antydet at et sam
arbeid her kunne være på sin plass. Resul
taLet ble at Rådet foreløpig frafalt tanken om 

på. forhånd å utarbeide en brosjyre, men man 
holdt åpen den mulighet at resultatet av ,R~
dets drøftelse på 22. samling av Rå<iets hI
storie ville kunne utgjøre materiale for en 
informasjonsbrosjyre. . 

Rådet slutt~t seg etter dette enstemmIg 
til det opprinnelige jugoslaviske forslag. 

8. Søknad fra den Tyske Demokratiske 
Republikk om medlemskap i UNESCO. 
Rådet besluttet enstemmig å sette saken 

på dagsordenen for annen del av 20. samling 
da det ville være for sent å vente til neste 
samling på grunn av den seks måneders frist 
som er satt for behandlingen. Uten noe ved
tak fra Rådets side innen fristens utløp ville 
UNESCO stå fritt ved søknadens behand
ling mens et negativt vedtak fra Rådets side 
ville binde UNESCO. Det forelå to resolu
sjonsforslag. Det ene som ble fremlagt' av 
F l' ank l' i k e, Tyr kl a, Sto r brit a n-
n i a og DeF ore n te Sta te r konklu
derte med en anbefaling til UNESCO om å 
avslå. søknaden. Et t s j e k kos ~ o v Il- k is'k 
forslag gikk ut på at Rådet ikke hadde noen 
innvending mot at den Tyske. DemOfratiske 
Republikk ble medlem av UNESC?O. D!~, som 
talte for firemaktsforslaget . nøyet seg med 
å anføre at de ikke kumle gå me9-"på at s.øk~ 
naden ble etterkommet fordi deri Tyske De~ 
mokratiske Republikk ikke var anerkjtlnt spm 
en suveren' stat. Den norske representant, 
ambassaderåd Don s, uttalte at Norge støt~ 
tet universalitetsprinsippet ikke bare når det 
gjalt FN, men også når det gjaltsærorgani
sajoner som UNESCO. Men prinsippet. kom 
ikke til anvendelse i det foreliggende' tilfelle 
fordi søknaden ikke kom fra en fri, uavhengig 
og suveren stat. Norge måtte derfor stemme 
for firemaktsforslaget. Den' i n dis ke ' re
presentant som stemte mot firemaktsforsla
get, henvi~te som begrunnelse til a\Iridia 
gikl{ inn for universalitetsprinsippet, ' mens 
J u g o s l a v i a som også stemte mot, påbe
ropte seg at den Tyske Forb~ndsrepublikk 
var blitt opptatt som medlem avUNESCO, og 
at det ikke var noen grunn til å behandle de 
to deler av Tyskland forskjellig. . 

Ved avstemningen ble firemaktsforslaget 
vedtatt ved navneopprop med 13 mot 5 stem
mer. De som stemte mot var Sovjet-<Samvel
det, Tsjekkoslovakia, Jugoslavia, Egypt og 
India. Etter dette resultat ble Tsjekkoslova
kias forslag ikke satt under avstemning. i 

9. Sporsmålet om mandatet for 7comrnisjonen 

for økonomi, sysselsetting. og . utvikling. 
Rådet behandlet denne saken Vå grunnlag 

av den rapport om kommisjonens mandat 
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~()1l1 gl'lll']'u]:-;vkt'cUel'Cll hal1l1c frcmlagt. Un
lkl' jJdwn111ingen a v l1ennc sak under Hullets 
attende samling (1954) ble det besluttet {l 

ul';(-\ le saken 1 ål' etter forslag fra Norge, 
bl. a. med den begrunnelse at man burde holde 
spol'sm:llct om kommisjonens gjenopprettel
se :lpent innlil man visste hvorledes Kommi
sjonen for Internasjonal Varehandel og GATT 
villl' orgallisere sin virksomhet og inntil man 
hadde erfaring for hvorledes Rådets nye ar
beidsordning virket. 

Forut for Rådets behandling av saken 
hadde den norske delegasjon deltatt i under
håndsdrøftelser med representanter for de 
vestorienterte medlemmer av Rådet. Det var 
herunder blitt lagt frem et resolusjonsutkast 
som konkluderte med en beslutning om ikke 
il gjenopprette kommisjonen. Etter henstil
ling fra den norske reperesentant gikk ini
tiativtagerne med på å modifisere forslaget 
slik rrt beslutningen kom til å gå ut på ikke 
,l gjenopprette kommisjonen f o l' tid e n. 
Dette forslag ble lagt frem i Rådet av Au
'iLralia, Storbritannia og De Forente Stater. 
Den a mor i kan s k e representant under
,;lrC'keL al forslaget ikke måtte oppfattes som 
en dosavouering av kommisjonens tidligere 
arbeid eller en nedvurdering av den gruppe 
a v saker som kommisjonen hadde arbeidet 
med. Sakene var tvert imot så viktige at Rå
det målte behandle dem selv med den stør
sle omhyggelighet og at det derfor ville bli 
1l1lOdig dobbeltarbeid om man lot sakene be
handle i forste instans av kommisjonen. Det 
l'rc'mgikk også klart av resolusjonsforslagets 
tekst at det ikke ville være noen vanskelig
heter forbundet med når som helst å reise 
sporsmi\let om gjenopplivelse av lwmmisjo
nen hvis det skulle vise seg ønskelig. Kom
misjonens mandat måtte i tilfelle forandres 
ela det på enkelte punkter ikke lenger var ak
tuelt. Andre motstandere av tanken om å 
gjenopplive kommisjonen uttalte seg på lig
nende måte. 

Det ble i løpet av debatten presisert at for
slaget, om det ble vedtatt, ikke ville inne
bære at kommisjonen var definitivt opphevet, 
men bare at den inntil videre fortsatt ikke 
skulle tro i virksomhet. Spørsmålet om gjen
l)pplivelse av den kom imidlertid ikke auto
matisk på Rådets dagsorden, som måtte i 
tilfelle reises av et medlem av Rådet. 

Den j u g o s l a v i s k e representant var 
den eneste som alvorlig var inne på tanken 
om at Rådet allerede nå skulle ta fatt på il 
utforme et nytt mandat for kommisjonen. 
Han henviste bl. a. til at sysselsettingsproble
mene, og særlig de som knyttet seg til auto
matiseringen, med fordel kunne behandles av 
kommisjonen idet disse problemer for tiden 

ikke ble gitt den behandling de hadde krav 
på. Det var også mange problemer vedrøren
de den økonomiske utvikling som ikke ble til
strekkelig behandlet andre steder. P a k i
s tan s representant mente at Rådet burde 
utsette avgjørelsen enda et år, men han 
fremmet ikke formelt forslag herom i betrakt
ning av at tremaktsforslaget i realiteten in
ne bar en utsettelse bare med den Jorskjell at 
saken ikke automatisk kom på dagsordenen 
etter et års forløp. " ' . 

En representant for Fagfore'ningens Ver
densforbund (WITU) som fikk anledning til 
å uttale seg for Rådet, talte for gjenopplivelse 
av kommisjonen med et modifisert' mandat. 
Også hun pekte på at særlig sysselsettings
problemene nå ble ofret mindre oppmerksom
het, og at det utenfor Sekretariatet ikke var 
noe organ som arbeidet alvorlig med' disse 
saker. ' 

Før tremaktsforslaget ble satt' under av
stemning ble det endel debatt om den nær
mere formulering, og forslagsstillerne gikk 
med på ytterligere klargjøring av teksten 
slik at den operative del kom til å gå ut på 
en beslutning om ikke å «reaktivisere» kom
misjonen for tiden, Som begrunnelse for dette 
vedtak anførte resolusjonen at kommisjonens 
funksjoner for tiden blir tilfredsstillende ut
ført av Rådet selv, med bistand fra Sekreta
riatet, Rådets komiteer, de regionale kommi
sjoner og andre underorganer og ad hoc-ko
miteer opprettet av Rådet. 

Tremaktsforslaget ble vedtatt med stemme
tallene 12--0-4, (Sovjet-Samveldet, Tsjekko
slovakia, Jugoslavia og Pakistan). 

10. Godkjenning av medlemmer av fu,nk
sjonelle kommisjoner. 

Rådet vedtok enstemmig å godkjenne opp
nevningen av de nye medlemmer av forskjel
lige funksjonelle kommisjoner. 

11. Rådets arbeid i 1956. 
Den 21. samling vil bli holdt i New York om 

våren, mens 22. samling vil bli holdt i Geneve 
sommeren 1956. De viktigste økonomiske og 
sosiale saker vil komme opp til behandling 
under sommersamlingen i Geneve. 

Utenriksdepartementet 

tilrår: 

Avtrykk av tilråding fra Utenriksdeparte
mentet av 13. januar 1956 med vedlegg om 
Norges deltagelse i De Forente Nasjoners Øko
nomiske og Sosiale iRåds tyvende samling, 
Geneve, 5. juli til 5. august samt New York, 
5. til 15. desember 1955, blir sendt Stortinget. 

, li?!' ~1· 
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Norges deltakelse i FN's Y'lwnomiske og Sosiale Rftds tyvende samling. 

Vedlegl!; 1. 

Dagsorden for det Økonomiske og' Sosiale Råds tyvende Samling. 

L Saker til behandling på samlingens før-
ste del. 

1. Vedtakelse av dagsorden. 
2. Den økonomiske situasjon i verden. 

3. Den sosiale situasjon i verden. 
4. Generell gjennomgåelse av utviklin

gen og koordineringen av De Forente 
Nasjoners og særorganisasjonenes 
virksomhet på det økonomiske, so
siale og humanitære felt. 

5. Internasjonale råvareproblemer. 
6. Finansiering av økonomisk utvikling. 
7. Teknisk bistand. 
8. Rapporten fra kommisjonen for men-

neskerettighetene. 
9. Rapporten fra kommisjonen for kvin-

nenes stilling. 
10. Internasjonal kontroll med narkotiske 

droger. 
11. Arsrapporten fra Høykommissæren 

for flyktninger. 
12. Ikke-statlige organisasjoner. 
13. Møtekalender for 1956. 
14. Finansielle konsekvenser av Rådets 

vedtak. 

15. Rådets rapport til Generalforsamlin
gen. 

Il. Saker til behandling på samlingens annen 
del. 
16. Spørsmålet om mandat for kommi

sjonen for økonomi, sysselsetting og 
utvikling. 

17. Valg av nye medlemmer av Rådets 
komite for ikke-statlige organisasjo
ner. 

18. Rådets arbeid i 1956. 
19. Behandling av saker som er et resul

tat av vedtak under tiende General-
forsamling. 

20. Internasjonalt organ for behandling 
av handelsproblemer. 

21. Spørsmålet om valg av nye medlem
mer i den Økonomiske Kommisjon for 
Europa. 

22. Feiring av Rådets lO-års jubileum. 
23. Godkjenning av medlemmer av funk

sjonelle kommisjoner. 
24. Arsrapporten fra den Økonomiske 

Kommisjon for Latin-Amerika. 
25. Søknad fra den Tyske Demokratiske 

Republikk om medlemskap i UNESCO. 
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Vedlc~g 2. 

Ambassadør Engens innlegg i Rådet om den økonomiske situasjon i 
verden (oversettelse fra engelsk originaltekst). 

Herr Formann. 
Vi befinner oss iår ved slutten av den før

ste 10 års perioden etter den største av alle 
kriger. Derfor er det naturlig å gjøre et 
tilbakeblikk. Imidlertid vil jeg ikke benytte 
denne anledning til dette i særlig stor grad. 
Heller ikke har jeg til hensikt i detalj å gå 
inn på det store antall forskjellige spørsmål 
som er behandlet i den utmerkede og meget 
omfangsrike oversikt over den økonomiske 
situasjon i verden som generalsekretæren har 
utarbeidet for Rådet. Imidlertid vil jeg gjerne 
stoppe ved en av sidene ved etterkrigstidens 
økonomiske utvikling som jeg føler vil være 
nyttig for våre drøftelser. Hva jeg tenker på 
er de forskjellige former for økonomisk sam
arbeid på en regional basis som har spilt en 
så viktig rolle for utviklingen og ekspansjo
nen av verdensøkonomien siden 1945. 

Det vil muligens være rettferdig å si at 
regionalt samarbeid på det økonomiske om
råde synes å være en form for internasjonalt 
samarbeid som passer usedvanlig godt i den 
tid vi nå lever i. Den passer så å si inn i 
den sinnsstemning verden er i, og har til
synelatende en særlig tiltrekning for en ver
den som på mange måter synes nølende og 
noe uforberedt for vidtrekkende tiltak for 
samarbeid på universielt grunnlag. Og vi
dere - i en rekke tilfelle har regionale sam
arbeidsorganisasjoner oppnådd resultater som 
i meget stor grad tjener til å rettferdiggjøre 
bestrebelsene fra de deltagende lands regje
ringer. 

Under alle omstendigheter tror jeg man 
kan si at ingen andre faktorer har spilt en så 
stor rolle for den beundringsverdige hurtige 
gjenoppbygging og ekspansjon av verdens
økonomien et·ter den siste verdenskrig som den 
virksomhet som har funnet sted i de for
skjellige organer for regionalt organisert 
samarbeid som er blitt opprettet rundt om
kring i verden. Jeg tror også at det er full 
grunn for tilfredsstillelse i det faktum at 
denne utvikling har funnet sted, ikke i oppo
sisjon til De Forente Nasjoners verdensom
fattende tilnærmelse til problemene, men i 
harmoni med, og delvis under direkte rett
ledning av, denne organisasjon gjennom dens 
Økonomiske og Sosiale Råd og dets regionale 
underorganer. 

Jeg tror at det bør slå es fast at den regi
onale tilnærmelse ikke er fremmed for De 
Forente Nasjoners universielle filosofi, men 
heller er en avhengig del av denne. Min re
gjering godtar overhode ikke den påstand 

som man ofte hører, at regionalt samarbeid 
mellom likesinnede mennesker er lite ønske
lig samholdt med De Forente Nasjoners ide. 
Intet, vil jeg si, som bidrar til å styrke ver
densfreden ved å gjøre det mulig for den al
minnelige mann å leve et bedre og tryggere 
liv kan være skadelig for De Forente Nasjo
ners ide. En organisasjons suksess eller 
fiasko - er i dette henseende det eneste 
akseptable kriterium. 

Na, herr Formann, la meg vende tilbake 
til hva jeg sa for et øyeblikk siden om den 
viktige rolle de regionale organer spiller i et
terkrigstidens økonomiske utvikling. Med De
res tillatelse vil jeg igjen, for å illustrere 
mitt syn, nevne noen få eksempler fra den 
del av verden som jeg kjenner best, nemlig 
Nord- og Vest-Europa. 

På sidene 29--42 i generalsekretærens rap
port er det en god oversikt over forholdene 
pa det økonomiske område i Vest- og Nord-
8uropa. Skjønt de land som danner denne 
gruppe fremdeles har svakheter i sin økono
mi, kan det spores en tydelig og sikker frem
gang i etterkrigsårene. Hvor stor og rask 
denne fremgang har vært kan best sees ved å 
sammenlikne denne siste lO-års ,periode med 
ele 10 år som fulgte etter den første verdens
krig. En sammenlikning av denne art vil 
fremvise en rekke forskjellige tegn som jeg 
tror er meget typiske og som jeg tror vil gi 
grunn til ettertanke for alle som er opptatt 
med organisering av internasjonalt økonom
isk samarbeid. 

Den lO-års periode som fulgte etter den 
første verdenskrig erfarte en langsom gjen
oppbygging og en liten grad av ekspansjon. 
I 1928 hadde produksjonen i Europa økt med 
bare 10-20 % i forhold til 1913. På den an
nen side viser lO-årsperioden etter den siste 
krig en produksjonsøkning i det samme om
rade på 35 % siden 1938. Hvis vi tar indu
striproduksjonen alene, finner vi en økning 
på 53 % siden 1938. 

Dette betyr en ekspansjon etter den siste 
krig som nesten er dobbelt så stor som etter 
den første krig. 

Eksportvolumet i det samme område var i 
1928 kun ubetydelig høyere enn i 1913, mens 
eksportvolumet ved utgangen av 1954 hadde 
oversteget 1938-nivået med 65 %. Det er og
så særlig bemerkelsesverdig å se at denne 
hurtige ekspansjon har funnet sted uten å 
medføre alvorlige forstyrrelser av finansiell, 
og pengemessig natur innen disse land. 
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Dct Cl' selvfølgelig en rekke :lrsaker til 
Jenne gunstige utvikling. Vi kan nevne en 
forbedret produksjonsteknikk og bedre kom
munikasjoner og transportmuligheter, etc. 
lden forskjellen mellom de to tidsperioder 
Cl' for slaende til å bli forklart alene ved slike 
falltorer. Etter vår mening finner man nøk
kelen til forståelsen av den økonomiske gjell
cJ)!pbygging og ekspansjon i Europa etter 
clenne ]lrigen i ordene l' e g i o n a l t ø k o
Il o In i s k sam a'r be i d. Ingen person eller 
regjering har «oppfunnet,) dette samarbeid. 
Det sprang ut fra tidens behov. Det dukket 
opp som en naturlig form for samarbeid 
for den generasjon som i motsetning til gene
rasjonen etter den første verdenskrig hadde 
blitt skolert i planøkonomiens teori og prak
sis i fred og krig og som hadde store fordeler 
av et sterkt øket kjennskap til de økonomiske 
krefters samspill. Vår generasjon går til sin 
oppgave med et dypere kjennskap til de øko
nomiske krefters vekselvirkninger enn noen 
tidligere generasjon, og en større forståelse 
av nodvendigheten for økonomisk samkvem. 
Og sist, men ikke minst, vår generasjon har 
sett internasjonalt samarbeid lykkes i en grad 
som aldri tidligere. Det hendte under krigen. 

Nål' vi diskuterer forholdene innen ver
densøkonomien idag, som vi gjør det her i 
Rådet, tror jeg vi vil finne det fordelaktig 
hvis vi i større grad er oppmerksom på spørs
målet om de regJonale samarbeidsorganisa
sjoner. Det er ikke vår oppgave å gå i de
taljer, å forhandle om avtaler om spesifikke 
saker som vedrører utviklingen av interna
sjonalt økonomisk samkvem. Men vi har i 
vart apparat hva vi kan kalle «områdeorga
nisasjoner» som gir oss anledning til å gjen
nomføre vår politikk. Jeg tenker selvfølgelig 
på de regionale kommisjoner hvis rolle vi 
ikke alltid har hatt i erindring under våre 
drøftelser i den grad som de har krav på. 
Sant nok, de har vært hindret i sin virksom
het i en årrekke aven internasjonal at
mosfære som ikke har vært gunstig når de 
skulle utføre de funksjoner som de var etab
lert for å utføre. Men vil det være for meget 
,Ol si at bedringen av den internasjonale at
mosfære, som vi har vært vidne til i de siste 
maneder, kan gi håp om en forsterkning av 
de regionale kommisjoners virksomhet? Ville 
del ikke være passende for oss her, i dette 
sentrale koordineringsorgan il. oppmuntre og 
faktisk henstille til de regionale kommisjoner 
il. intensivere og utvide deres virksomhet? 
Jeg tenker ikke hel' bare på arbeidet innen 
hver enkelt kommisjon, men også på virk
somheten mellom de forskjellige kommisjo
ner. 

Jeg el' fullt Idar over at en nødvendig for-

utsetning for en slik intensivering av de re
gionale kommisjoners virksomhet er bestemt 
av at de deltakende regjeringer tar del i kom
misjonenes' arbeid;·' Det er min delegasjons 
håp at denne betingelse vil bli opI;>frllt i øken
de grad. For det annet, det er en nødvendig 
forutsetning at de regionale kommisjoner så 
meget som mulig må bli spart for virkningen 
av de vanskeligheter av politisk art som har 
forfulgt og fremdeles forfølger De Forente 
Yasjoners politiske organer. Jeg tror at sær
lig ECE har lidd under disse vanskeligheter, 
og det er å håpe at kommisjonen heretter i 
større utstrekning vil bli overlatt' å utføre 
sitt arbeid uhindret av politiske' problemer' 
som ennå ikke har funnet noen løsning i De 
Forente Nasjoners politiske organer. Jeg vil 
gjerne få si at medlemskapsspørsmålet har 
vært en plage for De Forente :Nasjoners po
litiske organer i en årrekke ved at dette pro
blem ikke er blitt løst. Vi ser ingen grunn 
til å overføre denne kjedelige tilstand til de 
regionale økonomiske organisasjoner hvis ar
beidsområde er ganske spesielt og forskjellig 
fra det som hører inn under ,de politiske or
ganer. Jeg er glad for at medlemskapsspørs
målet ikke skaper noe stort problem iupen 
ECAF'E og intet problem i ECLA. ECE har 
god grunn til å misunil~sine ,søster(n:g!l:n~r 
dette. ","[': 

J eg har med hensikt gjort problemet Ip,.e4 
regionalt økonomis,k samarbeid til hovedtyp.g~ 
den i mitt innlegg på dette stadjuIp. av,.våre 
drøftelser .. Jeg håper p~et sener.e ~idspunkt 
at vi vil få anledning til å si mer om en 
rekke av de emner som er behandlet jdenne 
rapport, da først og fremst i den økonoiciske 
komite. Men før jeg slutter vil jeg.gjerne 
fremkomme med ytterligere noen bemerknin
ger når det gjelder spørsmålet .om regionalt 
samarbeid i lys av et verdensomfattende sam
arbeid. Vi er selvfølgelig fullt klar over at 
regionalt samarbeid ifølge sin natur' har' sin 
begrensning. Behovet for et verdensomfat
tende system for handel og, betalinger,' er 
meget stOIIt, hvis vi fullt ut skal dra for
del av den internasjonale arbeidsdeling. 
Men det er et faktum at verdensomfatten
de handel og samarbeidsbestrebelser på dette 
område [kke er mulig uten den mest omfat
tende deltakelse a valle land. Med hensyn 
Li! dette er ikke al t så bra som det bUTde 
være. Det er for eksempelet ganske eien
dommelig faktum at til tross for en utvidelse 
i verdenshandelen i etterkrigstiden har han
delen mellom de større land gått tilbake, 
mens den ekspansjon som har funnet sted 
skyldes en økning av handelen mellom de 
mindre land. For å ta mitt eget land, som det 
fremgår av opplysningene i rapporten, foran 

l,: 
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OS:;, utgjør utenrikshandelen en meget stor 
del av vål' lJroduksjon, og det Cl' selvsagt en 
g;rense fol' hva som kan ventes av de mindre 
laml pti deUe område. Hvis vi derfor virkelig 
onskel' il se en betydelig øking i verdenshan
delen i tie lwmmende 6.1', må hovedinitiativet 
komme [ra de større land. De er de store 
forbrukere og de store produsenter, og disse 
land bar makt til å øke omfanget av varebyt
let. 1Iin regjering har ved tidligere anled
llinger i andre organer rost den britiske re
gjering for dens initiativ når det gjelder å 
illtrodw;cre et system for multilateral han
del og betalinger. Vi erkjenner vanskelighe
telle som vil kunne sinke bestrebelsene mot 
[ul! konvcrtibilitet, men vi er tilfreds med at 
lldl british regjering forlsatt anser dette 
iU1l1 det primære mål. 

Vi l'l' og,;it tilfreds med at den amerikanske 

regjering arbeider mot en mindre restriktiv 
handel- og tollpolitikk, og vi håper at denne 
politikk vil samle mer kraft, særlig siden 
den amerikanske økonomi fortsatt viser alle 
tegn på sunnhet og stabilitet. 

Likeledes bifaller vi erklæringene til for
del for en utvidet handel mellom øst- og Vest
Europa som den sovjetiske regjering har av
gitt i det siste år, og vi håper å være vitne 
til at en slik utvidelse av handelen vil bli til 
virkelighet i den nærmeste fremtid, særlig på 
basis av langtidsavtaler og et større vare-

register. 
Nå er det, herr Formann, bare igjen å øn-

ske generalsekretæren og hans stab til lykke 
med det omiattende og meget nyttige mate
riale som de har skaffet oss til våre drøf
telser av dette problem på vår dagsorden. 
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